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Telnický KLAS oslavoval své desáté narozeniny



Milí sousedé,
rád bych, aby 

vás toto vydání 
našeho zpravo-
daje na prahu 
letošního pod-
zimu naplnilo 
dobrou náladou 
a  pozitivními in-
formacemi. Léto, 
které je právě za 

námi, totiž bylo plné uvolněné nálady 
a  svěžího nadechnutí. Jak jsme se na 
to mnozí těšili! Najednou si člověk uvě-
domil, jak důležité je svobodně dýchat 
a  volně se procházet přírodou, tou za 
humny, nebo třeba i  nějakou dalekou. 
Na krásné léto navážeme i v dalších mě-
sících a  přeji nám, aby se neopakoval 
scénář z minulého roku.

Lidé nejen v Telnici, ale v celé republice 
toužili po skutečně prázdninovém létě. 
Zajímavé je, že se ale mnohým osvěd-
čeným turistickým destinacím a  měs-

V souvislosti se zvýšenou ochranou 
osobních údajů (GDPR) již nyní není 
možné některé konkrétnější údaje 
v souvislosti s usneseními zastupitelstva  
obce Telnice zveřejňovat. Děkujeme za 
pochopení. 

Zastupitelstvo obce Telnice schvaluje:
••  návrh závěrečného účtu a  účetní zá-

věrky obce Telnice za rok 2020 bez 
výhrad,

••  zadávací podmínky veřejné zakázky 
Místo pro setkávání telnických souse-
dů a pověřuje starostu obce adminis-
trací zakázky ve spolupráci s právním 
oddělením dotační agentury,

••  smlouvu o  spolupráci s  obcí Blatnič-
ka (IČ: 00488518) ve věci společného 
nákupu energií pro rok 2022 pro obec 
Telnice a ZŠ a MŠ Telnice,

••  vybraného dodavatele na veřejnou 
zakázku malého rozsahu na staveb-
ní práce s názvem „V 00538 – MŠ Tel-
nice, Palackého 402 – rekonstrukce 
a  optimalizace vytápění“, a  to Insta-
loterm-Veselka, s. r. o. (IČ: 26912538) 
a smlouvu o dílo,

••  nabídku Ing. Marka Sklenáře (IČ: 
65781678) na výkon činnosti technic-
kého dozoru stavby veřejné zakázky 

tům nedostávalo návštěvníků. A přitom 
jste na dálnicích potkávali doslova davy 
osobních vozidel. Kam tedy ti lidé cesto-
vali? Mnoho z nich mělo na nosičích bi-
cykly a v interiéru aut plno sportovního 
vybavení… 

Kdo si udělal čas, mohl si užít poho-
dové léto i v Telnici, příležitostí tu byla 
spousta. A  myslím, že jich ještě bude 
mnoho i na podzim a třeba i do konce 
tohoto roku. Ve společnosti je cítit, že se 
urychlily některé trendy a změny. A tak 
některé tradiční aktivity možná budou 
muset ustoupit novým, neotřelým. 
Přesto věřím, že se opět budou chtít 
lidé setkávat a že spolu prožijeme klid-
né měsíce závěrečné čtvrtiny letošního 
roku, ať už ty volby vyhraje kdokoliv... 
Věřím, že budeme dál vesnicí pohostin-
nou a přátelskou a že tato tradice i v no-
vých časech, které přicházejí, zůstane 
zachována.

Klidné a barevné babí léto vám přeje
František Kroutil, váš starosta
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V 00538 – MŠ Telnice, Palackého 402 – 
rekonstrukce a optimalizace vytápění 
a příslušnou příkazní smlouvu,

••  nabídku společnosti SEKANINA –  
SEVUD, s. r. o. (IČ: 29197007) na před-
láždění chodníku a  vjezdu před ha-
sičkou v celkové ceně 131 740 Kč bez 
DPH,

••  smlouvu o  poskytnutí dotace z  roz-
počtu Jihomoravského kraje číslo 
JMK071130/021/OKH s  Jihomorav-
ským krajem (IČ: 70888337) na akci 
„Dovybavení Jednotky SDH Telnice 
2021“ ve výši 46 000 Kč,

••  úhradu podílu nákladů na vypraco-
vání technicko-ekonomické studie 
(TES) „Úpravy ČOV Telnice – zvýše-
ní kapacity na cca 6000 EO“ ve výši  
17 545,55 Kč bez DPH,

••  smlouvu o  využití obecního systému 
odpadového hospodářství a  zajiště-
ní zpětného odběru elektrozaříze-
ní se společností ELEKTROWIN, a. s.  
(IČ: 27257843),

••  dodatek ke smlouvě o  poskytová-
ní služeb SENIOR TAXI 2020 ze dne  
28. 12. 2021 s  Michalem Drápalem  
(IČ: 74991761),

••  návrh licenční smlouvy o  veřejném 
provozování VP_2021_54277 s  OSA 

 VÝBĚR Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA  
OBCE TELNICE V ČERVNU 2021
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– Ochranný svaz autorský pro práva 
k dílům hudebním, z. s. (IČ: 63839997),

••  předložené vyúčtování Telnických 
hodů 2021, které pořádala obec Telni-
ce, se ztrátou ve výši 22 566 Kč,

••  úhradu nákladů na opravu plotu u více- 
účelového hřiště u sokolovny v částce 
55 950 Kč bez DPH společnosti SEKA-
NINA – SEVUD, s. r. o. (IČ: 29197007),

••  návrh smlouvy o  smlouvě budoucí 
o zřízení věcného břemene s Jihomo-
ravským krajem (IČ: 70888337) ve věci 
realizace stavby Telnice, ul. V  dědině 
a U rybníka, veřejné osvětlení,

••  návrh smlouvy o  smlouvě budoucí 
o zřízení věcného břemene s EG.D, a. s.  
(IČ: 28085400) ve věci realizace stavby 
Telnice u B., příp. NN, Junk,

••  návrh smlouvy o spolupráci se společ-
ností DIMATEX CS, s. r. o. (IČ: 43224245) 
ve věci sběru a převzetí nepotřebné-
ho textilu a párované obuvi,

••  smlouvu o  vykonání přezkoumá-
ní hospodaření územního celku se 
společností TOP AUDITING, s. r. o.  
(IČ: 45477639) pro účetní období roku 
2021 a 2022,

••  zvýšení ceny za pronájem obecního 
pozemku za účelem zahradničení na 
0,80 Kč/m2/rok. Současně schvaluje 
úkol starostovi obce připravit v  prů-
běhu druhé poloviny roku 2021 do-
datky ke stávajícím nájemním smlou-
vám uzavřeným za tímto účelem se 
zvýšením nájemného s  účinností od 
1. 1. 2022.

Zastupitelstvo bere na vědomí: 
••  seznam podaných nabídek a ceny jed-

notlivých účastníků v  rámci podlimitní 
veřejné zakázky na stavební práce s ná-
zvem „V 00521 – Sportovní hala Telnice“,

••  informaci o  setkání starosty obce 
s vlastníky domů na konci ulice U ryb-
níka a  jejich zájmu o odprodej obec-
ních zahrádek za jejich domy,

••  žádost obyvatel ulice Masarykovo 
nám. – ulička (jižní část) a  schvaluje 
úkol starostovi obce prověřit aktuální 
stav přípravy projektu kanalizace.

Zastupitelstvo obce Telnice pověřuje 
Vladimíra Blaženku přípravou návrhu 
rekonstrukce vodního kola na Zlatém  
potoku.  František Kroutil, starosta obce

I v letošním roce obec žádala o dotační 
podporu různé státní instituce. Ne vždy 
sice byla úspěšná, avšak několik našich 
žádostí bylo schváleno. Jihomoravský 
kraj nám poskytl dotaci ve výši 46 000 ko-
run na vybavení hasičské zásahové jed-
notky (4dílný žebřík, zdravotnický batoh, 
ochranný oděv a  přilba), od JMK jsme 
také obdrželi podporu ve výši 30 000 Kč 
na pořádání počítačového kurzu pro se-
niory. A do třetice nás Jihomoravský kraj 
podpořil při rekonstrukci topení v  MŠ 
Telnice částkou 250 000 korun. 

O dotaci jsme požádali také na Mi-
nisterstvu pro místní rozvoj, kde jsme 

nikdy neuspěli – tentokrát se to však 
podařilo – Místo pro setkávání telnic-
kých sousedů obdrží podporu ve výši 
631 322 korun a bude se jednat o vyba-
vení parku v Nádražní čtvrti mobilářem 
různého druhu (např. naučná stezka – 
dřeviny, různé prvky aktivního pohybu, 
ale i lavičky apod.). 

Zatím poslední schválená dotace se 
týkala projektu Úprava volné krajiny 
v  Telnici, v  němž půjde o  výsadbu ze-
leně v polích mezi rozvodnou a Telnicí 
a  mezi Telnicí a  Otmarovem na obec-
ních pozemcích. Zasadíme celkem  
480 ks listnatých kontejnerovaných ke- 

řů velikosti 40–60 cm (růže šípková, ka-
lina tušalaj, trnka obecná, hloh jedno-
semenný, ptačí zob obecný, vrba jíva). 
Bude zde proveden nátěr proti škodám 
zvěří a  zamulčování, včetně oplocenky 
a zatravnění na ploše celkem 7 315 m2. 
Schválená výše dotace na tento projekt 
činí 216 525,20 korun.

Jsme rádi, že naše dotační žádos-
ti byly v  takovém rozsahu schváleny. 
Spousta práce je tedy před námi, bude-
me se snažit všechno dobře a včas rea-
lizovat. Děkujeme všem, kteří nám s tím 
jakkoliv pomohou.

František Kroutil, starosta obce

Už asi každý na své peněžence poznal, 
že se nám postupně zvedají životní ná-
klady. Nejvíce zasaženým oborem je dnes 
asi stavebnictví: cenový růst a často i ne-
dostatek některých materiálů se odráží 
i  v  soutěžení dodavatelů. Neblahou zku-
šenost si zažila i naše obec, když vyhlásila 
veřejnou zakázku na rekonstrukci topení 
v MŠ Telnice. První dva dodavatelé podali 
sice skvělé nabídky, ale z různých důvodů 
odmítli realizaci zakázky: nejdříve vítěz 
a  po něm i  druhý v  pořadí. Třetí společ-
nost si zase pro změnu spletla místo re-
alizace a byla překvapena, že se nejedná 
o Telnici v  severních Čechách (sami mají 
sídlo v  Ústí nad Labem), ale na Moravě. 
Čtvrtý dodavatel v  pořadí byl poměrně 
zaskočen informací starosty obce, že se ví-
tězem této zakázky stal nakonec právě on 
– tedy poslední z těch, kteří podali nabíd-
ku. Jeho cena byla naštěstí pro obec ještě 
akceptovatelná, ale kdyby také couvnul 

a zakázku nechtěl realizovat, rekonstrukce 
by se o prázdninách nemohla uskutečnit 
– nestihli bychom už totiž zorganizovat 
další veřejnou zakázku.

Další zkušenost můžeme zmínit v pří-
padě zvažované výměny střešní kryti-
ny na staré budově školky. Podali jsme 
dotační žádost na Ministerstvo financí 
ČR a doufali, že bychom mohli konečně 
získat dotaci. Ovšem o  tom, jestli dota-
ci získáme, či nikoliv, se dozvídáme až 
v průběhu června (a to přesto, že se jed-
ná o podporu školských zařízení!), takže 
reálně nemůžeme stihnout vysoutěžit 
dodavatele, jak nám to ukládá zákon. 
Proto jsme vypsali veřejnou zakázku již 
v květnu, abychom to stihli. Přihlásili se 
dva dodavatelé s rozumnou cenovou na-
bídkou. Jenže jsme dotaci nakonec ne-
získali (naše šance byly totiž velmi malé, 
uspokojeno bylo jen 10 % žádostí). Tento 
investiční záměr tedy nebylo možné re-

alizovat. Proč se ale ministerstvo financí 
nevyjádří k  podaným žádostem dříve, 
když všechna školská zařízení potřebují 
menší stavební zakázky řešit především 
v letních měsících, to netušíme. 

Poslední zkušeností je veřejná zakázka 
na sportovní halu, kterou jsme vypsali ve 
chvílích, kdy jsme měli podanou dotační 
žádost a  čekali na rozhodnutí Národní 
sportovní agentury. Místo rozhodnutí 
agentury nakonec došlo ke zrušení celé-
ho dotačního programu. Veřejná zakáz-
ka tedy musela být opět zrušena. 

Rád bych podotkl, že žádnou z uvede-
ných veřejných zakázek jsme nedělali „na 
koleně“, ale s poměrně zkušeným advo-
kátem, který se na tuto oblast zaměřuje. 
O  tom, proč má člověk pocit zoufalosti 
ze státní správy, nebudu raději hovořit, 
abych tím neovlivňoval výsledky nad-
cházejících voleb do Poslanecké sně-
movny ČR.  FK

 ZÍSKANÉ DOTACE V LETOŠNÍM ROCE

 VEŘEJNÉ ZAKÁZKY V DNEŠNÍ DOBĚ
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Vážení zástupci telnických organizací, 
spolků a organizátorů, 
dovolte mi, abych vás tímto s  před-
stihem srdečně pozval na naše spo-
lečné setkání, na kterém bychom si 
navzájem zkonzultovali termíny zva-
žovaných či připravovaných kultur-
ních, společenských, sportovních či 
jakýchkoliv dalších akcí v naší obci na 
rok 2022, které by bylo možné vložit 

do obecního kalendáře na příští rok. 
Pozvánku zveřejňuji v  předstihu pro-
to, aby bylo možné termíny akcí včas 
promyslet či projednat ve výborech či 
komisích. Těším se na setkání ve středu 
6. října 2021 v 18 h. v zasedací místnos-
ti obecního úřadu Telnice. Srdečné po-
zvání je jmenovitě určeno těmto sub-
jektům: Základní škole a Mateřské ško-
le Telnice, telnické farnosti, telnickému 

Sokolu, telnické jednotě Orla a Spolku 
pro postavení a  udržování Orlovny 
v  Telnici, házenkářům Sokola Telnice, 
telnickým SUPům, Telnickému sluníč-
ku, Mysliveckému spolku Telnice, Sbo-
ru dobrovolných hasičů Telnice a  ha-
sičské jednotce, Milovníkům dobrého 
vína, Sportovnímu rybářskému klubu 
Telnice, telnickému KLASu, Poboč-
nému spolku zdravotně postižených  

V minulém roce obdržela obec Telni-
ce darem od Jana Rožnovského dvoje 
sekční vrata pro novou hasičku. S ohle-
dem na covidová omezení se čekalo, 
až bude možné zorganizovat všechny 
práce, které s  jejich instalací souvisejí. 
Dlouho jsme také hledali někoho, kdo 
je ochoten použitá vrata nainstalovat. 
Když už se nakonec někdo našel, nabídl 
to za téměř dvojnásobné ceny, než za 
jaké se to nakonec podařilo uskutečnit 
(ve spolupráci s  panem Sopouškem – 
děkujeme). 

Pro instalaci vrat však bylo třeba upra-
vit oba vratové otvory a prodloužit nad 
nimi překlady. Při této příležitosti bylo 
také odstraněno nepoužívané točité 
schodiště a stříšky nad vraty. Horní dve-
ře byly zazděny a  byl v  nich vytvořen 
výklenek pro umístění sochy patrona 
hasičů – sv. Floriána. Při této příležitosti 
bylo také vyřešeno odvodnění střechy 
a přemístěn dešťový svod budovy, při-
čemž byl také vyměněn okap na čelní 
straně střechy a přizpůsoben s tím sou-
visející spád odtoku vody. 

Do domu bylo napojeno nové optické 
vedení, fasáda byla po všech zednických 
úpravách zapravena a  byla nanesena 
nová omítka v  hasičské barvě. Na vra-

ta bude umístěn nápis: HASIČI TELNICE  
a  ještě se chystáme doplnit zmíně-
nou sochu sv. Floriána. Opravu dlaž-
by před domem provedla společnost  
SEKANINA – SEVUD, s. r. o. 

Na celé této akci byly především sa-
motnými hasiči odpracovány desítky 
dobrovolnických hodin, mnohé práce 
probíhaly svépomocí. Za technickou po-
moc děkujeme také Jana Rožnovskému, 
Michalu Konečnému, Karlu Blažkovi st. 

a velké řádce telnických hasičů. Některé 
práce i materiál byly pro tento účel obci 
poskytnuty bezplatně, velké díky tedy 
všem, kteří tomuto dílu jakkoliv pomoh-
li. Za trpělivost se stavbou také děkuje-
me všem sousedům. 

Akci se podařilo nakonec zrealizovat 
v souběhu s projektem uložení elektric-
kého vedení NN do země na ulici V dědi-
ně, která byla téměř celá rozkopaná. 

František Kroutil, starosta obce

 DOPIS TELNICKÝM ORGANIZÁTORŮM

 REKONSTRUKCE FASÁDY HASIČKY
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VOLBY DO POSLANECKÉ 
SNĚMOVNY PČR PROBĚHNOU  
8. A 9. ŘÍJNA 2021

Jediné letošní volby – do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR – proběhnou 
ve dnech 8. a  9. října 2021. V Telnici se 
budou konat ve volební místnosti, kte-
rou naleznete na obecním úřadě (Růžo-
vá 243) v  zasedací místnosti v  prvním 
patře, kam se dostanete po schodech, 
anebo můžete využít výtahu. K dispozici 
bude také přenosná volební urna, kterou 
indisponovaným voličům rádi donesou 
členové okrskové volební komise, stačí 
se předem ohlásit na obecním úřadě (tel. 
544  224  410) anebo přímo ve volební 
místnosti (tel. 515 538 156). Zapisovatel-
kou okrskové volební komise byla jme-
nována paní úřednice Marcela Drápalo-
vá, ostatní členové OVK byli nominováni 
až po uzávěrce tohoto vydání zpravoda-
je. Právo volit má každý občan ČR, který 
dosáhl alespoň v druhý den voleb věku 
18 let. Letos si mohou v Jihomoravském 
kraji voliči vybírat z  21 politických sub-
jektů (10 hnutí, 9 stran a 2 koalice). 

PARKOVIŠTĚ V NÁDRAŽNÍ 
ČTVRTI BYLO ZPROVOZNĚNO 

Nové parkoviště v  Nádražní čtvrti je 
otevřeno. Konečně byl vydán kolau-
dační souhlas, na který jsme tak dlou-
ho čekali. Děkujeme za dobře odvede-
nou práci na obci místostarostovi Janu 
Dudákovi (zástupce investora), staveb-

nímu dozoru Marku Sklenářovi a autor-
skému dozoru a projektantovi Petru Ze-
linkovi. Ať parkoviště dobře slouží!

PROJEKT ZDĚNÉ SPORTOVNÍ HALY
Počátkem roku 2021 byla podána žá-

dost o dotaci na projekt zděné sportov-
ní haly u  Národní sportovní agentury 
(NSA), žádali jsme o necelých 50 mil. ko-
run. Dlouhé měsíce se nikdo z NSA ne- 
ozýval, nebylo ani možné se na agentu-
ru dovolat, komunikace s veřejností byla 
kvůli pandemii omezena na minimum. 
Před prázdninami znenadání skončil své 
působení v  agentuře její předseda Mi-
lan Hnilička. Novým šéfem NSA se stal 
Filip Neusser a pod jeho vedením došlo 
v  polovině srpna ke zrušení dotačního 
programu „Investice nad 10 mil. Kč“, ve 
kterém byla přihlášena i  naše žádost. 
V závěru léta byl vyhlášen nový dotační 
program, který obsahuje jiné podmínky 
pro žadatele a oproti obcím zvýhodňuje 
spolky – sportovní organizace, bodový 

bonus však dostanou všichni žadatelé, 
kteří dříve podali žádost do již zrušené-
ho dotačního programu. Obec Telnice 
se pokusí získat dotaci i z tohoto nového 
dotačního programu, kde je v tuto chvíli 
navýšen celkový objem prostředků na 
1,3 mld. korun. Předpokládaný termín 
vyrozumění o (ne)přidělení dotace je 30. 
listopadu 2021. Obec Telnice na přípra-
vě a podání dotačních žádostí spolupra-
cuje se společností RENARDS.

NOVÁ ULICE OTMAROVSKÁ 
Byl to krásný slunečný den, kdy se 

starostové Telnice a  Otmarova vydali 
osazovat nové uliční cedule s  názvem 
Otmarovská. První byla přimontována 
k  plotu pana mlynáře na začátku této 
ulice a  druhá na jejím konci na plo-
tu zemědělského družstva. Je to prv-
ní ulice jména Otmarovská, a  tak je to 
i pro Otmarov jistě příležitost k drobné 
radosti. I  když svého času jsem projíž-
děl Přibyslavicemi (okr. Brno-venkov) 
a  objevil jsem tam ulici přímo zvanou 

ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU

Brněnska, z. o. Telnice, fotbalistům Fotři 
Telnice, telnickým chovatelům, vodác-
kému klubu Vorvaň Tennessee, Telnic-
kému folklornímu spolku, Obci Telni-
ce, a dále jednotlivým organizátorům: 
Zdeňkovi a Michalu Kubíčkovým, Olze 

Netolické, Svatoslavu Motalovi, Leoně 
Bímové, Ivě Donovalové, Monice Ha-
nikové, manželům Sekaninovým (koň-
ská stáj), rodině Křížově a všem dalším, 
kteří v Telnici pořádají jakékoliv aktivi-
ty, které by bylo vhodné zaznamenat 

do telnického kalendáře. Děkuji všem 
výše jmenovaným za dosavadní spo-
lupráci a těším se na společné setkání.

S přátelským pozdravem

František Kroutil, starosta obce

Dosavadní výše nájemného za metr 
čtvereční v  obecních zahrádkách či-
nila 40 haléřů za rok. Tato cena se 
již poměrně dlouhou dobu nemě-
nila a  při konzultaci této skutečnos-
ti s  auditorem bylo obci doporuče-
no, aby se cena s  ohledem na reálné  
tržní podmínky zvýšila. Tento návrh 
projednal nejdříve finanční výbor 
a  následně i  zastupitelstvo. Původní 
návrh se pohyboval okolo jedné ko-
runy, nakonec byl schválen ve výši  
0,80 Kč/m2/rok. 

I tato cena je však velmi příznivá. Re-
flektuje skutečnost, že naprostá většina 
nájemců jsou občané naší obce, a navíc 
i  to, že mají zahrádky často v  blízkosti 
svých domů. Často se jedná o  dlouho-
dobý pronájem. Nicméně řada zahrá-
dek je neudržovaných a některé ani ne-
jsou využívány k účelu, ke kterému byly 
pronajaty. Proto v  průběhu podzimu 
proběhne kontrola užívání takto prona-
jatých zahrádek – nájemci budou řádně 
upozorněni na nedodržování smluvních 
podmínek. 

V průběhu druhé poloviny roku 2021 
budou připraveny k  podpisu dodat-
ky ke stávajícím nájemním smlouvám 
uzavřeným za tímto účelem se zvýše-
ním nájemného s účinností od 1. ledna 
2022. O  této skutečnosti budou všichni 
nájemníci včas písemně informováni. 
Při této příležitosti je třeba říci, že pře-
devším v jarních měsících je o zahrádky 
velký zájem. Pokud by se tedy nájemník 
rozhodl neakceptovat tuto nabídku, je 
s ním možné jednat o ukončení nájemní 
smlouvy. Děkujeme za pochopení.  FK

 ZVÝŠENÍ CEN ZA PRONÁJEM OBECNÍCH ZAHRÁDEK
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Otmarov (historicky také spjatou s naší 
sousední vesnicí). Při hlasování zastupi-
telstva o názvu této ulice dostalo ozna-
čení Otmarovská většinovou podporu, 
navíc i pro návštěvníky Telnice je takové 
označení na první pohled logické. Za-
tím jedinou stavbou, jejíž adresa nese 
označení této ulice je farma a kanceláře  
ZD Sokolnice – Otmarovská 546. Děku-
jeme za spolupráci panu Václavu Gre-
gorovičovi, starostovi z  Otmarova (je-
hož telnické kořeny se zřetelně odrážejí 
v jeho příjmení).

CENA ZA HLÁŠENÍ MÍSTNÍHO 
ROZHLASU JE VYSOKÁ

Jistě si řeknete, co je to za nesmysl. Ja-
kou cenu má hlášení místního rozhlasu? 
Když nepočítáme spotřebovanou elek-
třinu, opotřebení všech zařízení a práci 
zaměstnance obecního úřadu, co jiné-
ho bychom měli platit? Autorská práva. 
Před každým hlášením totiž zaznívá pí-
snička, většinou českého nebo sloven-
ského interpreta. Ze zákona jsme povin-
ni za veřejné použití takového autor-
ského díla zaplatit. V případě obcí se to 
řeší paušálem, který se za poslední roky 
vyšplhal až na částku 19 911 korun. To je 
suma, kterou jsme vydali za letošní rok 
společnosti OSA, která zastupuje umě-
leckou veřejnost a  současně zprostřed-
kovává tyto poplatky dalším podobným 
svazům. Při průměrném ročním počtu 
hlášení místního rozhlasu vychází cena 
za jedno použití písničky okolo padesáti 
korun. To už je cena skutečně na pová-
ženou. Obec Telnice se obrátila na Svaz 
měst a  obcí ČR s  žádostí o  řešení této 
situace, ten potvrdil, že se již podobný-
mi podněty zabývá. Budeme tedy věřit, 
že se podaří něco změnit. Cena za užití 
autorského díla v  obecním rozhlase se 
vypočítává podle počtu rozhlasových 
amplionů – čím jich máte ve vsi více, tím 
platíte větší poplatky. Pokud by telničtí 
zastupitelé naznali, že tyto náklady již 
překračují mez „zdravého rozumu“, exis-
tuje alternativní možnost využívání bez-
platných melodií či písniček z interneto-
vých zdrojů, které autoři poskytli vědo-
mě k volnému použití. Avšak v tu chvíli 
by se lidé asi již nedočkali známých písní 
a melodií, které slýchávají v běžných rá-
diích, příp. v televizních přijímačích. 

NÁDRAŽNÍ BUDOVA  
DOSTANE HISTORICKÝ RÁZ 

Rekonstrukce nádražní budovy se 
blíží. Sice si tuto větu čtete ve zpravo-
daji už po několikáté, věříme však, že 

se s pracemi začne do konce letošního 
roku. Ze strany obce bylo dobudováno 
parkoviště, kterým jsme také argumen-
tovali při jednáních se Správou železnic. 
Budova samotná je téměř vystěhovaná 
(kromě technicky provozních prostor), 
čeká se ještě na doladění různých de-
tailů mezi jednotlivými odděleními SŽ. 
Dobrou zprávou je to, že se v  drážním 
archivu podařilo dohledat další detailní 
historické podklady, díky kterým by se 
na rekonstruovanou budovu měly vrátit 
např. dřívější římsy či šambrány, budova 
se tak snad dočká původního historic-
kého rázu. Jistě se máme na co těšit. 

STUDENTI-BRIGÁDNÍCI  
NÁM LETOS VELMI VYPOMOHLI 

Na rozdíl od minulých let jsme zvolili 
jiný způsob organizace pracovních čin-
ností prázdninových brigádníků z  řad 
studentů, a  ten se velmi osvědčil. Pod-
mínkou bylo odpracování alespoň 6 týd-
nů z dvouměsíčních prázdnin. A než bri-
gádníci nastoupili, byli jednoduchým 
způsobem vyzkoušeni, jestli se práce 
„nebojí“. Nakonec se do práce s vervou 
vrhli František Kroutil ml., Lukáš Herold,  
Samuel Daniž, Štefan Esterka a  Marké-
ta Kroutilová. Kromě pomoci, kterou 
někteří poskytli pracovní četě např. při 
sečení trávy, nakládání kontejnerů, od-
plevelování, úklidu obce apod., se sami 
postarali o  řadu prospěšných činností. 
Po deseti letech byl jejich rukama zno-
vu uklizen hřbitov, tedy odklizeny sta-
ré nehezké a  neudržované pomníky, 
a několik hrobových míst se tak znovu 
uvolnilo k  novému pronájmu. Provedli 
doplnění informačního systému v obci. 
Dodatečně nainstalovali geotextilii pod 

kačírek na ulici Draha. Opravili dře-
věné paravány na sběrných místech 
v  Nádražní čtvrti a  u rybníka, přičemž 
doplnili carstopy (gumové zarážky) ke 
kontejnerům, jejichž pohyb tyto para-
vány průběžně ničil. Natřeli dřevěné 
herní prvky na dětských hřištích nebo 
třeba radiátory či domeček na hračky 
ve školce, vůbec pomáhali ve škole i ve 
školce při různých pomocných pracích. 
Opravovali lavičky. Nakreslili skákací 
panáky a  další veselé pohybové prvky 
na chodníky. A  odvedli spoustu další 
práce. Za to jim kromě zasloužené ho-
dinové mzdy patří také upřímný dík. 
Děkuji také členům pracovní čety, která 
s nimi aktivně spolupracovala. Díky po-
moci brigádníků bylo také možné, aby 
si členové pracovní čety vybrali dovole-
nou na zotavenou, a přitom se práce na 
veřejném prostranství nezastavily. 

PRACOVNÍ ČETA V LÉTĚ 
Ačkoliv si členové pracovní čety vy-

bírali v létě dovolenou, přesto se jejich 
práce nezastavila. Letošním velkým 
úkolem bylo sečení trávy – při průběž-
ných dešťových srážkách se letos trávě 
a plevelu dařilo, takže jsme na veřejných 
prostranstvích neustále sekali. Mnohdy 
jsme se na některá místa vraceli až po 
delší době, protože tempo růstu ple-
vele bylo letos obzvláště rychlé a  sku-
tečně se toho při sečení víc stihnout 
nedalo. Pracovní četa zajišťovala také 
péči o sběrná místa, především obecní 
dvůr a odpadové hospodářství vč. úkli-
du veřejného prostranství. Nechyběla 
při přípravě různých obecních kultur-
ních aktivit, údržbě a  úklidu dětských 
hřišť a  psího výběhu, při péči o  kvě-
tinovou a  keřovou výsadbu (a zeleň 
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vůbec) a  hřbitov. Vypomáhala opět při 
různých pracích ve škole a školce (např. 
stěhování, demontáž i montáž kuchyň-
ských linek apod.). Opravovala chodní-
ky či místní sakrální památky, udržovala 
obecní strojový park. A  při tom všem 
bylo třeba snášet vysoké teploty v kom-
binaci se silně deštivými dny. Děkuji 
tedy všem členům pracovní čety za veš-
kerou práci, kterou v  letních měsících 
pro naši vesnici vykonali. Děkuji také 
všem, kteří nám jakkoliv pomohli při 
úklidu před vlastním prahem, třeba tím, 
že zametli chodník před domem nebo 
posekali trávu pod svým okny. Bohužel 
si musím povzdechnout, že takových 
sousedů ubývá – jistě pak všichni tušíte, 
na koho ta práce zbude, když chceme 
mít vesnici krásnou a uklizenou. Děkuji 
tedy všem, kteří nám i drobným způso-
bem pomáhají.

OČKOVANÝCH JE V TELNICI  
VÍC NEŽ POLOVINA

Téma očkování proti nemoci covid-19 
celý rok hýbe naší společností, podob-
ně jako tomu je v jiných zemích. Očko-
vání v ČR probíhalo nejdříve v očkova-
cích centrech, která se postupně rozší-
řila z krajských měst do těch okresních 
a  později i  do menších regionálních 
sídel. Očkovat začali také praktičtí léka-
ři (i telnická lékařka MUDr. Hana Picko-
vá) a různé mobilní týmy. Nejdříve byly 
upřednostňovány různé věkové či pro-
fesní skupiny nebo lidé se zdravotními 
problémy, následně už se mohl očkovat 
prakticky každý (kromě nejmladších 
dětí). V  době uzávěrky zpravodaje se 
ještě řešilo, jak to bude dál s očkováním 
dětí. V závěru srpna 2021 hlásily statisti-
ky, že se již nechalo očkovat 5,5 milionů 
občanů naší země, přičemž v Telnici to 
bylo 64 % ze všech lidí starších 16 let, 
do 16 let věku pak jen okolo 5 %. Při-
tom mezi občany věkové kategorie 60+ 
to činí téměř 85 %. Počet očkovaných 
v  naší vesnici tedy zhruba odpovídá 
celostátnímu průměru. V  sousedních 
obcích byla statistická čísla podobná. 
Nejvíce očkovaných do 16 let měl Mě-
nín (7,1 %), v kategorii 16+ to byly So-
kolnice (67,5 %) a mezi nejstarší genera-
cí 60+ pak Otmarov (88,9 %). 

VYÚČTOVÁNÍ  
LETNÍHO HLÍDÁNÍ DĚTÍ

Letošního Letního hlídání dětí se zú-
častnilo v první týdnu 25 dětí, v druhém 
21 dětí. O  děti se staraly vždy učitelky 
mateřské školy s  pomocí asistenta. Do 

vyúčtování se letos nepromítnul výdaj 
na kurz první pomoci, který se nakonec 
neuskutečnil, podařilo se také ušetřit 
na režijních nákladech. Celkové příjmy  
(vč. stravného) činily: 41 405 Kč, celko-
vé výdaje (vč. obědů): 35 370 Kč, tzn. že 
přebytek činí 6 035 korun. Tyto prostřed-
ky byly jako obvykle použity na drobné 
vybavení mateřské školy Telnice. 

SKOČÍTE SI TAKY PANÁKA?

lovnou, Palackého, Růžová, Brněnská, 
Nová, Draha a na Masarykově náměstí. 
Přestože v některých ulicích právě par-
kovala vozidla, nakonec se podařilo 
majitele dohledat a  požádat o  přepar-
kování. Staré, většinou litinové poklopy 
byly na účet obce odevzdány do šrotu. 
Opravy dalších vpustí by měly následo-
vat v příštím roce. 

KAVERNA V SILNICI V DĚDINĚ 
Nebylo to poprvé, kdy se na silnici V dě-

dině propadl asfalt. Nejprve jsme byli 
upozorněni na malou díru trychtýřového 
tvaru v blízkosti křižovatky na Masaryko-
vě náměstí. Při dalším zkoumání propadla 
v malé dírce o průměru 10 cm asi 1,5met-
rová dřevěná lať. To byl impulz ke kontak-
tování Správy a  údržby silnic JMK, která 
toto místo ihned ohradila. Jenže k samot-
né opravě došlo až po měsíci, při čemž se 

V době covidové spoustě lidem a nej-
více snad dětem chyběl pohyb. Někteří 
z nás dokonce díky tomu i patřičně na-
kynuli. Když je pěkné počasí, je vidět, 
jak si řada lidí venku snaží dohnat kon-
dici běháním nebo cvičením. A tak jsme 
chtěli pomoci těm, kteří hledají trochu 
pohybu, ale i přinést radost všem, kte-
ré taková drobnost potěší. Pokreslili 
jsme některé chodníky a  vydlážděná 
prostranství v naší vesnici skákacími pa-
náky a různými kreativními malůvkami. 
Ihned po nakreslení se nám už ozvalo 
několik maminek, které hlásily, s  jakou 
radostí si jejich děti zaskákaly. A dosta-
ly se k nám i zprávy o  tom, jak se o  to 
úspěšně pokoušeli i další dospělí. Podle 
všeho to zvládl i  jeden nejmenovaný 
dědeček! Za instalaci a kreativní nápady 
děkujeme Markétě Kroutilové a Veroni-
ce Slezákové. 

SEDM KANALIZAČNÍCH 
POKLOPŮ VYMĚNĚNO 

Společnost POKLOPSYSTEM, s. r. o., 
provedla výměnu prvních sedmi ka-
nalizačních poklopů v  ulicích Za soko-

zjistilo, že pod asfaltem se ukrývá něko-
likakubíková kaverna. Proběhlo ověření 
u  Vodárenské akciové společnosti, zda 
propad nesouvisí s  kanalizací. Nesouvi-
sel, a tak příčina zůstává neobjasněna. Je-
likož tímto místem denně projíždí těžká 
technika, proběhlo zabezpečení zalitím 
betonem. 
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ORDINACE DĚTSKÉ PLASTICKÉ 
CHIRURGIE VYMALOVÁNA 
S PODPOROU TELNICE 

Nadační fond Víly pro děti infor-
muje, že provedl další část výmalby 
Dětské nemocnice (FN Brno – Čer-
nopolní). Tentokrát byly pro výmalbu 
použity prostředky z finančního daru 
obce Telnice (10 000 Kč), a to konkrét-
ně v  ordinaci plastické chirurgie pro 
děti č. 1. Věříme, že jsme tím pomohli 
dobré věci a namalované obrázky as-
poň maličko pohladí duše dětských 
pacientů.

jsme situaci tohoto stromu řešili něko-
likrát, objednali jsme si odborný posu-
dek solitérního stromu, který vypraco-
val certifikovaný arborista Ing. Jakub 
Marek. Posudek  mj. uvádí: „Jedná se 
o vzrostlý vitální strom, u kterého však 
souběh defektů a  mechanických po-
škození výrazně snižuje jeho zdravotní 
stav a provozní bezpečnost. Vzhledem 
k  mechanickému poškození kořenů 
i  kmene a  k asymetrii koruny v  dů-
sledku rozlomení není strom dlouho-
době perspektivní. Jak bylo uvedeno, 
je strom možné na stanovišti dočasně 
ponechat a redukcí zmenšit plochu ko-
runy. Vhodnějším řešením je však jeho 
kácení a  nahrazení novou výsadbou 
stromů téhož druhu v blízkosti původ-
ního stanoviště nebo na novém vhod-
ném místě. Pro eliminaci vzniklé eko-
logické újmy je doporučena výsadba 
většího počtu stromů.“ Na rozhodnutí, 
jak to se stromem nakonec dopadne, 
si ještě budeme chvíli muset počkat. 
Vlastníkem stromu je obec Telnice, kte-
rá se rozhodne, zda na základě tohoto 
posudku požádá o  úřední rozhodnutí 
ke kácení, či nikoliv. V každém případě 
je zarážející, že stromu bylo ublíženo. 
A  to evidentně zcela vědomě. Z  dis-
kuse s  arboristou vyplynulo, že strom 
byl vinou úmyslného poškození silně 
oslaben a  nebýt toho, byl dnes jeho 
zdravotní stav mnohem lepší. Netuší-
me, kdo se o to postaral, ale je to velmi 
mrzuté.

V POLÍCH U TELNICE  
HOŘELA BIOMASA 

mělo nahlásit na  https://paleni.izscr.
cz/paleni  a hlavně bylo třeba na něj 
dohlížet. Nemuseli kvůli tomu vyjíždět 
hasiči... 

LAMPU VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ 
ODVEZLO AUTO DO PŠENICE 

OČKOVÁNÍ PSŮ  
PROBĚHLO ZA MALÉHO ZÁJMU 

V  sobotu 26. června 2021 prováděl 
po dohodě s  obcí žatčanský veterinář 
MVDr. Ondřej Ryba na parkovišti u  so-
kolovny očkování psů. V hodinovém in-
tervalu, který byl pro tento úkon určen, 
se na místo dostavili pouze tři psi se 
svými majiteli. S  ohledem na nízký zá-
jem ze strany telnických chovatelů psů 
obec zvažuje, že by se již tato mimořád-
ná akce nekonala. Panu doktorovi Ry-
bovi děkujeme za dosavadní ochotnou 
spolupráci.

MORUŠE U RYBNÍKA 
Obec Telnice byla požádána o  roz-

hodnutí ve věci stromu zvaného moru-
šovník bílý, lidově moruše, který roste 
nedaleko rybníka. Tento strom je vyso-
ký 9 metrů, průměr koruny činí 8 me-
trů, průměr kmene asi 60 cm. Jelikož 

Během horkého léta se v Telnici ob-
jevil tradiční problém – někdo si na 
poli zapálil hromadu suché biomasy 
a  nehlídal to (nikoho jsme tam ne-
potkali). Tento požár v blízkosti drátů 
VVN by se sice asi sám od sebe mimo 
dotčené pole nerozšířil, pálení se ale 

V  sobotu 12. června 2021 ve večer-
ních hodinách řidič osobního vozidla 
Renault Megane zaspal u volantu a ve 
chvíli, kdy projížděl pod dráty VVN mezi 
Nádražní čtvrtí a  ulicí Palackého, vjel 
do pšeničného pole. Naneštěstí mu ale 
v cestě stála lampa veřejného osvětle-
ní, kterou zlomil a odvezl asi o 100 met-
rů dále. Štěstí však měl v tom, že cestou 
nepotkal žádného chodce, takže se ne-
stalo nic vážnějšího. Obec vyřídila ško-
du s  pojišťovnou v  rámci povinného 
ručení a na místě již slouží lampa nová.

POCTIVÝ TELNICKÝ NÁLEZCE
V  polovině prázdnin ztratil v  Telnici 

řidič dodávkového vozidla peněžen-
ku typu „kasírtaška“. Měl v  ní peníze 
a stravenky v souhrnné hodnotě téměř  
13 tisíc korun. U myčky autoservisu Kej-
da v Telnici si jí všiml pan Marcel Barte-
ček a poctivě ji odevzdal starostovi a vše 
také ohlásil Policii ČR. V  peněžence se 
bohužel nenacházel žádný identifikač-
ní údaj, podle kterého bychom mohli 
vystopovat majitele (jak už se to dříve 
mnohokrát stalo). Naštěstí se sám vlast-
ník peněženky ozval židlochovickému 
policejnímu oddělení, takže ta hned 
věděla, kam ho nasměřovat. Za dva dny 
byl případ zdárně vyřešen a vlastníkovi 
peněženky spadl kámen ze srdce. Pocti-
vý nálezce zaslouží poděkování.



BOŽÍ MUKA NA LOPATĚ BYLA 
SVĚDKEM DALŠÍ LETOŠNÍ SVATBY 

Se svatbami u  božích muk Na Lo-
patě se roztrhl pytel. Tentokrát si své 
„ano“ před starostou obce na tomto 
kouzelném místě řekli Kateřina Dole-
žalová a Jan Jirout. Přes divoké počasí 
v ony dny se nakonec právě na tento 
slavnostní okamžik krásně vyčasilo. 
A  tak k  tomuto místu mohl dorazit 
pěší svatební průvod rodiny a  přátel 
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DNES VEČER HRÁM JA!

V  pátek 19. listopadu 2021 navštíví 
naši vesnici skvělý slovenský herec Jaro 
Janíček (Lupčianske netradične diva-
dlo), jenž předvede veselé scénky ze 
svého repertoáru, které rozesmějí snad 
opravdu každého. Začátek divadla jed-
noho herce je v 19:30 h. na sokolovně, 
vstupenky stojí 120 korun. V  předpro-
deji na telnické poště jsou k  mání za  
100 korun. Příjemnou zábavu!

POČÍTAČOVÝ KURZ  
PRO SENIORY

Ve spolupráci s  organizací Spokojený 
senior – KLAS a s místním Klubem aktiv-
ních seniorů pořádá obec pro své seniory 
počítačový kurz. Chtěli jsme jej pořádat 
již v loňském roce, ale pandemická situa-
ce a související opatření nám to neumož-
nily. Ten letošní se bude odehrávat od 
5. listopadu do 10. prosince 2021 každý 
pátek ve dvou časech, vždy po šesti se-
niorech: první skupina od 9 do 11 hodin, 
druhá pak od 12 do 14 hodin. Zájemci 
se mohou přihlásit u  paní Fialové (tel.  
777 068 788) do naplnění kapacity kur-
zu (12 osob). Kurz je pro telnické seniory 
bezplatný a finančně jej kromě obce Tel-
nice podpořil Jihomoravský kraj. Nevá-
hejte této jedinečné možnosti využít. Více 
informací je na pozvánce na straně 80.

PO MORAVSKÝCH STOPÁCH 
FRANTIŠKA PERNY

Pojďte se ve spolupráci se Střelicemi, 
Tištínem, Nezamyslicemi a  Kojetínem 
vydat po stopách jedné z  nejvýznam-
nějších osobností telnické historie – 
učitele, kronikáře, skladatele, varhaníka 
a cvičitele Františka Perny. Tímto zájez-
dem bychom chtěli v  sobotu 2. října 
2021 vzdát čest člověku, který v dobrém 
ovlivnil životy současných i  minulých 
generací: připomeneme si tak 130. vý-
ročí od jeho narození. Cestou nás čeká 
řada příjemných zastávek a milých pře-
kvapení a  také chutný oběd. Příspěvek 
na náklady (vč. oběda) činí 150 Kč/os.,  
senioři a děti do 18 let platí 50 Kč/os. Re-
zervace a úhrady příspěvků na telnické 
poště do naplnění kapacity autobusu 
Aloise Hrdličky. Odjezd je plánován na 
7:30 h., předpokládaný návrat okolo 
18:30 h. V  případě zájmu můžeme za-
stavit u Výletů v Nádražní čtvrti. Kromě 
návštěvy míst, které jsou s  Františkem 
Pernou spjaty, navštívíme také muzeum 
zemědělské techniky v  Tištíně. Všichni 
jste srdečně zváni. 

OBECNÍ STOLNÍ KALENDÁŘ  
NA ROK 2022 SE JIŽ PŘIPRAVUJE

Obecní stolní kalendář pro příští rok 
je již v  přípravě. Tentokrát bude jeho 
tématem porovnání historických a sou-
časných fotografií naší vesnice. Pohle-
dem, kterým se na ulice naší vesnice dí-
val např. kronikář a  amatérský fotograf 
František Perna, se dnes přes svůj ob-
jektiv podívala Barbora Žáková. Těšit se 
můžete také na tradiční rozpis svozu od-
padů, chybět nebude kalendář napláno-
vaných kulturních či sportovních aktivit, 
ale i  oblíbené moudré citáty a  telnická 
výročí – citáty z místních kronik. Bude-
me vás včas informovat, jakmile budou 
kalendáře připraveny k prodeji či distri-
buci (patrně na začátku prosince).

BROŽURA DTESTU: STOVKA 
TRIKŮ OBCHODNÍKŮ 

Když se chystáte nakupovat, těžko vás 
napadne, že by se hodilo před nákupem 
nastudovat psychologii, marketing či 
právo. Jenže prodejci poznatky z těchto 
oborů mají a chytře je využívají. Někdy 
bohužel i  v míře, která může poškodit 
zájmy spotřebitele. Spotřebitelský ča-
sopis dTest pro vás proto připravil prak-
tickou brožuru, která představuje nej-
častější triky obchodníků v  oblastech, 

těchto mladých lidí a  milovníků pří-
rody. A vlastně poprvé jsme oddávali 
před skutečně telnickými Božími mu-
kami – teprve nedávno se totiž na ka-
tastrálním úřadě podařil dokončit pře-
vod podstatné části této naší místní 
lokality do našeho katastrálního úze-
mí (která ještě nedávno patřila  Újez-
du u  Brna). Novomanželům a  s  nimi 
malému Tobíkovi přejeme jen spoustu 
štěstí a lásky na jejich společné životní 
pouti!

VZPOMENOU SI PAMĚTNÍCI?
V  diskusi s  různými lidmi jsme nara-

zili na informaci, že se lokalitě u Božích 
muk Na Lopatě říkalo kdysi „u Terezič-
ky“. Netušíme důvod tohoto označení. 
K  nejstarší historii těchto Božích muk 
nemáme příliš zaručených informa-
cí, alespoň toto ústní podání by nám 
však mohlo pomoci. Děkujeme předem 
tomu, kdo by nám pomohl objasnit tuto 
malou záhadu.

jako jsou prodej zboží a  služeb, uzaví-
rání smluv, reklamace či reklama. Tuto 
brožurku pak bezplatně poskytl obci 
Telnice k rozdání spolu s tímto vydáním 
Telnického zpravodaje. Věříme, že vám 
bude k  užitku. Elektronickou verzi si 
můžete stáhnout zdarma na internetu 
na adrese: www.dtest.cz/publikace-13/
stovka-triku-obchodniku.

František Kroutil, starosta obce
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VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ
V ččervnu 2021 si svá jubilea přřipomněěli: Marie Ševččíková, 
Zdeňňka Pru° dková, Jarmila Hrdliččková, Zdenka Rábová, 
Milan Hanuš, Jaroslav Přřibyl a Pavel Šimon.

V ččervenci 2021 oslavili významné narozeniny: Oldřřiška 
Matěějková, Jaroslav Sklenářř, Miloslava Bímová, Vladimír 
Kalinay, Vladimír Ř̌iččánek, Bedřřiška Stejskalová, Zdeněěk 
Sedlák, Ludmila Burková, Josef Müller, Marie Cardová, 
Marie Přřerovská a Miluše Ledvinová.

V srpnu 2021 si svá jubilea přřipomněěli: Oldřřich Hrdliččka, 
Emilie Trnavská, Marie Sobotková, František Jeniš, Stani-
slav Fabin a Dana Húževková.

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

NOVÉ OBČÁNKY JSME TENTOKRÁT VÍTALI PŘED ŠATLAVOU
V loňském roce neproběhlo kvůli 

pandemii ani jedno vítání občánků na 
obecním úřadě. O to více jsme se těšili 
na neděli 6. června 2021, kdy jsme le-

tos poprvé přivítali nejmladší občánky 
naší obce. Mimořádně venku u  Šatla-
vy, za nádherného slunečného počasí. 
Krásně nám zpívali ptáčci, přidaly se 

i  děti s  pásmem básniček i  písniček, 
a také se ozývali sami malí občánci…

Pozvánku dostali rodiče sedmi 
dětí. Jedna rodina se omluvila a  jed- 
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SENIORSKÁ OBÁLKA PRO OBČANY VE VĚKU 70+

NOVÝ DOMOV

na rodina bohužel na vítání zapo- 
mněla. Nakonec tedy pan starosta Fran-
tišek Kroutil přivítal těchto pět občánků 
naší obce:

 Matyáš Král  
Karel Jirgala 

Viktorie Krejčiříková 
Matěj Muroň 
Adina Hamplová
Rodiče dětí se zapsali do pamětní 

knihy, obdrželi pamětní list, poukázku 
v hodnotě 1 000 Kč, drobné dárky a ma-

minky dostaly kytičku. Celé vítání foto-
grafoval pan Jiří Roznos, fotografie z ví-
tání budou pro rodiče pěknou památ-
kou. Další vítání občánků se uskuteční 
na podzim 2021.  

 Za sociální komisi Iva Donovalová

Sociální komise obce Telnice se svojí 
činností snaží přispět k většímu komfor-
tu a zajištění bezpečí pro seniory nad 70 
let. V  průběhu měsíce září oslovujeme 
přímo v domácnostech všechny telnic-
ké občany spadající do výše zmíněné 
věkové skupiny s  distribucí Seniorské 
obálky. Jedná se už o  druhé kolo na-
bídky tohoto projektu. První proběhlo 
v roce 2018. 

Co je seniorská obálka? Jedná se 
o tiskopis, který může napomoci v situ-
acích, kdy se osoba dostane do tísně, 
ohrožení zdraví nebo života. Do tisko-
pisu se vyplní základní údaje o nemo-
cech, o lécích, které jsou užívány, aler-
giích a  doplní se kontakt na nejbližší 
příbuzné. Tato obálka poslouží ve chví-
li, kdy bude senior potřebovat rychlou 
pomoc ze strany zdravotníků, ale také 

policistů, hasičů či strážníků. Obálku po 
vyplnění umístí na viditelném místě, 
vnitřní straně vchodových dveří nebo 
na lednici.

Nyní obec Telnice nakoupila v dosta-
tečném množství všechno, co projekt 
nabízí, včetně obálek s  magnetem pro 
upevnění. Někteří už Seniorskou obálku 
doma mají a vědí, o co se jedná. I přes-
to těmto občanům nabízíme pomoc 
s  její aktualizací. Jako novinku před-
stavujeme kartu/průkazku ICE mini. Je 
to vlastně cestovní varianta Seniorské 
obálky o velikosti čtenářského průkazu. 
Vzhledem ke  skladnosti je pak snadno 
uložena třeba v  peněžence a  senior ji 
tak může mít stále při sobě.

Více informací o  projektu naleznete 
na www.seniorskapolitika.cz/46-senior-
ska-obalka.html. Během září 2021 bu-
dou členy naší komise v této věci oslo-
veni všichni senioři starší 70 let s nabíd-
kou aktualizace, doplnění či vyplnění 
Seniorské obálky. Děkujeme předem za 
spolupráci. Teď už zbývá jen si přát, ať 
Seniorská obálka dobře poslouží.

P. S. Pokud by o tuto seniorskou obál-
ku měl zájem i  někdo mladší 70 let, 
může se ozvat obecním úřadu a  rádi 
mu ji také bezplatně poskytneme (tel. 
544 224 410).

Ivana Mifková, sociální komise

Takový je název projektu neziskové 
organizace „Tady to mám rád“. Jedná se 
o rodinné bydlení pro šest dospělých lidí 
s poruchou autistického spektra v Mok-
ré-Horákově. Projekt finančně podpoři-
li: Statutární město Brno, Jihomoravský 
kraj, Integrovaný regionální operační 
program a  obce ORP Šlapanice, tedy 
i  naše obec Telnice, která v  příštích le-
tech přislíbila finanční půjčku ve výši 
100  000 korun. Poruchou autistického 
spektra rozumíme celoživotní poruchu, 
která má vliv zejména na sociální a ko-
munikační schopnosti člověka. Dospělí 
lidé trpící touto poruchou nemají téměř 
šanci najít na jižní Moravě vhodnou 
dlouhodobou pobytovou službu. Rodi-
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PO CYKLOSTEZKÁCH NA ŠLAPANICKU

MAMMATUS NAD TELNICÍ
Asi si říkáte, co je to za zvláštní slovo. 

Latinské slovo mamma znamená veme-
no. Název mammatus označuje zvlášt-
ní druh mračen, která se někdy objeví 
po bouřce a pod oblaky vytváří útvary 
v podobě zaoblených výběžků visících 
směrem dolů. Jedná se o  jednu z  tzv. 

zvláštností oblaků. Tato oblaka jsou zají-
mavá hlavně svým neobvyklým tvarem 
a  nejkrásnější podívaná nastává, po-
kud se oblaka typu mammatus objeví 
ve chvíli, kdy je slunce nízko na obloze 
a ozařuje tak oblačné výběžky ze strany. 
A  tento pohled se nám naskytl v  pon-

dělí 21. června 2021 ve večerních ho-
dinách a vy si jej můžete připomenout 
díky krásné fotografii, kterou zachytil 
Svatoslav Motal (děkujeme). 

Možná si někteří vzpomenete na ve-
liká vedra, která v těch dnech panovala 
na Moravě, a  také na vydatné bouřky, 

Dobrou zprávou pro milovníky cyklo-
turismu je, že již na podzim tohoto roku 
se budeme moci projet po nových úse-
cích cyklostezek v blízkém okolí: Jiříkovi-
ce–Blažovice a  Kobylnice–Prace, kde se 
chystá již finální pokládka asfaltu. Sou-
běžně se pracuje na přípravě třetí etapy 
projektu „Stavba integrovaného systé-
mu cyklostezek na Šlapanicku“. Jedná se 
o  úseky: Líšeň–Podolí, Podolí–Velatice 
a  Velatice–Tvarožná. Na jejich stavbu je 
schválena dotace a zbývá jen doložit pra-
vomocné stavební povolení. Obnovují se 
také práce na cyklostezkách v Tvarožné, 
Sivicích, Pozořicích a Kovalovicích. Třeba 
i  tam budou cyklonadšenci moci brzy 
šlápnout do pedálů. Investorem rozšiřo-
vání cyklostezek je Dobrovolný svazek 
obcí Šlapanicko.  Ivana Mifková

če, kteří zajišťují péči, přirozeně stárnou 
a hledají pro své dospělé děti následnou 
trvalou podporu. Projekt „Nový domov“ 
je ve fázi realizace, zahájení provozu je 
v  plánu začátkem roku 2023. Bude to 
celoroční pobytová služba, která bude 
mít podobu rodinného domu, v  němž 
žije šest spolubydlících. Každý z  nich 

bude mít svůj pokoj a dále budou spo-
lečné prostory, jako je kuchyň, obývací 
pokoj a  jídelna, částečně odděleny pro 
zachování soukromí klientů. K dispozici 
budou ubytovaní mít také dvě studov-
ny. Během dne budou v domově tři od-
borní asistenti a na noční službě jeden. 
Personál tak bude zajišťovat obyvate-

lům potřebnou podporu. Díky kapacit-
ně dostatečnému zázemí a dostupným 
asistentům tak vznikne vhodné pro-
středí pro pravidelný nácvik dovednos-
tí klientů, jejich upevňování a  rozvoj. 
Více o projektu naleznete na webových 
stránkách www.tadytomamrad.cz.

Ivana Mifková, sociální komise

Zlatý potok při kulminaciMammatus nad Telnicí
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KVĚTINOVÝ DEN LETOS PROBĚHNE MIMOŘÁDNĚ NA PODZIM

CELOPLOŠNÁ DERATIZACE POKRAČUJE

Stejně jako v  minulých letech bude  
letos v  naší zemi i  v Telnici probíhat 
veřejná sbírka boje proti rakovině – 
tzv. Květinový den. Uskuteční se 
ve středu 29. září. V  tento den 
vyrazí do ulic dobrovolníci 
a  navštíví každou telnickou 
domácnost. Pokud je doma 
nepotkáte, můžete si ještě na 
telnické poště kytičky zakoupit 
ve čtvrtek 30. září (8–18 hod.) 
a také v pátek 1. října (8–12).

Dobrovolnické sbírky se ujme 
i  letos osobně starosta obce (v 
rámci své dovolené) a  zdvořile 
vyzývá všechny, kteří by mu se 
sbírkou pomohli, aby se na něj obráti-
li nejpozději do 27. září 2021. Letošním 
tématem sbírky bude boj proti nádorům 

ledvin, močového měchýře a prostaty, se 
zaměřením na prevenci. Hlavním cílem 
sbírky je preventivně působit na širokou 

veřejnost prostřednictvím letáků 
s informacemi a za nabízené kvít-

ky měsíčku lékařského získat 
prostředky na boj proti rakovině 
– na nádorovou prevenci, zlep-

šení kvality života onkologických 
pacientů, podporu onkologické 
výuky, výzkumu a vybavení on-
kologických center.
Děkujeme za vaši jakoukoli 

pomoc při této sbírce, ať už da-
rem (zakoupením tradiční žluté 
kytičky – barva stužky je letos 

zelená) nebo třeba i  pomocí při orga-
nizaci. Minimální cena jedné kytičky 
činí 20 korun. Sbírku můžete podpořit 

také posláním dárcovské SMS ve tvaru 
DMS KVET 30 nebo DMS KVET 60 nebo 
DMS KVET 90 na číslo 87  777. Cena 
DMS je 30 / 60 / 90 Kč, z těchto částek 
obdrží veřejná sbírka 29 / 59 / 89 Kč. 
Více o  DMS na www.darcovskasms.cz. 
Více informací o e-kytičkách najdete na  
www.cdpr.cz/dms. Případně je možné 
přispět rovnou zasláním daru na letoš-
ní sbírkový účet s číslem 6500065/0300. 
Celoročně můžete podpořit projekty 
Ligy proti rakovině příspěvkem na běž-
ný účet 8888 88 8888/0300.

V loňském roce se touto cestou vy-
bralo v  celé České republice celkem 
13  720 850 korun, z  toho při sbírce 
v  Telnici 28 044 korun. Více informa-
cí o  celém toto projektu získáte zde:  
www.denprotirakovine.cz  FK

Celoplošná deratizace Telnice probí-
há kontinuálně vždy ve dvou cyklech 
během roku. Poslední byla provedena 
18. května 2021 při použití nástrah me-
todou zavěšení (40g Hubex). Celkem 
bylo deratizováno 194 šachet dešťové 
kanalizace a  vpustí. Při pokládce byla 
likvidována 3  ohniska výskytu a  po 
kontrole ještě další u  parku u  rybníka 
(červená hvězda v mapě). Letošní jarní 
deratizace vykázala nejlepší výsledky 
za celou dobu deratizace od roku 2017. 
Částečně to mohlo být také způsobeno 
tím, že loni na podzim byla prováděna 
souběžně také deratizace šachet splaš-
kové kanalizace. Nulový výskyt (zelené 
body v mapě) byl zaznamenán u 76 % 
šachet, což je velmi dobrý výsledek. 

Co však tento dobrý výsledek deval-
vuje, je rozmístění výskytu. Zatímco za 
Zlatým potokem je již výskyt potkanů 
spíše náhodný a  lze doporučit postup-
né omezování deratizace, stále vysoký 
je výskyt v oblasti rybníka a v ulici V dě-
dině. Tento výskyt je doprovázen také 

častými potkaními děrami a existuje tak 
silné riziko rychlého rozšíření populace 
do okolí. Bylo by tedy vhodné vyřešit 
pravděpodobné povrchové příčiny vý-
skytu v  této lokalitě. O spolupráci při 

dohledání příčiny stálého výskytu pot-
kanů v ohnisku u rybníka byla požádána 
Komise životního prostředí – děkujeme 
za spolupráci.

Ondřej Trubecký, Deratizace4D

které procházely naší zemí. Vydatné 
srážky zvedaly hladiny řek. Kontrolovali 
jsme i stav hladiny Zlatého potoka – ten 
sice vystoupal, avšak ne tak vysoko, aby 
hrozilo jakékoliv nebezpečí. A  co při-
šlo 24. června ve večerních hodinách, 
si jistě všichni vzpomenete – tornádo 
pustošilo vesnice na nedalekém Hodo-
nínsku a  Břeclavsku. Ten den probíhalo 
v  zasedací místnosti obecního úřadu 
zasedání zastupitelstva obce a  za okny 

jsme slyšeli, jak se na Telnici snáší hustý 
déšť. Po zasedání jsem zjistil, co se dělo 
na jihovýchodní Moravě a jel jsem zkon-
trolovat situaci v naší vesnici. Naskytl se 
mi pohled, který nešel vyfotit, přesto na 
něj jen tak nezapomenu. Jižní a východ-
ní obzor byly pokryty hustými mračny, 
kterými téměř bez přestání problikávaly 
řádící blesky. To vše v  kombinaci s  všu-
dypřítomnou temnotou, krátkými, ale 
o  to prudšími deštíky, chvílemi klidným 

a  za hned divokým větrem, tvořilo až 
zlověstnou atmosféru toho, co postiže-
ná jižní Morava zažívala. Celou scenérii 
ještě dotvářelo jakési „oko“ mezi oblaky, 
ze kterého prosvítalo měsíční světlo. V tu 
chvíli jsme se už s  dalšími starosty ob-
volávali a  zjišťovali, jak by naše vesnice 
mohly těm postiženým pomoci. Na tyto 
zvláštní okamžiky se nedá zapomenout. 

Článek vznikl s  využitím informací 
z webu www.meteopress.cz.  FK
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TELNIČTÍ POMÁHALI V TĚŽCE ZKOUŠENÝCH HRUŠKÁCH
V sobotu 26. června 2021 vyrazila dvě 

auta telnických dobrovolníků pomo-
ci do Hrušek. Sice jsme viděli ten ne-
skutečný zmar a  doslova „poválečnou 
zónu“, ale kolem nás pracovalo ohrom-
né množství dobrovolníků, vojáků, ha-
sičů, policistů, řemeslníků, dopravců aj. 
Zatímco tornádo přineslo zkázu, ob-
rovská vlna solidarity především Mora-
vanů, ale také Čechů, Slováků a dalších 
je chvályhodná a velmi citelná.

A co na to Hrušky? Když jsme odjíždě-
li z místa činu, poměrně unaveni, chtěli 
jsme si dát zmrzlinu v  místním malém 
obchůdku (ten byl tornádem neposti-
žený). Na místě jsme ale dostali zmrzli-
nu a  ledovou tříšť zdarma. Prostě jako 
poděkování, že jsme do Hrušek přijeli 
pomoci. Jedno lidské gesto nám prostě 
oplatili jiným lidským gestem…

Rádi jsme tak pomohli rodině 86leté-
ho seniora, který v postižené ulici Hlav-
ní přišel o střechu nad hlavou. Také jsme 
od některých z vás obdrželi dary finanč-
ního charakteru, které jsme přímo na 

místě předali jedné z potřebných rodin. 
Děkujeme všem, kteří projevili lidskou 
solidaritu s těžce zkoušeným Hodonín-
skem a Břeclavskem.

FK

Chtěla bych tímto jménem svého 
otce, pana Františka Tréška z  Hrušek, 
moc poděkovat všem telnickým dob-
rovolníkům, kteří nám hned v  sobotu 
po tornádu přijeli pomoci odklízet to 
nejhorší a  také všem dalším, kteří při-
jeli v  následujících dnech udělat nej-

nutnější opravy. V  neposlední řadě 
děkuji i  těm, kteří nám přispěli finanč-
ně. Jejich dar mně byl předán osobně 
starostou obce, panem Františkem  
Kroutilem.

Otec je narozený v roce 1935 a už toho 
v životě hodně zažil – 2. světovou válku, 

vojenskou službu v oddílech PTP, pade-
sátá léta, kdy jeho rodina přišla o hospo-
dářství, spoustu dalších „klacků pod no-
hama“ a nakonec i  tornádo. Se vším se 
statečně popral (s posledním zmíněným 
se stále ještě pere za pomoci hodných 
lidí) a i když momentálně bydlí u mě, své 
dcery v Sokolnicích, pevně věří, že se do 
Hrušek brzy vrátí a spokojeně tam doži-
je. Já společně s manželem a spoustou 
dalších dobrovolníků se snažíme dát 
dům do obyvatelného stavu, protože 
taťka se každý den ptá, kdy už pojede 
domů. 

Moc se omlouvám, že neuvádím jmé-
no každého jednoho z  vás, ale mnohé 
ani osobně neznám, a tak bych nerada 
na někoho zapomněla. Těší mě, že se 
v  dnešní nelehké době našla spousta 
dobrých lidí, kteří nabídli a neustále na-
bízí nezištně svoji pomoc. Ještě jednou 
obrovské díky vám všem!

Marie Tesaříková, dcera 

PODĚKOVÁNÍ Z HRUŠEK

  RYCHLÁ HUMANITÁRNÍ SBÍRKA BYLA ODVEZENA  
JEŠTĚ V PÁTEK DO ROHATCE 

Ještě v  pátek 25. června 2021 jsme 
odvezli rychlou humanitární sbírku do 
oblasti postižené tornádem. Dočasným 
příjemcem byla obec Rohatec, která 
sousedí s  Hodonínem a  po dohodě 
s  okolními starosty rozhodla o  použití 
získaných materiálních darů. Sešlo se 
toho spousta. Jen z Telnice odjely dvě 
plné dodávky a  jeden přívěsný vozík 

balených vod, hygienických prostředků, 
nářadí, plachet apod. To vše během pát-
ku nanosili štědří dárci z Telnice i okolí. 
O nakládku i odvoz se postarali telničtí 
hasiči a další dobrovolníci! Paletu nud-
lí věnovala navíc ještě také telnická 
firma Vimixa. Spolu s  těšanskými jsme 
tak vytvořili společný konvoj. Během 
pátečního dopoledne jsme také od ně-



  VÝSLEDEK KOSTELNÍ SBÍRKY NA POMOC LIDEM  
NA JIHOVÝCHODNÍ MORAVĚ

  PODĚKOVÁNÍ STRÁŽNÍKŮM MP ŠLAPANICE  
A ŠLAPANICKÝM HASIČŮM
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Při mimořádné kostelní sbírce vyhlá-
šené otce biskupem Vojtěchem na ne-
děli 27. června 2021 na pomoc lidem 
zasažených přírodní katastrofou na 

Břeclavsku a Hodonínsku se v našich far-
nostech vybraly tyto finanční prostřed-
ky: farnost Telnice – 36  750 Kč (z toho 
Telnice 28 620 Kč a Sokolnice 8 130 Kč), 

farnost Prace – 36 480 Kč. Velký dík pa-
tří všem dárcům! Další finanční pomoc 
můžete zasílat např. na účet Diecézní 
Charity Brno.  Telnická farnost

Snad každého potěší, když pro vás ně-
kdo něco udělá rád, a ještě navíc zadar-
mo. To se tentokrát přihodilo naší obci. 
Policejní vozidlo Škoda Octavia, které 
vlastní naše obec a které má díky veřej-
noprávní smlouvě k  dispozici Městská 
policie Šlapanice, se vydalo na opravu 
do servisu. Tam se zjistilo, že nefunkční 
maják je již neopravitelný. Nová náhra-
da by stála několik desítek tisíc korun, 

řekněme mezi 30 a 50 tisíci. To je vzhle-
dem k  reálné hodnotě celého vozidla 
poměrně hodně peněz. Dlouho jsem 
hledal na internetu dodavatele majáků 
a konzultoval s nimi, jak by to šlo udě-
lat nejlevněji. Původní maják se už ne-
vyrábí, zkoušel jsem oslovit i  městské 
samosprávy, jestli třeba nemají nějaký 
podobný vyřazený k  dispozici. Nedaři-
lo se. Najednou mi volají strážníci MP 

Šlapanice, že se o  to postarají, abych 
si s  tím nelámal hlavu. Do pár týdnů 
byl náhradní maják namontovaný, vy-
řazený „náhradní díl“ nic nestál, práci 
odvedli šlapaničtí hasiči ve spoluprá-
ci se strážníky za dobré slovo. Poslali 
jsme jim tedy každému láhev vína a pár 
drobných reklamních předmětů jako 
poděkování. Šlechetní lidé ještě zdaleka  
nevymřeli. Velké díky!  FK

kterých obdrželi finanční hotovost, za 
kterou jsme ještě před odjezdem stihli 
nakoupit potřebné vybavení. Všem, kdo 

se jakkoliv zapojili, děkujeme! A naší ji-
hovýchodní Moravěnce drahé přejeme, 
aby se brzo zase postavila na nohy!

P. S. Dary, které byly přineseny na posled-
ních chvíli v pátek večer, odvezli do posti-
žené oblasti naši přátelé z Otmarova.  FK

 BEZ PLÁNOVANÝCH ODSTÁVEK SE SPOLEČNOST  
EG.D NEOBEJDE

Společnost EG.D zajišťuje na svém 
distribučním území, které pokrývá Jiho- 
moravský a  Jihočeský kraj, části Olo-
mouckého a Zlínského kraje a Kraj Vy-
sočinu, dodávky elektrické energie více 
než 1,5 milionu zákazníků a  stará se 
o více než 66 tisíc kilometrů elektrické-
ho vedení. Aby byly dodávky co nejsta-
bilnější a co nejbezpečnější, jsou nutné 
pravidelné práce na údržbě distribuční 
sítě i na jejím dalším rozvoji, jako je po-
silování sítí, rozšiřování a  celková mo-
dernizace.

Plánované odstávky elektrické energie 
jsou nutným a nenahraditelným nástro-
jem při pracích na elektrickém vedení.  
„I tak se je snažíme využívat jen v nezbyt-
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TŘÍDĚNÍ ODPADU V TELNICI V ROCE 2020

Obec Telnice

00282677

185,918

 3 493 648

tun

MJ

né míře a co nejméně omezovat odběrate-
le. Tam, kde to jde, například pracují naše 
čety i  pod napětím. Bohužel jsou místa, 
kde se bez odstávek neobejdeme,“ vysvět-
luje Radek Slatinský, vedoucí regionální 
správy Hodonín společnosti EG.D. 

V minulých letech bylo v Telnici zhru-
ba kolem pěti plánovaných odstávek 
ročně, v  loňském roce dvanáct a v  tom 
letošním zatím deset. Ta zatím posled-
ní byla v  plánu 20. srpna a  přibývat by 
už měly maximálně v  řádu jednotek.  
„Kolik jich bude, to zatím v delším časovém 
horizontu nedokážeme určit. Plánované 
revizní práce na vedení vysokého napě-
tí, které kontrolujeme ve čtyřleté periodě 
a které by měly vliv na odběratele, jsme le-
tos nahradili kontrolou pohledem bez nut-
nosti omezení odběratelů. Odstávky ale 
ovlivňují i žádosti o připojení k distribuční 
soustavě, které nemůžeme dopředu plně 
předvídat,“ dodává Radim Osička, tech-
nik provozu a údržby společnosti EG.D.

Z  deseti letošních plánovaných od-
stávek v Telnici se šest týkalo kabelizace 
vedení v  ulici V  dědině. Dvě odstávky 
byly naplánovány kvůli revizi trafostanic 
v rámci řádu preventivní údržby. Revize 
se musí dělat bez napětí v periodě jed-
nou za čtyři roky. A  dvě odstávky bylo 
nutné udělat z důvodu připojení nových 
odběrných míst do distribuční soustavy.

Obecně se dá říct, že v Telnici mají od-
stávky vazbu na rozvoj místní průmyslo-
vé zóny, kde společnost EG.D musela řešit 
přeložení vedení vysokého napětí. Dále 
jsou pak důvodem požadavky různých 
podnikatelských subjektů a v neposlední 
řadě probíhá průběžná obnova distribuč-
ní sítě a připojování domácností.

„Jak už bylo řečeno, odstávky se snaží-
me využívat v nezbytných případech, aby-
chom zákazníky omezovali co nejméně. 
Práce byly v drtivé většině hotové výrazně 
rychleji, než se předpokládalo a  dodávky 
obnoveny hned po jejich skončení, takže 

se i  zkracovala avizovaná doba omezení 
dodávek elektrické energie,“ vysvětluje 
Radim Osička. 

Pozitivem pro obyvatele Telnice teď 
bude modernizovaná a kabelizovaná síť, 
která má mnohem menší poruchovost 
vedení. Ulice V dědině bude vyčištěná od 
vedení a díky vedení v kabelech čeká na 
obyvatele i mnohem menší omezení při 
dalších rekonstrukcích, různých pracích 
na nástavbách domů a  podobně, kdy 
montéři společnosti EG.D kvůli bezpeč-
nosti museli vypínat vždy větší oblasti.

O plánovaných odstávkách distri-
buční společnost EG.D zákazníky in-
formuje řadou kanálů. Pokud budou 
chtít mít odběratelé informace poho-
dlně a  v  předstihu, je pro ně ideálním 
řešením registrace do našeho portálu 
Distribuce24 nebo stáhnutí aplikace do 
mobilního telefonu. Více informací je 
k dispozici na webu www.egd.cz.

Roman Šperňák, tiskový mluvčí EG.D

Dovolujeme si informovat o  množství odpadu, 
který vaše obec v  roce 2020 vytřídila a  předa-
la k  využití. V  přehledu je uveden také objem fi-
nančních prostředků, které Telnice vyfakturovala 
a  obdržela od autorizované obalové společnosti  
EKO-KOM, a. s. Děkujeme vám i vašim občanům za 
dlouholetou spolupráci a aktivní přístup k třídění 
komunálních odpadů.

Martina Filipová, ředitelka oddělení  
regionálního provozu EKO-KOM, a.s.

Vytříděné 
odpady (t) Částka (Kč)

1. čtvrtletí 2020  24,295  66 305,50
2. čtvrtletí 2020  47,236  78 106,50
3. čtvrtletí 2020  39,708  69 932,00
4. čtvrtletí 2020  47,213  97 891,50

Rok 2020 celkem 158,452 312 325,50

OBECNÍ KNIHOVNA SRDEČNĚ ZVE K ZAPŮJČENÍ NOVINEK 
Po letních měsících nám opět nastává 

podzim a my vás srdečně zveme do naší 
obecní knihovny. Kromě stálého knižní-

ho fondu můžeme nabídnout nové titu-
ly, který by vás mohly zaujmout. O kniž-
ním bestselleru „Život na naší planetě: 

Mé svědectví a  vize pro budoucnost“ 
britského vědce Davida Attenborou-
gha toho bylo po celém světě již mno-
ho napsáno. Společnost Netflix podle 
ní natočila dokument s podtitulem 
„Alarmující svědectví o  stavu planety“. 
David Attenborough je nejznámějším 
britským tvůrcem přírodovědných fil-
mů. Ve své dosud nejosobnější a nejo-
tevřenější zpovědi se ohlíží za svým ži-
votem a historií vývoje života na Zemi. 
S  pomocí ohromujících statistik truchlí 
nad ztrátou divočiny a přichází s vlast-
ní vizí budoucnosti. Kniha Život na naší 
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HLÁŠENÍ O PÁTÉ KE DNI MATEK 

CELKEM 44 DĚTÍ SE DOČKALO LÍSTKŮ NA KOLOTOČE

V neděli 9. května 2021 zazněly 
v  obecním rozhlase u  příležitosti Dne 
matek (a také programu Týdne pro rodi-
nu) tato přání jednotlivým maminkám. 
První přání v  podobě skladby „Srdce 
nehasnou“ letělo drahé a milované ma-
mince, babičce paní Jaroslavě Křížové. 
Chlapci Jindříšek a  Matyášek Královi 
nechali zahrát pro svoji nejmilovanější 
maminku písničku od slovenské skupi-
ny No Name – Večnosť. Mamince moc 
děkovali, že se o ně tak hezky stará. Dal-
ší přání společně s  písničkou „Mama“ 
bylo zasláno paní Ivaně Mrkvicové 
s  tímto vzkazem: „Naše milá maminko, 
k  Tvému dnešnímu svátku ti přejeme 

vše nejlepší od soboty do pátku. Ať jsi 
stále šťastná a  s úsměvem na tváři, ať 
nám každý den krásně rozjasníš. Dě-
kujeme za vše, co pro nás děláš. Máme 
tě moc rádi. Tvoje děti.“ Pro paní Marii 
Gallovou jsme zahráli písničku od Mis-
tříňanky – „Maminko, mámo“ a její blíz-
cí jí poslali tento vzkaz: „Milá maminko 
a babičko, děkujeme za vše, co pro nás 
děláš, a  za to, že jsi. Všechno nejlepší 
ke Dni maminek přeje dcera s vnučkou 
Barunkou a Helenkou.“ Rodina Čechova 
a  Sarkhelova nechala zahrát paní Dag-
mar Čechové písničku Marie Rottrové 
s  názvem Máma a  se vzkazem:  „Ma-
minko, jsme rádi, že tě máme.“ Vážíme 

si starostlivosti a lásky našich maminek 
či babiček. Buďme jim za to stále vděčni 
a  nezapomínejme jim jejich lásku vra-
cet. Kéž mají v různém věku stále úsměv 
nejen na tváři, ale i ve svém srdci.

OÚ Telnice

Po dvou letech se opět telnické děti 
dočkaly soutěže o  lístky na koloto-
če. Celkem 44 dětí se zapojilo tím, že 

nakreslily obrázky na téma: „Co rád/a 
v Telnici dělám“. K  vidění byla krásná, 
až umělecká díla s  motivy různých 
místních sportovišť, dětských hřišť, 
krajiny apod. Každý autor byl odmě-
něn jedním lístkem na atrakce Luna-
parku Kočka, který v Telnici hostoval po 
dobu konání telnických hodů. Jelikož 
jsme však obrázky rozdělili do tří ka-
tegorií podle věku autorů, mohli jsme 
si dovolit odměnit vždy dva obrázky 
ještě mimořádnou prémií: lístkem na-
víc. Rozhodování nebylo jednoduché,  
z  každého dětského díla vyzařovalo 
něco moc krásného. Nakonec vzal od-
povědnost za toto rozhodnutí na sebe 
starosta obce a  takto se rozhodl (aniž 
by znal jména autorů):
■    v kategorii 2–6 let získala lístek navíc: 

Helenka Sekerová, Nelinka Březinová
■    v kategorii 7–9 let získala lístek navíc: 

Josefínka Trávníková, Kája Kašparová

■    v kategorii 10–13 let získala lístek na-
víc: Markéta Mifková, Matěj Žák

Všem dětem děkujeme za jejich ob-
rázky, šesti vybraným autorům blaho-
přejeme k snad vítanému bonusu. 

FK

planetě ale není jen zprávou o vymírání 
živočišných a rostlinných druhů, snaží se 
najít i  způsoby, jak lidstvo může tento 
nepříznivý vývoj zvrátit. „O planetu Zemi 
se dělíme s živým světem. Je to ten nej-
pozoruhodnější systém na podporu ži-
vota, jaký si dovedeme představit, vznik-
lý v průběhu miliard let. V poslední době 
se však planeta vychyluje z  rovnováhy 
a  její biodiverzita upadá, přičemž obojí 
spolu úzce souvisí. Chceme-li naší plane-
tě navrátit rovnováhu, musíme proto ob-
novit její biodiverzitu – vrátit jí přesně to, 
co jsme jí sebrali. Jedině tak překonáme 
krizi, kterou jsme sami rozpoutali. Je nut-
né, abychom na světě obnovili divočinu,“ 
doplňuje ke své knize její autor.

Milovníky historie jistě potěší kniha 
„Jan Žižka“ od známého českého histo-
rika a  znalce husitského období Petra 
Čorneje. Tato velká Žižkova biografie 
představuje táborského hejtmana v ne-
tradičním světle. Příběh nejslavnějšího 
českého vojevůdce se odehrává na po-
zadí barvitého dějinného panoramatu, 
jež pomáhá porozumět Žižkovu vnitř-
nímu světu a motivaci jeho činů. Žižkův 
nový životopis vyšel u  příležitosti 600. 
výročí počátků husitské revoluce. Tato 
hodnotná kniha si již po dvou letech od 
svého vydání stačila získat velkou řadu 
vynikajících recenzí. 

Náš fond historické literatury jsme do-
plnili také o „Staré pověsti české a  mo-

ravské“ od Aleny Ježkové, která moderně 
převyprávěla známé Jiráskovy pověsti. 
Kniha navíc obsahuje krátké naučné tex-
ty, které čtenáře uvádějí do reálií doby, 
v  níž se jednotlivé příběhy odehrávají. 
Nové vydání výtvarně doprovodil Lubo-
mír Kupčík, renomovaný autor populár-
ně naučných a fantasy ilustrací.

Historický román s  názvem „Kněžna 
Ludmila – vznešená, milovaná, zrazená“ 
od spisovatelky Hany Whitton je pak na-
ším příspěvkem k letošnímu 1100. výročí 
od smrti této oblíbené české světice, ba-
bičky sv. Václava a  patronky naší země. 
Věříme, že vás naše pozvánka do knihov-
ny zaujala a těšíme se vaši návštěvu.

Lenka Smetanová, knihovnice



Jméno císaře, jehož vláda se stala ústředním 
tématem letošního orelského tábora.

Křestní jméno jedné z nově vítaných 
občanek na jaře 2021.

Příjmení nejlepšího hráče letošního 
nohejbalového turnaje Tennessee Cup.

Název vesnice, kam zamířila letos o 
prázdninách farní mládež.

Název spotřebitelského časopisu, se kterým 
dlouhodobě spolupracuje obec Telnice.

Název firmy, která v první polovině 20. 
století těžila ropu v blízkosti Telnice.

Název zvláštního mraku, který se objevil  
v červnu nad Telnicí.

Současný název restaurace na sokolovně.

Příjmení majitele lunaparku, který dlouhá 
léta příjíždí do Telnice o hodech.

Příjmení hlavního stárka příštích hodů.

Název příměstského tábora, který  
se uskutečnil ve škole.

Název místa, odkud je základní kámen 
sokolovny.
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VÝHERCE SOUTĚŽE O LÍSTKY DO ARMY PARKU OŘECHOV
 V druhé polovině srpna 2021 jsme vy-

hlásili bleskovou soutěž o  dva VIP lístky 
do Army parku Ořechov, kde se 21. srpna 
2021 odehrál letní program. A právě na 
toto známé datum jsme se ptali v  sou-

těžní otázce: Jaká historická událost se 
odehrála 21. srpna 1968 v naší zemi? Na 
soutěžní otázku přišlo celkem 7 odpově-
dí, všechny byly správné: Tehdejší Čes-
koslovensko obsadila vojska Varšavské 

smlouvy. Vylosován byl tento výherce: 
Jakub Skolkowski, který získal 2 lístky do 
Army parku Ořechov. Výherci gratulu-
jeme a  ostatním přejeme hodně štěstí 
v dalších soutěžích. Obecní úřad

 VÝHERKYNĚ TAJENKY KŘÍŽOVKY  
Z ČERVNOVÉHO TELNICKÉHO ZPRAVODAJE

Do uzávěrky doručení tajenky 
z  křížovky červnového vydání Tel-
nického zpravodaje byly  na obec-

ní úřad doručeny  celkem 3  správ-
né  odpovědi:  DOBROVSKÉHO. Vý-
herkyní se po losování starostou 

obce stala  paní Jarmila Padalíková.  
Gratulujeme.  

Marcela Drápalová, úřednice

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 F

2 A

3 K

4 E

5 T

6 A

7 S

8 A

9 A

10 Ý

11 A

12 K

V tajence naleznete jméno osoby, která je jednou z duší telnického KLASu.
Vyluštěnou tajenku doručte obecnímu 

úřadu osobně nebo emailem na adre-
su: urednice@telnice.cz nejpozději do  
21. října 2021.

Šťastný výherce bude vylosován  
a odměněn zajímavými obecními upo-
mínkovými předměty. Všem luštitelům 
doporučujeme, aby si dobře přečetli 

především aktuální vydání Telnického 
zpravodaje, kde je množné všechny 
odpovědi jednoduše dohledat. Hodně 
štěstí v luštění!
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Ladislav Jirgala (* 1954) je telnický rodák narozený na domě 38 v Růžové ulici. 
Je celoživotním milovníkem koní a tuto lásku zdědily i některé z jeho pěti dětí. 
Kvůli koním procestoval celou Evropu, bydlel na různých místech v naší zemi 
a po letech se opět vrátil do rodné vesnice: nyní bydlí v Nádražní čtvrti.

■ Zdědil jsi lásku ke koním od svých  
rodičů?

Vlastně ano. Pocházím z  rodiny „ko-
vozemědělců“. Můj otec Ladislav Jirgala 
byl vyučeným soustružníkem, nastoupil 
do učení v Zetoru a  tam pracoval až do 
důchodu. Maminka Marie měla země-
dělskou školu, ale celý život pracovala 
ve fabrice (Mosilana Brno). Oba po práci 
věnovali veškerý čas domácímu hospo-
dářství a  v  tom jsem od malička vyrůs-
tal. Kromě polností jsme se samozřejmě 
starali o  dobytek: koně, býky, prasata 
a drobné zvířectvo. 

■ Ty sám jsi ale vyučený instalatér. Vě-
noval ses aspoň chvíli tomuto řemeslu?

Snad jenom tři roky po vojně a  pak 
jsem v roce 1979 utekl ke koním do JZD 
Blučina. Tam tehdy chovali tažné koně, 
ale po dohodě s  předsedou družstva 
nakoupili koně do kočárového sportu – 
byli to potomci slavného Koroka, který 
třikrát vyhrál Velkou pardubickou. Tam 
jsem pracoval a pod hlavičkou Jaslo Blu-
čina závodil po celé naší zemi.

■ Co všechno představuje závodění 
s koňským spřežením?

Závody vždy trvají tři dny. První den 
se jezdí drezura, tzn. předepsané po-
vinné cviky, které jsou bodově hodno-
ceny na kvalitu provedení – hodnotí 
se nejen chod a vzhled koní, ale i ovlá-
dání spřežení kočím. Druhý den je na 
programu tzv. maraton, který se jede 
v délce 15–20 kilometrů na stanovený 
čas, každé spřežení musí projet stano-
venými průjezdy, kde se znovu měří 
čas – čím kratší čas, tím méně trestných 
bodů. O třetím dnu přijde na řadu tzv. 
parkur, což je jízda mezi kužely (šířka 
kočáru plus dvacet centimetrů), které 
jsou doplněny o prvky, které nesmí zá-
vodníci shodit. Jízda se musí uskutečnit 
v rozsahu minimálního a maximálního 
času a počítají se trestné body za sho-
zené prvky. Ačkoliv se o tom lehce po-
vídá, je to pro mě velký adrenalin. Pro 
koně je to zábava, pokud jsou na tyto 
závody dobře připravení. 

■ Umím si představit, na co byli blučin-
skému družstvu tažní koně. Ale jak se 
zrodí v hlavě zemědělců nákup soutěž-
ních koní…?

Tehdy jsme s Karlem Odrážkou z Mě-
nína přesvědčili předsedu blučinského 
družstva Františka Kuglera, kterého ta 

ROZHOVOR S LADISLAVEM JIRGALOU

S tažnými koňmi na vlastním hospodářství v roce 1976

S teplokrevnými koňmi ve Dvorskách při dostihovém dnu
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myšlenka zaujala. Tento sport se tenkrát 
začínal hodně rozjíždět i  díky nedávno 
zesnulému anglickému princi Filipovi, 
který dlouhou dobu předsedal světové 
jezdecké federaci a  hodně se zaslou-
žil o  to, kam se náš sport dnes dostal. 
Všechno totiž vznikalo z  prostředí sed-
láckých povozů a když se podíváš na to, 
jak dnes jezdíme, je to úplně jiná úroveň.

■ Koně se stali tvou životní vášní. Kam 
vedly tvé další kroky z Blučiny?

V roce 1990 jsem od blučinského druž-
stva odkoupil všech deset klisen a doma 
(na rodném domě mojí maminky – Dra-
ha 128) jsem založil jezdecký klub Hubič-
ka Telnice. A s těmi koňmi jsem pokračo-
val ve sportu dál. Až do roku 2017 jsem 
závodil pod hlavičkou tohoto telnického 
klubu. Nyní se věnuju trénování. Kromě 
koně, na kterém závodí moje vnučka 
Adélka, trénuju jezdce z celé republiky. 

■ Jaké úspěchy jsi během své sportovní 
kariéry zažil?

Stal jsem se celkem devětkrát mis-
trem republiky, z  toho 1x s  jednospře-
žím, 7x s dvojspřežím a 1x se čtyřspře-
žím. To se zatím nikomu v  naší zemi 
nepodařilo. V  roce 2002 jsem zažil asi 
svůj největší sportovní úspěch: vítězství 
ve světovém poháru s dvojspřežím. Už 
tehdy panovala zvláště v Evropě obrov-
ská konkurence a jsem moc rád, že se mi 
to podařilo s  plemennými hřebci, kteří 
byli ustájeni u mě doma v Telnici. Jme-
novali se Amon-36 a Adriano Bílý a vyu-
žívali jsme je především na plemenitbu, 
přitom ještě navíc sportovali. 

■ Co kůň, to osobnost. Stalo se ti, že by 
ses s některým koněm „neporovnal“?

Rukama mi prošlo hodně koní různé-
ho charakteru a prakticky se všemi jsem 
se nakonec dokázal srovnat. Někdy to 
trvá 14 dní, někdy tomu musíš věnovat 
i půl roku. Nakonec mi řada lidí dávala 
koně na převýchovu právě proto, že 
jsem si s nimi dokázal poradit. Chce to 
velkou trpělivost, hrubou silou člověk 
nedokáže vůbec nic. 

■ Jak se k  lásce ke koním stavěla tvoje 
rodina?

Všechny moje děti v  tom vyrůstaly 
stejně jako kdysi já. Jeden vedle dru-
hého uměly na koních jezdit, pracovat 
s nimi a měly koně rády. Syn Marek zá-
vodil asi 12 let v kočárovém sportu, stal 
se vítězem mistrovství republiky, a hlav-
ně v  roce 2006 zvítězil na mistrovství 
Evropy ve Francii. I  další děti mají ke 
koním kladný vztah, nejblíž k nim dnes 
má dcera Eva, která se koním věnuje 
spolu se svou dcerou a  mou vnučkou 
Adélkou. 

■ Během svého života jsi koním oběto-
val spoustu času…

Byly časy, kdy jsem koním opravdu 
věnoval skoro všechno, bohužel i  na 
úkor rodiny. Chtěl bych moc poděko-
vat svojí sestře Mirce Krestové, která mi 
s chodem domácnosti i dětmi vždycky 
pomohla, když jsem s  koňmi cestoval 
po světě. Bez ní bych žádných úspěchů 
nedosáhl. Koně mám prostě pod kůží 
a jsem s nimi rád každý den. Už jsem si 
kolikrát říkal, že toho nechám, ale ne- 
umím skončit. Koně jsou prostě nedíl-
nou součástí mého života a neumím si 
ho bez nich představit. 

Děkuji za milý rozhovor a přeji ti, aby ti 
koně i nadále přinášeli radost do života. 

Připravil František Kroutil

Před anglickým hradem Winsdor s lipicány

V roce 1995 s vítězi světového poháru Amonem-36 a Adrianem Bílým na Masarykově 
náměstí v Telnici
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Fedor Bruoth (*1945) je slovenským 
rodákem, který se ve svém životě vě-
noval řadě povolání (mikroelektro-
nika, životní prostředí, diplomacie). 
V posledních třech letech se bezplat-
ně věnuje produkci přednášek v  ob-
lasti mediální gramotnosti, dezin-
formací a informačních válek. V roce 
2018 založil za tím účelem iniciativu 
Přednášky o dezinformacích, v jejímž 
rámci byly pořádány desítky předná-
šek a besed po celé ČR. 

■ Co vás přivedlo k myšlence zabývat se 
problematikou dezinformací nebo rov-
nou informační válkou?

Již před lety jsem pozoroval změ-
nu v  diskusích pod články na portálu 
Novinky.cz a  pak postupně i  v dalších 
internetových médiích. Nechtělo se 
mi věřit, že by se lidé takhle změnili 
z  měsíce na měsíc, nechápal jsem, co 
se to děje. V lednu 2018 jsem vyslechl 
na stanici Český rozhlas Plus rozhovor 
s  Alexandrou Alvarovou na téma dez-
informací a hybridní války, a hned bylo 
jasno. Pochopil jsem, jak dezinformace 
ovlivňují voliče, jak (cíleně) narušují 
soudržnost lidí a  kdo na tom má zá-
jem. Další informace jsem získal v první 
knize paní Alvarové Průmysl lži, kterou 
jsem si po vyslechnutí toho rozhovoru 
běžel koupit. Paní Alvarovou jsem ne-
znal, zjistil jsem, že žije v Kanadě a plá-
nuje cestu do ČR. Navrhl jsem jí před-
nášku v  Praze na téma dezinformací 
a  hybridní války, pronajali jsme sál, 
zájem byl obrovský. Videozáznam je 
(spolu s řadou dalších) na mém kanálu 

Přednášky o dezinformacích na YouTu-
be. Od té doby jsem se pod hlavičkou 
stejnojmenné iniciativy zabýval pro-
dukcí desítek dalších akcí na téma dez-
informací ve městech a obcích po celé 
republice. Nejdříve jsem na to byl sám, 
později s kolegyní. Celkově už bylo těch 
přednášek kolem šedesáti, s  desítkou 
výborných lektorů. Nejvíce besed ab-
solvovali šéfredaktor deníku Forum 24 
Pavel Šafr a jeho hlavní editorka Johana  
Hovorková.

■ Můžete uvést konkrétní příklady dez-
informační kampaně z poslední doby?

Viditelným příkladem je změna at-
mosféry v  zemi v  průběhu pandemie 
covidu. Úžasná soudržnost a  vzájem-
ná pomoc lidí, šití roušek pro jiné, 
a  dokonce pro zdravotní zařízení, ka-
ždodenní tleskání jako vyjádření díků 
zdravotníkům za jejich nasazení a  ris-
kování vlastního zdraví - to bylo v prv-
ních měsících. Zakrátko jsme již vní-
mali nenávist jedné části občanů vůči 
té druhé, změnu postoje spousty lidí 
vlivem dezinformací posílaných k nám 
záměrně z cizích zemí. Na sociálních sí-
tích běžně nacházíme absurdní tvrzení 
o „magnetech, které drží na očkova-
ných“, ba dokonce o  zdravotních rizi-
cích pro ty, kdo se k  očkované osobě 
přiblíží – myslím, že autoři těch nesmy-
slů z nás mají velkou legraci, když vidí, 
kolik lidí jim věří.

■ Je zvláštní, jak se různým dezinfor-
mačním kampaním daří, když přišla 
doba, v  níž jsou informace nejvíce do-
stupné, jak kdy vůbec mohly být. Ale 
není jich na nás až příliš mnoho? Není to 
živná půda pro dezinformátory?

Rostoucí množství informací, které 
se na nás valí ze všech stran, souvisí 
s tím, že roli novin a časopisů převzaly 
sociální sítě. Zatímco redakce tištěných 
médií, rádií i televizí mají odpovědnost 
za pravdivost informací, jež zveřejňu-
jí, a  jejich identita je dohledatelná, na 
Facebooku a  dalších sociálních sítích 
může – s  minimálním omezením – 
zveřejnit kdokoliv cokoliv. To je ideální 
živná půda pro dezinformátory, jejichž 
identita ani nemusí být pravá. Čtenář 
má stěží šanci rozeznat, odkud který 
text pochází. Množství dezinformací 
chrlí „fabrika na lži“, podléhající armád-
ní tajné službě GRU. Ta se zapojuje 
i do diskusí na Facebooku jak přes své 

operátory (v jazyce zájmové země), tak 
i  prostřednictvím tzv. botů – počíta-
čů s  umělou inteligencí. Většinu dez-
informací v  ČR však šíří čeští občané, 
kteří je přebírají z  ruského Sputniku 
nebo je iniciativně vymýšlejí sami. Ti 
to dělají jako výdělečnou činnost – na 
dezinformace se u nás bohužel nachy-
tá spousta lidí, a  každé kliknutí sype 
jejich původcům peníze. Tito dezin-
formátoři dovedou svým čtenářům 
vnuknout pocit, že jim poskytují „taj-
né informace“, které těm ostatním zů-
stávají skryté, a vytvořit tak z té masy 
našich obluzených spoluobčanů něco  
jako sektu.

■ Blíží se volby. Dokážete odhadnout, 
do jaké míry ovlivňují výsledky demo-
kratických voleb právě cílené dezinfor-
mační kampaně?

Žádné údaje samozřejmě nemám. 
Domnívám se však, že ty kampaně 
ovlivňují volby velmi podstatně. Pří-
kladem byla první volba prezidenta re-
publiky, ve které již nerozhodoval par-
lament, ale občané. Před prvním kolem 
do poslední chvíle vedl v preferencích 
Karel Schwarzenberg před Milošem Ze-
manem. Pak přišlo ničím nepodložené 
strašení, že vrátí Němcům nemovitosti 
a lidé přijdou o své chalupy a řada po-
dobných lží. A  den před volbami ce-
lostránkový lživý text v  novinách, na 
nějž již nebyl čas reagovat, definitivně 
otočil poměr hlasů. Před letošními par-
lamentními volbami můžeme pozoro-
vat lživá tvrzení, poškozující zejména 
Piráty. Byl například šířen překroucený 
výklad úmyslu Pirátů podstatně zvýšit 
daně z  velkých průmyslových a  skla-
dových hal. Na rozdíl od skutečnosti se 
tam tvrdilo, že se má jednat o všechny 
nemovitosti, tedy i  o soukromé domy. 
Tato lež měla úspěch – lidé říkali – ty já 
volit nebudu, to bych ten barák nikdy 
nesplatil. Také je jim podsouváno, že 
k nám budou zvát migranty. Kdo to vy-
mýšlí a proč to dělá? Na to si musí každý 
z nás odpovědět sám. Jistěže v žádném 
státě není předvolební soutěž politic-
kých stran nějaká selanka, ale za šíření 
lží by se musel politik v zemi s politic-
kou kulturou zodpovídat. Dá se říci, že 
volby u nás vyhrává ochota lhát. Navíc 
je zde zásadní otázka, zda může jít o fé-
rovou soutěž, když má jedna ze stran 
k dispozici několik velkých celostátních 
médií.

ROZHOVOR S FEDOREM BRUOTHEM
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■ Ve středu 6. října 2021 spolu s  šéfre-
daktorem a  s hlavní editorkou deníku 
Forum 24 zavítáte do Telnice (v 18.00, 
velký salon u Laštůvků). Co může účast-
níkům přinést připravovaná přednáška 
s besedou? 

Oba lektoři se budou zabývat důsled-
ky skupování médií miliardáři a politiky, 
ovlivňování voleb šířením lží (dezinfor-

mací) a  deformacemi mediálního pro-
storu v posledních letech. 

■ To je jistě pro leckoho lákavé téma. 
Dozvědí se lidé například také konkrétní 
tipy o  tom, kde hledat skutečně objek-
tivní zpravodajství a informace?

Takové tipy mohou najít hned teď na 
webu Národního fondu nezávislé žur-

nalistiky. Jejich autorem je bývalý ře-
ditel NFNZ Josef Šlerka, sémiotik a od-
borník na analýzu dat ze sociálních sítí, 
pedagog na Karlově univerzitě, který 
své hodnocení médií průběžně aktua-
lizuje. 

Děkuji za zajímavý rozhovor. Srdečně 
zvu a těším se na zajímavou besedu. 

František Kroutil

• 

Název kroužku Pravidelný čas Komu je určen Pořadatel Bližší informace

Koně Telnice Dle individuální  
domluvy

Žáci ZŠ Farma Sekaninovi
Telnice

Sekaninovi 776 650 112

Tenisová škola  
pro děti

pondělí, středa 6 – 15 let Orel Telnice Zdeněk Urbánek
774 854 792, urbanek.zdenda5@seznam.cz

Taneční a pěvecký 
kroužek

úterý 
16.30-17.30

dívky Farnost Telnice
   

Bližší informace:
Hana Kroutilová,hana.kroutilova@email.cz

Ministrantský  
sportovní kroužek

úterý 
16.00-17.00

Kluci školního 
věku

Farnost Telnice František Kroutil,
725 330 044, frantisek.kroutil@email.cz

Keramika pondělí a úterý
14.30

Pro děti  
i dospělé

Irena Flodrová/  
Obec Telnice

Irena Flodrová
724 249 535, irenaf2@seznam.cz

Kurz kreslení od 30. 9. 2021
čtvrtek 16.00

Pro děti  
i dospělé

Renata Stříbrná/  
Obec Telnice

Renata Stříbrná, DiS.  
724 804 078, renata.klanicova@seznam.cz

Páteční čtení 
dětem

od 24. 9. 2021  
pátek 16.00-17.00

Pro všechny 
ročníky

Ludmila Jašková/  
Obec Telnice

Ludmila Jašková

Hudební škola 
Yamaha

úterý a středa Dětem od 4  
měsíců do 6 let

HŠ Yamaha Božena Küfhaberova
 777 648 772, bozena@kuf.cz   

Troopers - florbal úterý a čtvrtek
17.30–18.30

Děti 4-8 let Orel Telnice
Ivo Bartek

Orel Telnice, Ivo Bartek
608 730 037

Den Název kroužku Čas Třída Vedoucí/ pořadatel Místo 
konání Poznámka

Pondělí Anglický klub  
při ŠD

13.30–14.15 1. Dorota 
Vybíralová/ZŠ

ZŠ – učebna Zdarma: Financováno  
z projektu EU, Učíme se spolu II

Pondělí Anglický klub  
při ŠD

14.15–15.00 2. Dorota 
Vybíralová/ZŠ

ZŠ – učebna Zdarma: Financováno  
z projektu EU, Učíme se spolu II

Úterý Doučování 13.30–15.00 1.–5. Petra 
Chudáčková/ZŠ

ZŠ – učebna Zdarma: Financováno z MŠMT 

Čtvrtek Doučování 14.00–15.00 1.–5. Lucie 
Horáková/ZŠ

ZŠ – učebna Zdarma: Financováno  
z projektu EU, Učíme se spolu II

Dle
domluvy

Hudební škola  
Radka Meluzína

celé  
odpoledne

všechny  
ročníky

Radek 
Meluzín

ZŠ – učebna  
2. třídy

Více informací na:  
777 341 002 http://hsrm.cz/ 

Čtvrtek Náboženství 14.00 1.–5. Hana Kroutilová/ 
ZŠ a Farnost Telnice

ZŠ – učebna Více informací na: 
730 526 726
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Petr Gabrhel (*1975) je českobudějovickým rodákem, spolu se svojí man-
želkou Marií vychovává v Telnici 5 dětí a již 15 let žije s rodinou v Telnici. 
Nejdříve pracoval jako vedoucí vychovatel na učilišti ve Cvrčovicích (neda-
leko Pohořelic). Od září 2012 nastoupil do telnické školy jako vychovatel 
a  později jako učitel angličtiny, výtvarné výchovy a  pracovních činností. 
V roce 2015 byl po absolvování konkurzu jmenován ředitelem ZŠ a MŠ Tel-
nice. Na jaře roku 2021 se rozhodlo zastupitelstvo obce Telnice, že na konci 
šestiletého mandátu nebude vyhlašovat konkurz na ředitele školy, čímž 
vyjádřilo spokojenost s působením současného ředitele.

ROZHOVOR S PETREM GABRHELEM

■ Jak hodnotíš své první šestileté ředi-
telské období v místní škole?

Šest let uteklo velmi rychle a  docela 
hekticky. Za mého ředitelování se vidi-
telně nic nepostavilo, přesto jsem mu-
sel řešit mnoho neočekávaných oprav 
ve školních areálech a budovách (havá-
rie kanalizace ve staré budově MŠ, ko-
laps tepelného čerpadla během topné 
sezóny v  nové budově MŠ) a  také po-
měrně mnoho personálních změn. Při 
tom všem jsem se s vedením školy sna-
žil modernizovat vybavení, zlepšovat 

komunikaci s rodiči i mezi zaměstnanci 
školy. V oblasti materiálně-technického 
rozvoje jsem spokojený s  tím, čeho se 
za šest let ve spolupráci s obcí a rodiči 
podařilo dosáhnout (kvalitní kopírovací 
stroje, nová telefonní ústředna, výměna 
počítačů v  PC učebně, nové herní prv-
ky v  areálu MŠ a  zabezpečení vstupu 
pomocí čipů). V oblasti práce s lidskými 
zdroji a pedagogického působení je stá-
le co zlepšovat. 

■ Domnívám se, že nejen zastupitelé 
jsou s tvojí prací spokojeni a jsem za to 

rád. Vnímáš na prahu nového šestileté-
ho období témata, na kterých je třeba 
stále ještě pracovat?

Je rozhodně třeba se více věnovat pe-
dagogickému působení a vedení učite-
lů v  rámci vyučovacího procesu, jejich 
dalšímu systematickému vzdělávání, 
které by jim umožnilo osobní profesní 
růst. Ten se pak v  důsledku projeví ve 
zvýšené kvalitě výuky našich žáků.

■ Jsi ředitelem základní, ale i mateřské 
školy, a navíc školní jídelny. Každá z nich 
je svým způsobem specifická. Jak se ti 
podařilo zvládnout řízení všech těchto 
tří „subjektů“?

Přestože jsem na základě zkušeností 
z působení ve vedení OU Cvrčovice tušil 
úskalí této práce, musel jsem se mnoho 
učit. Nyní má každý z  těchto subjek-
tů na starosti jeden z  mých nejbližších 
spolupracovníků, kterými jsou vedoucí 
učitelka MŠ Veronika Slezáková a  ve-
doucí školní jídelny Miroslava Pokorná, 
za rozhodování v ZŠ zodpovídám já. Vy-
tváření takto vyhovujícího vztahu i sta-
vu trvalo téměř celé šestileté období. 
Rád bych jim na tomto místě za jejich 
spolupráci poděkoval.

■ S jakými cíli vstupuješ do dalšího ob-
dobí, čeho bys rád ty osobně dosáhl jak 
ve škole, tak i ve školce či školní jídelně?

Ve škole bych velice rád pracoval na 
zdokonalování výchovně vzdělávací-
ho procesu, důležité je také budování 
dobrých mezilidských vztahů v  peda-
gogickém sboru a práce s jednotlivými 
učiteli. V  materiálně-technické oblasti 
bych rád zrenovoval sociální zařízení 
v prvním patře budovy základní školy 
a v podkroví zbudoval sborovnu a no-
vou učebnu. Prioritou pro školku je po-
kračování v nastavených parametrech. 
S  ohledem na mladý kolektiv učitelek 
se bude potřeba soustředit na zajiště-
ní kvalitního personálního obsazení, 
např. v  souvislosti s  častými odchody 
na rodičovskou dovolenou. Také by-
chom se měli zaměřit na další rozvoj 
vybavení a modernizaci areálu zahrady 
mateřské školy. V případě školní jídelny 
bych rád dosáhl obecného povědomí 
o tom, že se v naší kuchyni dobře vaří. 
Myslím si, že jsme dosáhli velice dob-
rého technického standardu jak kuchy-
ně, tak jídelny. Máme šikovné kuchař-
ky, které se velice snaží, aby byl výše 
zmíněný cíl naplňován. 
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■ Práce ředitele je velmi náročná zvláš-
tě po psychické stránce. Kde čerpáš sílu 
do každodenního pracovního režimu 
a jak to zvládá tvoje rodina?

Pro mne je hodně důležité základní 
rozvržení životních priorit, protože tou 
hlavní zůstává rodina, a  to i  přesto, že 
si někteří členové rodiny myslí, že mým 
druhým domovem je právě škola. Čas od 
času mi to připomínají. Velikým pomoc-
níkem je moje žena – speciální pedagož-
ka, se kterou v obecné rovině konzultuji 
některé otázky týkající se vzdělávání 

dětí a žáků. Poměrně často jí také dávám 
ke zhlédnutí informace pro rodiče a žá-
dám o zpětnou vazbu, zda je tam všech-
no a  srozumitelně napsáno. Přínosná 
jsou také společná setkávání ředitelů 
okolních škol, při kterých si popovídáme 
u  společného obědu, a  tak nějak přiro-
zeně zkonzultujeme problémy, které ve 
školách řešíme. Snažím se alespoň jed-
nou týdně zastavit a promýšlet, co mě ve 
škole čeká, a jak přicházející situace řešit. 
Těším se na víkend, kdy aktivně odpočí-
vám prací na zahradě a doma.

■ Poslední dva školní roky se naše spo-
lečnost vč. škol musela potýkat s  koro-
navirovou pandemií. To musela být pro 
každého ředitele školy velká výzva, jak 
se se složitou dobou a  mnohdy velmi 
komplikovanými pravidly vypořádat. 
Jak jsi toto období vnímal a jaká očeká-
vání máš pro tento školní rok?

Ačkoliv jsem povahou optimista, 
přiznávám, že to pro mě bylo náročné 
období. Mám-li se na to podívat po-
zitivním pohledem, jsem vděčný za 
to, že jsem měl příležitost učit online 
a při tom se naučit spoustu nového. Ze 
všeho nejtěžší však byla komunikace 
s  některými zákonnými zástupci žáků, 
pro které jsme se stali neúmyslně ka-
talyzátorem napětí, které vznikalo ze 
zavádění často zvláštních a  velmi ne-
populárních opatření. Doufám, že se 
situace minulých školních roků nebu-
de v  podobných rozměrech opakovat. 
Na nezbytně nutná opatření jsme sa-
mozřejmě připraveni a  věřím, že je ve 
spolupráci s  rodiči dobře zvládneme. 
Osobně bych přál sobě, spolupracov-
níkům i  rodičům, abychom konečně 
zažili „normální“ školní rok, kdy budou 
žáci po celou dobu osobně přítomní 
při vyučování a dalších aktivitách s ním 
spojených.

 Za milý rozhovor děkuje, na další spo-
lupráci se těší a vše dobré do dalších let 
ředitelování místní školy přeje 

 František Kroutil.

Telnická škola se 30. června 2021 
slavnostně rozloučila se svými žáky, 
kteří absolvovali zvláštní školní rok 
2020/2021, který silně poznamenala 

epidemie koronaviru. Většinu roku se 
totiž děti vzdělávaly vzdálenou formou, 
a tak se jistě na pár měsíců rády vrátily 
mezi své kamarády.

Nejprve žáci obdrželi vysvědčení od 
svých třídních učitelek, poté se vydali 
na školní dvůr, kde už je čekalo vedení 
obce Telnice, pan ředitel a také rodiče. 
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Po vyslechnutí státní hymny připo-
mněl ředitel školy Petr Gabrhel dětem 
zvláštní průběh letošního školního 
roku a  poděkoval všem za spolupráci, 
zvláštní dík věnoval rodičům. Doporu-
čil, aby děti o  prázdninách nezahálely 
u počítačů či jiných elektronických za-
řízení, ale věnovaly se pohybu. Starosta 
obce František Kroutil také poděkoval 
pedagogickému sboru i  dětem za to, 
jak zvládly složitou výuku v  nestan-
dardních podmínkách. Na příkladu 

své korpulentní postavy žáky varoval, 
aby si z něj v této věci nebrali příkladu 
a raději prázdniny strávili pohybovými 
aktivitami. I k nim se dětem jistě bude 
hodit krásný barevný ručník, který do-
staly od obce darem.

Ve spolupráci s  třídními učitelkami 
si starosta vyzkoušel znalosti, které 
děti nabyly během školního roku. Ka-
ždé třídě položil otázku a  kdo ji první 
zodpověděl, získal speciální odměnu. 
Nejrychlejší a správně odpovídající byli 

tito žáci: Lukáš Pokorný (1. třída), Lukáš  
Drlík (2. třída), Kornélie Plachá a  Se-
bastian Hlávka (3. třída), Marie Mifková  
(4. třída) a Andrea Zemková (5. třída).

Následovalo poděkování jednotlivým 
členům pedagogického sboru, ale i dal-
ším pracovníkům školy. Poté nastalo 
loučení s  páťáky, kteří odcházejí v  no-
vém školním roce do jiných škol (9x ZŠ 
Újezd u Brna, 3x Gymnázium Klobouky, 
1x ZŠ Sokolnice a  2x brněnské školy). 
Páťáci navíc dostali od obce zdravou 
láhev na pití s obecním znakem a od ka-
ždé třídy drobnou upomínku. Následně 
došlo i  na děti z  ostatních tříd, jejichž 
žáci si odnesli ručník dle vlastního ba-
revného výběru. Po pozdravu třikrát 
hurá se děti vydaly vstříc začínajícím 
letním prázdninám.

Starosta obce se pak spolu s místosta-
rostou Janem Dudákem vydali do ma-
teřské školy, kde za spolupráci poděko-
vali také všem učitelkám, zaměstnanky-
ním školní kuchyně a nepedagogickým 
pracovníkům. Dětem z  mateřské školy 
pak přinesli něco sladkého na zub.

Ještě jednou tedy děkujeme všem za 
zvládnutí letošního mimořádného škol-
ního roku. Učitelům přejeme o  letních 
prázdninách zasloužený odpočinek 
a dětem spoustu krásných zážitků (nej-
lépe v pohybu). A těšíme se na setkání 
v  novém školním roce, ať už ve škole, 
nebo ve školce.  FK

Vždy mě pobaví a trošku pozlobí, když 
mi někdo říká: „Vy se máte, dva měsíce 
prázdnin.“ Pokaždé odpovídám: „Pojď 
si to vyzkoušet. Ředitelé, vedoucí a ne-
pedagogičtí pracovníci školy připravují 
nejen třídy, areály škol, ale i materiály na 
nový školní rok. Pro tuto skupinu bych 
nenazýval měsíce červenec a  srpen 

prázdninami.“ Pedagogičtí pracovníci 
čerpají řádnou dovolenou, která je vy-
koupena nemožností zvolit si ji v jiném 
termínu, a pokud celý rok pracují naplno 
– myslím, že si ji rozhodně zaslouží. Ne-
pedagogové a vedení naší školy ve spo-
lupráci s obcí Telnice pracovali na napl-
nění plánů oprav, údržby a rekonstrukcí.

Největší rozsah měla plánovaná re-
konstrukce kotelny a  topného systému 
ve staré  budově mateřské školy, která 
byla projektově připravována již od po-
loviny roku 2020. Byly vyměněny plyno-
vé kotle, část rozvodů, čerpadla a  další 
technické vybavení kotelny, instalovány 
termostatické ventily na všech topných 

PRÁZDNINOVÁ ZŠ A MŠ TELNICE
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I v letošním roce probíhalo o prázd-
ninách v  prostorech MŠ Telnice již 
tradiční Letní hlídání dětí. Tentokrát 
ve dvou týdnech. V  prvním týdnu od  
19. do 23. července 2021 se o děti sta-
raly paní učitelka Simona Poláčková 
a asistentka Jitka Pokorná. Připravily si 
pro děti pestrý program plný her a růz-
ného tvoření. Tento týden byl zaměřen 
na hrátky s  různými druhy stavebnic 
a  na divadelní tématiku. Děti měly 
možnost si vyzkoušet různé konstrukč-
ní stavebnice od nejmenších po ty ob-
rovské. A téměř každý den hrály diva-
délko. Pobyt venku probíhal na školní 
zahradě, kde se děti mohly osvěžit pod 
mlžítkem.

Následující týden dětem připravili 
dobrodružnou „plavbu kolem světa“ 
paní učitelka Silvie Hrozková a asistent 
Jarda Slezák. Děti si celý týden hrály 
na námořníky. Vyrobily si námořnické 
čapky i  tolik potřebný dalekohled. Na 
své dobrodružné plavbě objevovaly 
i cizokrajná zvířata jako například pes-
trobarevné papoušky.

Myslím si, že pro všechny děti to byly 
dva týdny plné zábavy a  dobrodruž-
ných zážitků. Výborné obědy dětem 
zajišťovala jako každý rok restaurace 
Orlovna, za což moc děkujeme. Oba 
týdny letního hlídání se letos velmi 
vydařily. Chtěla bych moc poděkovat 
paním učitelkám i  asistentovi, že se 
dobře postarali o děti a vymysleli pro 
ně pestrý a  zábavný program. Díky  
patří také paní Ivaně Mifkové z obecní-
ho úřadu, která se postarala o tradiční 
administrativu.

Veronika Slezáková, vedoucí projektu

tělesech. Práce prováděla odborná fir-
ma. Mnoho souvisejících prací – přesou-
vání a úpravy nábytku ve všech místnos-
tech MŠ, natírání topení a další činnosti 
související s  rekonstrukcí – však prová-
děli zaměstnanci školy a obecního úřa-
du. Ve stejné budově byla vymalována 
třída Soviček, sklad potravin a kuchyně. 
V  malých kuchyňkách přiléhajících ke 
třídám Soviček a Veverek došlo k výmě-
ně starých kuchyňských linek za nové, 
včetně osazení novými myčkami nádo-
bí. Manžel jedné z učitelek MŠ se věno-
val opravám koloběžek a hraček použí-
vaných dětmi na zahradě. Před koncem 
prázdnin bylo nutné neplánovaně vy-
měnit prorezlý bojler ve školní kuchyni.

Na základní škole si můžete všimnout 
nově natřené fasády severozápadní 
stěny budovy, uvnitř byste viděli vyma-
lované zádveří, počítačovou učebnu, 
natřené držáky zábradlí, dřevěné oblo-
žení na chodbě a další drobné opravy 
maleb v celé budově školy. Na školním 
dvoře byla znovu vyzděna zídka pod 
bílou branou ke kostelu, v  některých 
třídách znovu položeny koberce v pro-
storech před či za lavicemi. „Neviditel-
nou“ prací se stal převod emailových 
schránek do programu Office 365  
(z důvodu neomezené velikosti) a pří-
prava na používání elektronické žákov-
ské a třídní knihy. V prvním srpnovém 
týdnu proběhl v  prostorech základ-

ní školy tábor Veselá věda pořádaný 
stejnojmennou organizací, kterého se 
letos účastnilo okolo 20 dětí – více jak 
polovina z Telnice.

Kromě výše zmíněného vykonávali 
zaměstnanci školy běžné práce – úklid 
místností, dezinfekce hraček a  čištění 
oken, čištění zaústění okapových svo-
dů, sekání trávy a postřik plevelů v are-
álech školy a školky. V oknech budov ZŠ 
a MŠ byly opraveny rozbité části žaluzií.

Děkuji všem, kteří se na prázdnino-
vých pracích jakýmkoliv způsobem 
podíleli, a doufám, že letošní školní rok 
proběhne ve standardním režimu, jak 
jsme byli zvyklí z dob před covidem.

Petr Gabrhel, ředitel školy

LETOŠNÍ LETNÍ HLÍDÁNÍ DĚTÍ 
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KRAJINA A FLÓRA OKOLÍ TELNICE V 19. STOLETÍ A DNES

Jako obvykle proběhlo 1. září slav-
nostní zahájení školního roku na ná-
dvoří základní školy, kde se shromáždili 
téměř všichni žáci, kterých je letos 93. 
Největší pozornost patřila jednadva-
ceti prvňáčkům, kteří byli pasováni na 
školáky a dostali k nástupu do školy ně-
kolik dárečků. Poměrně vážnou atmo-
sféru se podařilo uvolnit hádankou, při 
které žáci vybírali ze tří málo pravdě-
podobných odpovědí. Někteří uhodli, 
že v  letošním školním roce nebudou 
používat žákovské knížky. Ředitel školy 
následně vysvětlil, že pro informová-
ní o  výchovně-vzdělávacím procesu 
bude využíván systém Škola OnLine. 
Přivítat žáky přišlo také vedení obce, 
které předalo prvňáčkům i  dalším žá-
kům drobné dary. Po předání symbo-
lických klíčů od jednotlivých tříd se 
žáci vydali na svou první hodinu škol-

ního roku 2021/2022 a možná někteří 
trochu záviděli páťákům, kteří odjeli na 
výukový pobyt do Domu přírody v Mo-
ravském krasu. Po skončení slavnostní-

ho programu na nádvoří školy přivítalo 
vedení obce také děti v naší mateřské 
škole.

Petr Gabrhel, ředitel školy

ZAHÁJENÍ ŠKOLNÍHO ROKU 2021/2022

• 

Obr. 1. František Richter (1831): Celkový pohled na Telnici.  
35,6 × 46,8 cm, šedomodrý papír, tužka, kolorovaná kresba,  
Moravská galerie v Brně.

Obr. 2. Současný stav krajiny v záběru kresby Františka Richtera 
Celkový pohled na Telnici. Proti místu zhotovení kresby je srov-
návací fotografie pořízena až za bývalým hliníkem. Hlavní ob-
jekty pozornosti František Richter ztvárňoval větší, než jsou ve 
skutečnosti. Foto: Petr Halas, 7. 4. 2020.

Netradičním způsobem zkoumání his-
torie krajiny je využití kombinace starých 
literárních údajů o  flóře, obrazů krajiny, 
starých map a případně i pomístních ná-
zvů. Pro Telnici u Brna není vhodnějšího 
podkladu než jejího ojedinělého zobra-
zení v kresbě brněnského rodáka Františ-
ka (Franze) Richtera (1774–1860). Franti-
šek Richter se narodil 29. srpna v  Brně 
na Zelném rynku, vyučil se ranhojičem, 
působil několik let na vídeňské vojen-

ské akademii císaře Josefa a později pů-
sobil jako lékař v Náměšti nad Oslavou, 
na předměstí Brna a v Boskovicích. Když 
poté ale nezískal uvolněné místo měst-
ského chirurga v Brně, zanechal povolání 
a začal se věnovat kresbě a malbě. I když 
nebyl František Richter školený malíř, za-
ložil v  Brně školu kreslení. Za svůj život 
ztvárnil přes 160 kreseb a maleb krajiny, 
především z  Moravy a  zejména z  širší-
ho okolí Brna. Richterovo obsáhlé dílo 

je díky jeho detailnosti cenným doku-
mentem tvářnosti krajiny první poloviny  
19. století, kdy ještě nebyla rozvinuta 
technika fotografování. 

Kolorovaná kresba Františka Richte-
ra Celkový pohled na Telnici z  roku 1831 
umožňuje nahlédnout do květnové kra-
jiny jihovýchodního okolí Brna před té-
měř dvěma staletími. V  popředí kresby 
jsou vidět velmi pozvolné svahy a  niva 
Říčky (Zlatého potoka). Nejbližší vyvý-
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Obr. 3. Místo a směr (49.1103961°N, 16.7178708°E, 188°)  
srovnávací fotografie na podkladu Základní mapy ČR.

Obr. 4. Výřez císařských povinných otisků stabilního katastru 
Telnice a  Sokolnic z  roku 1825 s  místy zobrazenými v  popředí 
Richterovy kresby Celkový pohled na Telnici. Zdroj: Originální 
mapy stabilního katastru 1:2880 – Morava.

Obr. 5. Výřez ortofotomapy z  let 1953 a  2020 se záběrem míst zobrazených v  popředí Richterovy kresby Celkový pohled na Telnici.  
Ze srovnání je patrná jak změna struktury zemědělských ploch, tak změna průběhu koryta Říčky. V  roce 1953 je ještě dobře vidět  
souvislý mlýnský náhon a „vetle“ doprovázející potok až do obce. Zdroj: Ortofoto České republiky.
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Obr. 6. Fotografie z archivu obce Telnice, která v roce 1973 za-
chytila regulaci Říčky v severní části katastru. V záběru jsou ještě 
patrné staré tradičně ořezávané vrby.

Obr. 7. Místo bývalého hliníku, který František Richter umístil 
do popředí kresby Celkový pohled na Telnici, je dodnes patrné  
v terénu. Foto: Petr Halas.

Obr. 8. Klasicistní pilířová Boží muka 
z první poloviny 19. století. Datace kresby 
Františka Richtera klade jejich výstavbu 
před rok 1831. Malíř Boží muka zachytil 
v  pravé části své kresby Celkový pohled 
na Telnici. Foto: Petr Halas, 2019.

Obr. 9. Barokní kostel sv. Jana Křtitele s do-
chovanou věží jeho románsko-gotického 
předchůdce zůstává dosud nezaměnitel-
nou dominantou Telnice jako před cca 
dvěma staletími. Foto: Petr Halas, 2021.

Obr. 10. Jedna z posledních hlavatých vrb 
u pozůstatku mlýnského náhonu dříve na-
pájeného Říčkou. Foto: Petr Halas, 2021.

mi a mezi nimi zřejmě také štíhlým kul-
tivarem topolu černého vlašského. Jeho 
vysazování bylo údajně spjato s působe-
ním Napoleonovy armády, jíž nápadné 
dřeviny měly usnadňovat orientaci v kra-
jině [1]. Niva potoka byla tehdy zalučně-
na a jak je patrné z kresby, sloužila i jako 
pastvina pro skot. Loukami procháze-
la souběžně s  Říčkou další linie dřevin 
(pravděpodobně vrb), seřezávaných na 
babku. Ty doprovázely tehdy funkční 
mlýnský náhon. Nejvýše položená stro-
mová linie, zřejmě také tvořená vrbami, 

flóry. Levou část horizontu tvoří poměr-
ně výrazná Hustopečská pahorkatina, 
před níž pohledově leží Žatčany. Domi-
nantou na obzoru jsou Pavlovské vrchy. 
V  popředí kresby je uprostřed pastvin 
nápadný hliník, v  němž se zřejmě pod 
vrstvami čtvrtohorních sedimentů těžily 
mladotřetihorní mořské vápnité jíly, tzv. 
tégly. V  současnosti je po hliníku patr-
ná sníženina, nacházející se poblíž ulice 
K  Zahrádkám na jižním okraji Sokolnic. 
Z  levého okraje kresby vstupuje do zá-
běru potok Říčka doprovázený dřevina-

šeninou jsou Vinohrádky (217 m  n. m.) 
s pruhy polí a vinohradů. Vpravo od nich 
je Měnín s nápadným kostelem sv. Mar-
kéty a  úplně vpravo, při okraji kresby, 
jsou zachycena Boží muka na křižovatce 
silnic k Brnu a do Sokolnic (silnice Mrtvá). 
Horizont v  pravé části kresby vyplňuje 
Výhon (355 m n. m.) vystupující jako do-
minanta z Dyjsko-svrateckého úvalu. I na 
něm malíř zachytil pestrou mozaiku polí, 
pastvin a vinohradů spolu s dřevinnými 
liniemi, které tehdy ještě doprovázela 
neobyčejná bohatost druhů panonské 
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Obr. 13. Pohled z  nivy Říčky k  silnici Mrtvá. I  v  zadrátované krajině dokáže dobré 
světlo vykouzlit přitažlivou atmosféru. V  záběru souzní s  barvou ornice a  zele-
ní ozimého obilí červeň letorostů domácí svídy krvavé. Paletu barev doplňují na-
sivělé výhony severoamerického invazního javoru jasanolistého – ten společně 
s  nálety trnitého akátu nevěstí pro domácí ekosystémy nic dobrého. Foto: Petr 
Halas, 2019.

▲
   Obr. 11. Krtičník křídlatý ve společnos-

ti s  kyprejem vrbicí. Oba druhy doplňuje 
u Říčky ještě máta dlouholistá a již jen oje-
dinělé rostliny vrbiny obecné, které až nad 
vodní hladinu vytlačuje mohutná fronta 
kopřiv opanující břehy potoka. Foto: Petr 
Halas, 2021.

▲

 Obr. 12. V Říčce jsou místy vyvinuty po-
rosty rdestíku (rdestu) hřebenitého. Jed-
notlivě ho doprovázejí i stolístek klasnatý, 
rdest kadeřavý, a aby i pod vodní hladinou 
nechyběl nějaký „cizinec“, ojediněle i vodní 
mor kanadský. Foto: Petr Halas, 2021.

Obr. 14. Slanorožec rozprostřený [11] je tzv. 
obligátní halofyt, rostoucí v  nejvíce zaso-
lených místech slanisek. Poslední (samčí) 
rostlina byla na Moravě zaznamenána 
roku 1976. U  Telnice vyhynul již dávno  
předtím.

oddělovala louku (trať Malé louky) od 
orné půdy (trať Nad loučkami). 

Za zmínku stojí, že v  době pořízení 
kresby (1831) byl již devět let [2] vy-
puštěný Měnínský rybník, naproti tomu 
Žatčanský, který můžeme tušit v pozadí 
jihovýchodně od kostela sv. Jana Křtite-
le v Telnici (obr. 8), až o tři roky později 
[3]. Okolí Telnice mělo v  té době v  zá-
běru tak bohatou flóru, danou stykem 
suchých trávníků, slanisek a vlhkých luk 
nivy Říčky, že pokud by se ve své bo-
hatosti dochovala dodnes, patřilo by 

nimi četné stepní druhy, jako např. bí-
lojetel německý, hvězdnice zlatovlásek, 
kosatec nízký, pryšec vrbolistý, sinokvět 
měkký, šater svazčitý písečný, které mů-
žeme dosud ještě najít na nejbližší lo-
kalitě v Přírodní památce Špice a mohly 
růst i v okolí dřívějšího hliníku. Uváděny 
jsou však i druhy v bližším okolí již vy-
hynulé, např. bezobalka sivá, hrachor 
panonský chlumní, koniklec velkokvě-
tý nebo smil písečný. Za zmínku snad 
stojí kavyl (buď kavyl Ivanův, nebo ka-
vyl sličný), který ještě kolem roku 2010 

rostl na tělese bývalé silnice z  Telnice  
do Hodonína. 

Pro jižní Moravu byla specifickými bio-
topy slaniska. K  takovým významným 
místům patřilo i okolí Telnice, jak s rybní-
ky na Dunávce (jen kousek mimo záběr 
kresby Františka Richtera), tak přede-
vším zázemí bývalého Měnínského ryb-
níka. Jako jeden z nejstarších rybníků na 
Moravě byl už roku 1396 zmiňován při 
jeho opravě [5]. Od Měnínského rybníka 
pochází vůbec první záznam z  Moravy 
(z roku 1825) o  panonském endemi-

území k  těm přírodovědně nejcenněj-
ším u nás. Tak např. jen Květena Moravy 
a Slezska [4, 5] uvádí z katastrů Měnína, 
Sokolnic, Telnice a Žatčan přes 80 druhů 
rostlin (tab. 1), které jsou dnes celostát-
ně ohrožené nebo vyhynulé. Jsou mezi 
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Obr. 15. Rukevníček syrský [11]. Nenápad-
ný konkurenčně slabý polní plevel, rostou-
cí na mírně zasolených místech. Na území 
České republiky zřejmě vyhynul vlivem 
chemizace.

Obr. 16. Jednou z  rostlin, v  České repub-
lice již nezvěstných, je koukolu podobný 
plevel kravinec španělský [11]. Rostl v obi-
lí, na mezích a ve vinicích a je uváděn od 
Sokolnic.

Obr. 17. Mezi nenápadné, ale velmi vzác-
né druhy patří i slanomilná tráva bahenka 
šášinovitá [11]. Z desítek lokalit na Mora-
vě, k nimž patřilo v minulosti i okolí Telni-
ce, se dnes dochovala na pouhých třech.

Obr. 18. K  dnes již velmi vzácným stepním 
druhům patří mrkvovitá rostlina bezobalka 
sivá [11]. Její výskyt v okolí Sokolnic dosvěd-
čoval i  dostatečně rozsáhlé porosty suchých 
trávníků. Jen v takových bylo totiž zajištěno, 
že se vždy setká dostatečné množství samčích 
a samičích jedinců tohoto dvoudomého dru-
hu, aby dali vzniknout další generaci rostlin.

Obr. 19. K  velmi vzácným polním pleve-
lům patří i ibišek trojdílný. Na Moravě má 
již jen ojedinělé lokality a  nejbližší Tel-
nici jsou u  Těšan a  Nesvačilky. Foto: Petr  
Halas, 2012.

Obr. 20. Řebříček bertám nepatří k ohro-
ženým druhům rostlin. V  nížinných čás-
tech jižní Moravy je však velmi vzácný  
a zřejmě nejbližší nížinné lokality má až 
v Hodonínské Dúbravě. Vyfotografovaná 
rostlina je z  luk u Moravských Křižánek. 
Foto: Petr Halas, 2020.

tu – slanomilném pcháči krátkohlavém 
(dnes má na Moravě již poslední stabilní 
populaci u Rakvic). Z téhož roku pochá-
zel i  zpochybňovaný a  z  Moravy jediný 
záznam [6] o slanomilné hvězdnici sivé, 
jejíž existenci se podařilo roku 2007 po-
tvrdit herbářovou položkou uloženou 
ve Státním přírodovědeckém muzeu ve 

Stuttgartu [7]. K  vyhynulým slanomil-
ným druhům patří i slanorožec rozpros-
třený a rukevníček syrský. Mezi poslední 
druhy snášející zasolení, které se do ne-
dávné doby u  Telnice dochovaly, patří 
ledenec přímořský a oman britský. Lede-
nec přímořský ojediněle rostl na svazích 
zářezu silnice z Telnice do Hodonína. Je 

otázkou, zda se po provedených úpra-
vách zářezu nynější silnice znovu obje-
ví. Oman britský lze vzácně zahlédnout 
okolo silnice, nejčastěji ve společnosti 
s pcháčem šedým. 

Neméně zajímavé musely být i  nivní 
louky okolo Říčky. Jejich druhové složení 
můžeme dovozovat jen z  velmi skrom-
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Obr. 21. K nejhezčím a dnes už vzácnějším 
teplomilným plevelům naší flóry patří hla-
váček letní. V okolí Telnice se s ním lze se-
tkat např. poblíž polní trati Telnická niva. 
Na fotografii je záběr z vrchu Vinohrádky 
(217 m n. m.). Foto: Petr Halas, 2020.

Obr. 23. Snad ještě někde u Telnice přežívá 
dnes již silně ohrožený polní plevel sně-
dek hřebenitý. Ten na fotografii rostl roku 
2006 na poli při silnici z Telnice do Otma-
rova. Foto: Petr Halas, 2006.

Obr. 22. V zemědělsky intenzivně využíva-
né krajině potěší i cennější plevel teplých 
oblastí čistec roční. Foto: Petr Halas, 2021.

ného výčtu druhů. Přesto např. od Telni-
ce uváděný řebříček bertrám naznačuje 
jejich pozoruhodné složení, s  nímž se 
v  nivních loukách  nížinné části Moravy 
dnes již nesetkáme. Líbivě kvetoucí řeb-
říček bertrám se dochoval především na 
vlhkých loukách vyšších poloh a  jeho 
nejbližší výskyty jsou až ve vyšších čás-
tech Drahanské vrchoviny. 

Přestože je ochuzení flóry v okolí Telni-
ce od dob Františka Richtera mimořádně 
velké, s jistým úsilím lze dnes nalézt ales-
poň některé vzácnější plevely. Vesměs se 
jedná o rostliny zavlečené spolu s prvními 
zemědělci ze submediteránní oblasti oko-
lí Středozemního moře a z hlubších částí 
Přední Asie. Mezi nimi jsou to čistec roční, 
místy ještě hojný hlaváček letní, silenka 
noční, snědek hřebenitý nebo vzácnější 
tráva sešlapávaných míst tužanka tuhá. 

V  současnosti je pohled na kostel 
v Telnici a  na Vinohrádky ztížen vzrost-
lými dřevinami. Místo hliníku se nachází 
v zahradách. Do popředí zasahuje těleso 
železniční trati zprovozněné v roce 1869. 
Nedochovaly se žádné louky, které by se 
jen vzdáleně podobaly těm z 19. století. 
Ty ze záběru Františka Richtera byly zřej-
mě rozorány ještě v průběhu 19. století, 
neboť už v polovině 20. století, ještě před 
regulací Říčky (v letech 1973–1976), tam 
již nebyly. Do té doby potok vytvářel zá-
kruty doprovázené po celé délce vrbami, 
které daly Telnici i jméno: vrba – praslo- 

vansky vъtъla (rusky vetla) → Vtelný po- 
tok → Vtelnice [8]. Pod splávkem u  že-
lezničního viaduktu se děti mohly chodit 
koupat a rovněž i seřezávané vykotlané 
vrby se stávaly útočištěm jejich her. V 50. 
letech 20. století ještě doznívající tra-
diční využívání území – poslední pastva 
hus, sečení trávy a  ořezávání vrb – do-
volovalo vstupovat do míst, do nichž po 
zániku péče vnikly konkurenčně zdatné 
kopřivy, ostružiníky a nepůvodní invazní 
druhy – akát, javor jasanolistý, severo-
americké astřičky, slunečnice topinam-
bur, turan roční a zlatobýl kanadský. Dře-
vinné linie dnes doprovázejí pouze části 
bývalého mlýnského náhonu. Původní 
jasany a dnes již ojedinělé vrby seřezané 
na babku doplňují i nepůvodní akát a to-
pol kanadský. Jak okolo trati, tak okolo 
Říčky se šíří nepůvodní javor jasanolistý. 
Z druhů trávníků se zachovaly jen zcela 
běžné, jako např. chrpa čekánek, chrpa 
luční, máčka ladní, oman hnidák, pryšec 
prutnatý a  srpek obecný. Břehy Říčky 
ojediněle barví kyprej vrbice, překvapí 
i vzácnější krtičník křídlatý.

Zásadní změnou krajiny v okolí Telnice 
bylo vysušení rybničních ploch v 19. sto-
letí. Následná intenzifikace zemědělství 
v druhé polovině 20. století – rozorání luk 
a suchých trávníků, scelení zemědělských 
pozemků a  chemizace – se odrazily i  na 
ztrátě druhového bohatství rostlin. Tech-
nické zásahy do krajiny, jako např. regula- 

ce Říčky, výstavba rozvodny v Sokolnicích 
se stožáry velmi vysokého napětí i  zani-
kání tradičního využití drobných prvků 
krajiny, dále snížily její estetické hodnoty. 
Zanikl i  významný krajinotvorný činitel 
– chov dobytka a  s  ním spojená pastva, 
kterou František Richter oživil svoji kres-
bu. Zobrazil v ní pasoucí se skot a zřejmě 
i koně v loukách, v popředí zachytil pas-
tvu ovcí. Nezřídka zobrazoval ve svých 
kresbách i sám sebe jako muže s pejskem 
a v  širokém klobouku [9], typickém pro 
brněnskou oblast té doby. Na rozdíl od 
první poloviny 19. století však dnes na 
březích Říčky působí na jižní Moravu rein-
trodukovaný a šířící se bobr evropský, je-
hož čerstvý okus a další stopy po činnosti 
jsou hojně zaznamenatelné.

Příspěvek vznikl díky spolupráci sta-
rosty obce Telnice Františka Kroutila 
s  Ústavem geoniky AV ČR, v. v. i, Men-
delovou univerzitou v  Brně (grafická 
úprava obrázků – Václava Hrubá) a  Vý-
zkumným ústavem Silva Taroucy pro kra-
jinu a okrasné zahradnictví (výřezy map 
a  leteckých snímků – Hana Skokanová) 
na projektu Technologické agentury ČR 
TL02000222 Podpora turistického ruchu 
vcházením do krajinomalby a  fotografie. 
Hlavním cílem projektu je využití kraji-
nomalby a  staré krajinářské fotografie 
k  hodnocení změn krajiny a  propagace 
míst působení krajinomalířů a fotografů 
krajiny.
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Tab. 1. Přehled cenných druhů cévnatých rostlin, uváděných v  katastrech Měnína (M), Sokolnic (S), Telnice (T) a  Žatčan (Z)  
v  Květeně Moravy a  Slezska [4, 5]. Výčet rostlin v  publikaci odpovídá zvýšenému zájmu tehdejších botaniků, ale není úplný.  
Za latinským názvem druhu je uvedena zkratka katastru obce, pro který je druh v  publikacích uváděn. Kromě kategorie  
„regionálně pozoruhodné druhy“ vychází hodnocení vzácnosti z Červeného seznamu ohrožených druhů České republiky [12].

Vyhynulé druhy rostlin

rukevníček syrský (Euclidium syriacum), TMS; slanorožec 
rozprostřený (Salicornia prostrata), ZM

Nezvěstné druhy rostlin

kravinec španělský (Vaccaria hispanica), S

Kriticky ohrožené druhy

bahenka šášinovitá (Crypsis schoenoides), TZM; bezobalka sivá 
(Trinia glauca), S; bytel rozprostřený (Bassia prostrata), S; černucha 
rolní (Nigella arvensis), MS; hlaváček plamenný (Adonis flammea), 
S; hojník chlumní (Sideritis montana), S; hořinka východní 
(Conringia orientalis), TMS; chruplavník rolní (Polycnemum 
arvense), S; ibišek trojdílný (Hibiscus trionum), TZM; jablečník 
cizí (Marrubium peregrinum), S; jablečník obecný (Marrubium 
vulgare), TM; jitrocel přímořský brvitý (Plantago maritima subsp. 
ciliata), S; kuřinka solná (Spergularia marina), ZM; lebeda růžová 
(Atriplex rosea), S; merlík městský (Chenopodium urbicum), 
S; mochna chlumní (Potentilla collina), S; prorostlík nejtenčí 
(Bupleurum tenuissimum), M; prorostlík okrouhlolistý (Bupleurum 
rotundifolium), S; pryšec vrbolistý (Euphorbia salicifolia), S; sveřep 
kostrbatý (Bromus squarrosus), S; sveřep rolní (Bromus arvensis), S; 
svízel trojrohý (Galium tricornutum), S; šater latnatý (Gypsophila 
paniculata), M; trýzel rozkladitý (Erysimum repandum), S; vochlice 
hřebenitá (Scandix pecten-veneris), S; záraza vyšší (Orobanche 
elatior), S; zběhovec trojklaný pravý (Ajuga chamaepitys subsp.  
chamaepitys), S

Silně ohrožené druhy

hořec křížatý (Gentiana cruciata), TM; hrachor panonský chlumní 
(Lathyrus pannonicus subsp. collinus), M; koniklec velkokvětý 
(Pulsatilla grandis), T; kosatec nízký pravý (Iris pumila); len žlutý 
(Linum flavum), S; pryšec sivý pravý (Euphorbia seguieriana subsp. 
seguieriana), S; růže bedrníkolistá (Rosa spinosissima), S; sesel pestrý 
(Seseli pallasii), S; sinokvět měkký (Jurinea mollis), S; smil písečný 
(Helichrysum arenarium), S; starček roketolistý (Senecio erucifolius), 
S; šater svazčitý (Gypsophila fastigiata), S; šťovík úzkolistý (Rumex 
stenophyllus), TZ; třešeň křovitá (Prunus fruticosa), S; úporek 
pochybný zvrhlý (Kickxia spuria subsp. spuria), S; vrabečnice roční 
(Thymelaea passerina), S; vranožka šupinatá (Lepidium coronopus), 
TM; zahořanka žlutá (Odontites luteus), S

Ohrožené druhy

barborka přitisklá (Barbarea stricta), T; bělozářka větevnatá (Anthericum 
ramosum), S; bílojetel německý (Dorycnium germanicum), S; česnek 
hranatý (Allium angulosum), TM; česnek kulovitý pravý (Allium 
rotundum subsp. rotundum), S; čilimník nízký (Chamaecytisus supinus), 
S; čilimník rakouský (Chamaecytisus austriacus), S; hlaváč fialový 
(Scabiosa columbaria), S; hvězdnice zlatovlásek (Galatella linosyris), 
S; klokoč zpeřený (Staphylea pinnata), S; kostřava rákosovitá drsná 
(Festuca arundinacea subsp. uechtritziana), MS; kozinec rakouský 
(Astragalus austriacus), S; laskavec hrubozel pravý (Amaranthus blitum 
subsp. blitum), S; laskavec hrubozel pravý (Amaranthus lividus), S; len 
tenkolistý (Linum tenuifolium), S; locika dubová (Lactuca quercina), M; 
mateřídouška panonská (Thymus pannonicus), S; modřenec chocholatý 
(Muscari comosum), S; mochna písečná (Potentilla incana), S; mochna 
přímá (Potentilla recta), S; oman mečolistý (Inula ensifolia), S; oman oko 
Kristovo (Inula oculus-christi), S; oman srstnatý (Inula hirta), S; ostřice 
nízká (Carex humilis), S; ostřice oddálená (Carex distans), TM; ovsíř luční 
(Helictochloa pratensis), S; pelyněk pontický (Artemisia pontica), S; pryšec 
drobný (Euphorbia exigua), S; pýr prostřední chlupatý (Elymus hispidus 
var. villosus), S; rozrazil časný (Veronica praecox), S; řebříček panonský 
(Achillea pannonica), S; řepovník vytrvalý (Rapistrum perenne), S; silenka 
ušnice (Silene otites), S; starček bludný (Senecio erraticus), TM; sveřep 
luční (Bromus commutatus), S; svízel sivý (Galium glaucum), S; škarda 
smrdutá mákolistá (Crepis foetida subsp. rhoeadifolia), S; tařice horská 
(Alyssum montanum), S; tolice nejmenší (Medicago minima), S; trýzel 
rozvětvený (Erysimum diffusum), S; violka trojbarevná (Viola tricolor), 
S; vlnice chlupatá (Oxytropis pilosa), S; vrbovka bahenní (Epilobium 
palustre), M; zeměžluč spanilá (Centaurium pulchellum), M; zvonek 
sibiřský pravý (Campanula sibirica subsp. sibirica), S; žebratka bahenní 
(Hottonia palustris), M

Druhy vyžadující pozornost a regionálně pozoruhodné druhy

bahenní pampelišky (Taraxacum sect. Palustria), T; bojínek tuhý 
(Phleum phleoides), S; halucha vodní (Oenanthe aquatica), TM; hořčík 
jestřábníkovitý (Picris hieracioides), S; chmerek vytrvalý (Scleranthus 
perennis), S; chřest lékařský (Asparagus officinalis), S; jeřáb oskeruše, 
(Sorbus domestica), S; kosatec žlutý (Iris pseudacorus), T; mochna 
poléhavá (Potentilla supina), TM; pcháč šedý (Cirsium canum), S; pilát 
lékařský (Anchusa officinalis), S; rožec lepkavý (Cerastium glutinosum), 
S; řebříček bertrám (Achillea ptarmica), TMS; řeřicha chlumní (Lepidium 
campestre), TM; sléz lesní (Malva sylvestris), S; snědek Kochův 
(Ornithogalum kochii), S; snědek nicí (Ornithogalum nutans), M; šťovík 
přímořský (Rumex maritimus), TM
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Telnické hody se letos odehrály v mír-
ně upravené podobě. Místo zažitých 
(před)hodových zábav byla nakonec 
uspořádána posezení s oblíbenými pro-
tagonisty lidových písní. V  sobotu 19. 
června 2021 jsme si poseděli a zazpívali 
s  cimbálovou muzikou Aleše Smutné-
ho, která mistrně reagovala na zájem 

publika i  stárků a  svůj repertoár podle 
toho přizpůsobovala. Dorazili i přespol-
ní krojovaní z Těšan či Rajhradu. V nedě-
li pak hodový průvod doprovodila de-
chová hudba Zlaťanka, která následně 
v sokolském areálu zahrála k poslechu, 
když telnická chasa předvedla nástup 
v krojích. Všem děkujeme. 

Celý hodový program provázela přís-
ná opatření v duchu aktuálně platných 
hygienických omezení. Ještě v pátek 18. 
června 2021 nabídla obec všem stár-
kům i  veřejnosti možnost antigenního 
testování v obecní knihovně (za spolu-
práci děkujeme firmě Pedicor). V sobotu 
a neděli pak lidé, kteří se chtěli progra-
mu zúčastnit, museli vyplnit a podepsat 
čestné prohlášení. Následně pak byli na 
ruce označeni barevnou páskou, která 
prokazovala splnění nezbytných po-
žadavků pro účast na programu uvnitř 
sokolského areálu.

Za spolupráci při organizaci děkuje-
me všem vypomáhajícím sokolským 
pořadatelům, za přípravu areálu pak 
také stárkům z řad telnické chasy. A také 
děkujeme Renatě Jahodové za skvěle 
připravené telnické kroje. Souběžně 
s programem telnických hodů bylo také 
možné si vyzkoušet atrakce Lunaparku 
Kočka – i jim děkujeme za spolupráci. 

FK

HODOVÁ POSEZENÍ PŘINESLA RADOST VŠEM GENERACÍM
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Telnické hody vyvrcholily slavnou mší 
svatou na kostelním nádvoří, kterou slou-
žil místní farář P. Oldřich Chocholáč. Hlav-
ní stárci Michal Sobotka a Silvie Hrozková 
přivedli v průvodu krojovanou chasu růz-
ného věku, nechyběli ani zástupci ženáčů 
a  spousta malých dětí. Slavili jsme tedy 
svátek patrona našeho kostela, resp. slav-
nost Narození sv. Jana Křtitele. Teplota 
vzduchu v  prosvětleném dopoledni po-
malu stoupala a  každý postupně hledal 
kousek stínu, především z  mohutného 
„vánočního“ smrku. Telnická farnost pro 
tuto příležitost zajistila krojovaným láhve 
s  pitnou vodou. Pro nepřítomné farníky 
a  širokou veřejnost pak byla mše svatá 
také přenášena přes internetový kanál 
YouTube. Děkujeme všem, kteří průběh 
i  přípravu této slavnostní mše svaté na 
kostelním nádvoří zajistili.  FK

Nedělní hodový průvod krojovaných 
vycházel tradičně z  ulice Palackého 
okolo třetí hodiny odpolední. Za do-
provodu dvou strážníků Městské poli-
cie Šlapanice a  pěti telnických dobro-
volných hasičů přišla chasa na Masary-
kovo náměstí, aby si od starosty obce 

SLAVNOSTNÍ HODOVÁ MŠE SVATÁ NA KOSTELNÍM NÁDVOŘÍ

NEDĚLNÍ HODOVÝ PRŮVOD 



  HLAVNÍ  
STÁRCI  
PŘÍŠTÍCH  
HODŮ
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převzala hodové právo. Hlavní stárci 
Michal Sobotka a  Silvie Hrozková pak 
vedli krojované trasou: ul. Draha, Nová, 
U rybníka (tentokrát se kvůli nedokon-
čeným pracím na přeložce elektrického 

vedení museli vyhnout spodní části 
Růžové ulice), V  dědině, Masarykovo 
náměstí, Brněnská a  ulicí Za sokolov-
nou pak vešli do připraveného sokol-
ského areálu. O  hudební doprovod se 

postarala dechová hudba Zlaťanka. Ve 
velkém horku to letos skutečně neměli 
stárci vůbec jednoduché, několik stárek 
postihl krátký kolaps, naštěstí bez dal-
ších následků.  FK

Hlavním stárkem příš-
tích telnických hodů byl 
zvolen Zdeněk Konečný. 
Ten si za svou hlavní 
stárku vybral Jolanu 
Demkovou. Srdečně bla-
hopřejeme a těšíme se 
na spolupráci!

OÚ Telnice

Krásné telnické hody jsou za námi. 
Velké poděkování patří všem, kteří 
se na nich podíleli, zvláště hlavním 

stárkům Michalovi Sobotkovi a  Silvii 
Hrozkové, telnické chase a všem, kte-
ří jim pomáhali stavět máju, Sokolu 

Telnice, místní farnosti a  panu faráři, 
všem kapelám, strážníkům MP Šlapa-
nice, telnickým hasičům, fotografům 

PODĚKOVÁNÍ ZA TELNICKÉ HODY



Telnický zpravodaj – září 2021Společnost a kultura36

Nedělní hodový program byl le-
tos doplněn o  mimořádnou událost: 
slavnostní odhalení pamětní desky 
Františka Vykouřila. Bývalý dlouholetý 
předseda MNV Telnice (chcete-li sta-

rosta) se velmi zasloužil o  rozvoj naší 
obce a telnické házené. Zazněla česká 
hymna, moravská lidová píseň a  oblí-
bená melodie prezidenta T. G. Masary-
ka. Samotné odhalení obstarali staros-

ta obce Telnice František Kroutil spolu 
se starostkou TJ Sokol Telnice Leonou 
Bímovou. Na závěr celé slavnosti pro-
nesl starosta obce tato slova: „Važme si 
toho, že máme takové rodáky, jakým 

ODHALENÍ PAMĚTNÍ DESKY FRANTIŠKU VYKOUŘILOVI 

Jiřímu Roznosovi a Karlu Křenovi, ka-
meramanovi dronu Františku Krouti-
lovi ml. a mnohým dalším lidem, kteří 
jakkoliv pomohli.  Zvláštní poděková-
ní patří Renatě Jahodové za špičko-
vě připravené kroje.  Pořadatelství na 
sebe letos vzala sice obec Telnice, ale 
všichni se zapojili a  pomáhali stejně 
jako obvykle. Velké díky! Děkujeme 
také všem, kteří s námi spolupracovali 
na dodržování nezbytných opatření 
(testování, čestné prohlášení apod.).

František Kroutil, 
starosta obce

Manželé Zdeňka a František Vykouřilovi



Telnický zpravodaj – září 2021 Společnost a kultura 37

Program telnických hodů byl le-
tos sice o  poznání jiný, než na jaký 
jsme byli zvyklí dříve, přesto doslo-
va jedinečný. O  odhalení pamětní 
desky Františka Vykouřila jsme již 
psali  výše. Výjimečnost letošních 
hodů potvrdil mimořádný „křest“ tel-
nického piva Pernova 11°, který se 
odehrál v  17 hodin o  hodové neděli  
20. června 2021.

Autorem myšlenky byl Tomáš So-
botka, provozovatel restaurace 
U  Seňora, pro kterou nový jedenác-
tistupňový nefiltrovaný ležák vaří 
rajhradský pivovar Duck & Dog. Spo-
lu s  panem hospodským se „křtu“ 
ujal místní starosta František Kroutil 
a  také vzácný host a  kmotr – jeho 
kamarád Jiří Horák, starosta Bučovic. 
Tito tři pánové pronesli pamětná slo-
va o Františku Pernovi, jenž je jednou 
z  nejvýznamnějších osobností naší 
vesnice. Na etiketě nového piva pak 
můžeme nalézt historickou fotografii 
tohoto učitele, kronikáře, cvičitele, 
varhaníka, hudebního skladatele aj. 
ve chvíli, kdy sedí u  piva v  hospodě  
u Hrdličků.

Po úvodních proslovech došlo na 
samotný „křest“, při němž byl sud piva 
namísto svěcené vody obřadně polit 
ze skleněné lahvičky vodou ze Zlaté-
ho potoka. Děkujeme za laskavé svo-
lení rodině Františka Perny, která tuto 
akci s radostí přivítala. Letos si v říjnu 
připomeneme 130 let od Pernova 
narození. Děkujeme všem protago-
nistům za spolupráci a  DH Zlaťanka 
za slavnostní doprovod. Pernovu 11° 
můžete ochutnat právě v  restauraci 
U Seňora. 

 FK

Ve středu 2. června 2021 patřil pod-
večer v  zasedací místnosti obecního 
úřadu Kurzu hygienického minima. 

Ten byl určen všem, kteří přicházejí do 
styku s  potravinami, ať už profesně, 
nebo třeba na dětských táborech, při 

Letním hlídání dětí apod. Celkem se-
dmnáct účastníků si vyslechlo důležité 
informace o  normách správné přípra-

TELNICKÝ LEŽÁK PERNOVA 11° BYL SLAVNOSTNĚ „POKŘTĚN“ 

KURZ HYGIENICKÉ MINIMUM

byl právě František Vykouřil. Stavějme 
dál svoji společnou budoucnost na 
díle, které tu vykonal.“

„Franta“ si toto poděkování zaslouží. 
Děkujeme všem, kteří na tuto slavnost 
dorazili, a  vzdali tak čest jedné z  nej-
významnějších osobností historie naší 
vesnice. Pokud si chcete kdykoli Fran-
tiška Vykouřila připomenout, zastavte 
se vedle vchodu do obecního úřadu 

u nádherné pamětní desky, kterou pro 
tuto příležitosti vyrobil místní umělec-
ký kovář Ivo Lorenz.

Za spolupráci srdečně děkujeme 
také panu Bohumíru Kleinovi, dlouho-
letému příteli pana Vykouřila. Poděko-
vání patří také dechové hudbě Zlaťan-
ka za hudební doprovod, strážníkům 
MP Šlapanice a  telnickým hasičům za 
zajištění bezpečnosti účastníků.

Pro doplnění uvádíme, že odhalená 
pamětní deska je umístěna právě na 
budově obecního úřadu (Růžová 243), 
do které tento úřad pan František Vy-
kouřil nechal přestěhovat z  původní 
budovy na rohu ulic V  dědině a  Ma-
sarykovo nám. č. 8. František Vykouřil 
opustil tento svět 22. dubna 2020 ve 
věku 92 let.

František Kroutil, starosta obce
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První svaté přijímání

vy jídel ve veřejném stravování, o bak-
teriích, které se mohou v  jídle nachá-
zet, a  nemocech, které způsobují. Za 
tyto užitečné poznatky z  potravinář-
ského odvětví vděčíme konzultantce 
společnosti Konfirm, s. r. o. Absolventi 
kurzu v závěru obdrželi certifikát, kte-
rý se jim jistě v následujících měsících 
hodil pro jejich profesionální pracovní 
uplatnění.

P. S. Kurz první pomoci letos s ohle-
dem na časovou zaneprázdněnost 
oblíbeného školitele pana Vosáhla ne-
proběhl. Budeme se na něj těšit zase 
příští rok…

Ivana Mifková

V neděli 13. června 2021 se po skon-
čení mše svaté vydal průvod na cestu 
k nově zrekonstruovanému kříži na uli-
ci Palackého. Společně jsme se modlili 
nejen za donátory, jejichž přispěním 
byl v  roce 1910 původní kříž posta-
ven, ale i  za všechny, kteří se zasloužili 
o  jeho současnou zrekonstruovanou 
podobu, a také za ty, kteří kolem tohoto 
kříže budou procházet nebo projíždět. 
P. Oldřich požehnal opravený kříž a po 
požehnání všem přítomným jsme se ro-
zešli k nedělnímu obědu. Velký dík patří 
všem, kteří se na tomto zdařilém a po-
žehnaném díle podíleli. 

ZE ŽIVOTA TELNICKÉ FARNOSTI

Táborák na ukončení školního roku

Žehnání nově  opraveného kříže  
na ulici Palackého

O hodové sobotě 19. června 2021 
přijalo první svaté přijímání šest dětí 
z Telnice a Sokolnic. Děti se této svátos-
ti dočkaly po více než ročním čekání, 

neboť původní termín v  roce 2020 ne-
bylo možné z  důvodu přísných hygie-
nických opatření dodržet. I  tentokrát 
se však při slavnosti musela dodržovat 
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Zvonička P. Marie Přímluvkyně  Farní pouť do Tuřan

Ministranti v Laser Areně

mimořádná opatření, proto se mše sva-
tá odehrála pouze v nejužším rodinném 
kruhu. Všem šesti dětem z naší farnosti 
blahopřejeme. Děkujeme všem, kteří se 
na přípravě a  uskutečnění této krásné 
slavnosti podíleli.

Na závěr letošního školního roku jsme 
se sešli na mši svaté v  Telnici určené 
zvláště pro děti, po níž následoval far-
ní táborák na kostelním nádvoří. Oheň, 
špekáčky, kytary a jiné hudební nástro-
je, zpěv trampských či lidových písní… 
to všechno dokreslovalo příjemný večer 
ve společnosti dětí a  rodičů z  naší far-
nosti. Děkujeme za milé setkání, kte-
ré pod „vánočním stromem“ u  kostela 
opět skončilo koledami (snad si je letos 
společně za půl roku zazpíváme). Velké 
díky všem, kteří se dorazili rozloučit se 
školním rokem a  kteří vytvořili přátel-
skou atmosféru.

Telničtí a  sokolničtí ministranti se 
vydali koncem června 2021 do Laser 
Areny v  Brně, aby spolu zakončili ce-
loroční setkávání na ministrantských 
sportovních schůzkách. Odměnou jim 
byla bitva, které se zúčastnil i  otec Ol-
dřich. Kluci se rozdělili do čtyř týmů 
a po vzájemných soubojích se jich osm 
kvalifikovalo do finálové hry. Na pomy-
slné bedně pak stanuli 1. Vašek Kroutil,  
2. Lukáš Kučera a  3. Tomáš Jahoda. 
A  aby toho nebylo málo, jako bonus 
na závěr přišla i virtuální realita, kterou 
si kluci vyzkoušeli na různých strojích. 
Věříme, že si kluci laserové souboje plné 
adrenalinu užili, a  těšíme se s  nimi na 
setkání v  novém školním roce. Podě-
kování patří také všem ministrantům (i 
těm, kteří nemohli) za službu u  oltáře 
v průběhu celého školního roku.

Během krásného úterního rána  
13. července 2021 se desítky místních 

a  pozořických farníků sešly Na Lopatě 
u dřevěné zvoničky P. Marie Přímluvky-
ně. Ta se sice nachází na již újezdském 
pozemku manželů Jana a  Miroslavy 
Rožnovských, avšak všichni místní ji po-
važují za telnickou. Je také tak umístě-
na: svou tváří, sepjatýma rukama a slza-
mi víry, naděje a lásky směrem k Telnici. 
Autorem z  dubu vyřezávané zvoničky 
je sochař Jan Švadlenka z  Mukařova. 
V  průběhu obřadu žehnání připomněl 
otec Oldřich především lokalitu, ve kte-
ré se socha nachází – je to místo piety 
bitvy tří císařů, kde odpočívají vojáci 
zúčastněných armád. Samotnému žeh-
nání byl přítomen také otec Pavel La-
cina z  Pozořic a  zástupci obce Telnice 
a  Pozořic. Po slavnostním obřadu ná-
sledovalo přátelské setkání s účastníky 
a  drobné občerstvení. Za spolupráci 
i  pohoštění děkujeme rodině Rožnov-

ských, obci Telnice a všem dalším, kteří 
se jakkoli zapojili do přípravy této slav-
nosti.

Neděle o  Slavnosti Nanebevzetí Pan-
ny Marie (15. srpna 2021) se v naší far-
nosti nesla ve znamení tradiční pouti 
do Tuřan – k „Panně Marii v trní“ (kostel 
Zvěstování Panny Marie). Do tohoto 
brněnského poutního chrámu vyrazili 
poutníci různými způsoby: nejčastěji 
vlastním autem, ale také linkovým au-
tobusem nebo na kole. Možná šel i ně-
kdo pěšky… Mši svatou pro naše farní-
ky sloužil o  deváté hodině dopolední 
telnický farář Oldřich Chocholáč, který 
při mši svaté mimo jiné požehnal byliny 
a  květiny, kterými byl tuřanský chrám 
krásně vyzdoben. Děkujeme všem pří-
tomným farníkům za společné prožití 
této pouti. 

 Telnická farnost
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Promítání letního kina se v  posled-
ních letech stalo milou tradicí. Ten-
tokrát jsme již ve čtvrtek 1. července 
2021 mohli na parkovišti u sokolovny 
shlédnout životopisné záběry ze ži-
vota populárního československého 
zpěváka Miroslava Žbirky ve filmu 

Meky. Pátek nabídl hrané biografické 
dílo o  prvním polistopadovém pre-
zidentovi Václavu Havlovi. A  v sobo-
tu představili promítači třetí díl série 
nejen o pálavských vinicích s názvem 
3OBULE. Při sobotní projekci mohli 
diváci využít nabídku vinařství Vican 

na košt vína z vinic, kde se tento film  
natáčel.

Počet návštěvníků letního kina dosáhl 
asi 150. Největší zájem byl pochopitel-
ně o lehkou sobotní komedii, které přá-
lo i pěkné večerní počasí. To filmy pro-
mítané ve čtvrtek a pátek zažily bohužel 

Letos nás začátkem června naše 
„supí“ nohy, respektive kola autobusu 
pana Hrdličky, zanesly do KOVOZOO ve 
Starém Městě. A jak se později ukázalo, 
byla to opravdu skvělá volba. Protože 
jsme ranní ptáčata, přivítala nás téměř 
prázdná zoo a vše jsme si mohli o to víc 
užít. Krásný objekt obývá na 300 zvířat 
v životní velikosti a všechna jsou vyro-
bena z  kovového šrotu. Některé expo-
náty byly opravdu detailně propraco-
vané, jiné zpracované velmi kreativně 
a s notnou dávkou vtipu a recese. Nad 
umem jejich tvůrců nám nejednou do-
slova spadla brada. 

Součástí KOVOZOO je i  muzeum ze-
mědělství a  cukrovarnictví, bludiště ze 
starých pneumatik, muzeum veteránů, 
skutečný dopravní letoun, do kterého 
si můžete sednout a  vdechnout vůni 
starých časů, tzv. strom života, na kte-
rý mohou návštěvníci připínat vlastní 
visací zámky místo listů, a nad vším ční 
maják Šrotík, který svou výškou nabízí 
nádherný výhled po širém okolí. 

Kolem poledne jsme se přesunuli do 
nedaleké obce Modrá, kde si mohl kaž-
dý vybrat, jak svůj čas stráví. V nabídce 
byl Archeoskanzen, expozice Živá voda, 
kde si bylo mj. možné prohlédnout ži-
vot pod hladinou díky skleněnému tu-
nelu vedoucímu rybníčkem, dále bylo 
možné navštívit terárium plné hadů, 
žab, pavouků a  dalších podobných ži-
vočichů, anebo muzeum Slovácka či se 
projít stezkou nad výběhem praturů. Asi 
o  půl kilometru dál leží obec Velehrad 
s krásnou dominantní bazilikou, která je 
oblíbeným poutním místem nejenom 
nás Moravanů. 

Horké počasí v závěru našeho výletu 
vystřídala velmi silná bouře s  velkým 
množstvím vody. Všichni jsme to ale 
přečkali bez úhony a v pořádku jsme se 
ve stanovaný čas mohli vrátit do auto-
busu a  zpět do Telnice. Po cestovatel-
ském půstu kvůli covidu byl tento po-
vedený výlet jako balzám na duši. 
Kateřina Umlášková, jménem SUP Telnice

LETNÍ KINO S KINEMATOGRAFEM BRATŘÍ ČADÍKŮ

VÝLET DO KOVOZOO 
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Letos, když přijeli táborníci do příjem-
ného prostředí Borovinky na Vysočině, 
dozvěděli se, že jsou ve staré Praze a ne-
vládne nikdo jiný než samotný Rudolf II. 
A  hned na samotného krále udělali 
dobrý dojem. Musel si je sice prozkou-
šet, ale brzy jim vydal dekrety a  mohli 
vstoupit přímo na Rudolfův dvůr.

Ani se naši noví měšťané nestihli roz-
koukat a  už byli pověřeni velkým úko-
lem. Protože se psal rok 1575, měl být 
král Rudolf II. korunován v  Řezně císa-
řem. Vydali jsme se tedy přes významná 

města – Salzburg, Plzeň a  Jílové u  Pra-
hy – a  přinesli na samotný ceremoniál 
hodnotné dary. To udělalo na nově jme-
novaného císaře takový dojem, že jsme 
dostali práva vlastnit majetky v  Praze 
a mohl se rozběhnout velký ekonomic-
ký souboj měšťanských domů.

Praha byla tenkrát městem vzdělanos-
ti. Mohli jsme se tedy učit novým doved-
nostem v alchymii, astronomii a krasopi-
su, či vyrábět nejrůznější předměty. Ne-
trvalo dlouho a  císař nás pověřil dalším 
úkolem. Získat Kámen mudrců, a stát se 

tak nesmrtelnými. Což, skromně řečeno, 
nebyl jednoduchý úkol. Museli jsme shá-
nět informace až v Palestině. Vzalo nám 
to spoustu sil. A  aby toho nebylo málo, 
zjistili jsme, že se na nás chystají zaútočit 
Osmani. Díky tomu, že jsme se včas na-
chystali, a také díky Kameni mudrců, jsme 
boj vyhráli. Na oslavu jsme si s Rudolfem 
II. a jeho dvořany uspořádali hostinu. Do-
šlo nám však, že Kámen je příliš mocný, 
a tak jsme jej nakonec raději zničili.

Za dvořany Jeho Výsosti Rudolfa II.
hraběnka Barbora z Piknů

velký chlad, a dokonce i déšť (ve čtvrtek 
před a v pátek v průběhu). To ovlivnilo 
i nízkou návštěvnost těchto dvou před-
stavení. Ostatně, nejisté počasí dopro-
vází tento náš projekt snad již od samé-
ho počátku. I  přes nesnáze s  počasím 
se podařilo pro charitativní účely Konta 
Bariéry vybrat na dobrovolném vstup-
ném celkem 6 681 korun. Děkujeme!

Díky za spolupráci patří především  
Kinematografu bratří Čadíků, za tech-
nickou výpomoc telnickému Sokolu 
a za úhradu nákladů spojených s  reali-
zací tohoto projektu obecnímu zastupi-
telstvu.  FK

ORELSKÝ TÁBOR 2021 PROBÍHAL V DOBĚ CÍSAŘE RUDOLFA II.
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V úterý 6. července 2021 jsme po roč-
ní nucené izolaci konečně nastoupili do 
autobusu našeho dvorního pana řidiče 
Aloise Hrdličky a  vydali se na cestu do 
Holešova a Vizovic poznávat další krásy 
naší vlasti.

Cesta byla příjemná, lidé natěšení a na 
první zastávce v  Holešově jsme měli 
i štěstí na zámeckou průvodkyni. Ta nám 
velice poučně, ale hlavně zábavnou for-
mou povyprávěla historii zdejšího zám-
ku. Holešovský zámek je dnes sice bez 
mobiliáře, ale s četnými obrazy na stěně. 
Ne vždy jsou to však originály, protože ty 
se záhadným způsobem dostaly do sou-
kromých sbírek a některé jsou umístěny 
na zámcích v cizině, u nás pak najdeme 
jen jejich kopie. Ty ale zcizeny nebyly.

Po návštěvě zámku jsme měli dohod-
nutou návštěvu kostela Nanebevzetí 
Panny Marie, kde nás očekávala příjem-
ná, mladá a velmi chytrá slečna. Od po-
čátku 14. století stával na holešovském 
náměstí gotický kostelík, jehož vnitřní 

výzdoba byla doplněna za Františka An-
tonína z Rottalu, který žil na svém pan-
ství v  letech 1717–1762. Kostel byl olo-
mouckým biskupem hrabětem Ottou 
Honoriem slavnostně vysvěcen 26. čer-
vence 1735. V průčelí nalezneme sochu 
Panny Marie na oblacích, po stranách sv. 
Jana Nepomuckého a  sv. Jana Sarkan-
dra. Nástropní malba je rokoková. Boční 
lodě mají ještě původní barokní malbu.

Hlavní oltář Nanebevzetí Panny Marie 
zachycuje anděly odnášející Matku Boží, 
kterou očekává Ježíš Kristus s  křížem. 
V další části oltáře se nachází zobrazení 
Ducha svatého v podobě holubice a nad 
tím vším spatříme žehnajícího Boha 
Otce v  oblacích, který se rukou opírá 
o zeměkouli. Barokní seskupení ukonču-
je Mariánský monogram. K  vidění jsou 
zde i sochy světců v nadživotní velikosti, 
třeba sv. Kateřiny Alexandrijské, sv. Fran-
tiška z Pauly, a sv. Cecilie a sv. Antonína 
z Padovy. Vedle světců zde zahlédneme 
i donátory zdejšího chrámu, kterými byli 

František Antonín z Rottalu a jeho první 
žena Marie Cecilie. Nacházíme zde také 
dnes už nevyužívanou kazatelnu a  na-
proti ní nádhernou křtitelnici, na níž dva 
andělíčci nesou křestní vodu uzavřenou 
v  tepaném víku v  podobě mušle. Zlaté 
mraky na zeměkouli představují jednot-
livé světadíly („Jděte do celého světa 
a křtěte všechny národy“). Jan Křtitel tu 
křtí klečícího Krista v řece Jordánu.

Vedle kazatelny se nachází vstup do 
sakristie, nad ní byla vybudována ora-
toř, kde pobývala hraběcí rodina. Dnes ji 
využívají rodiče s dětmi, které tak v kos-
tele neruší při mši svaté. Ve věži se dříve 
nacházelo 5 zvonů, ale zvon Marie, zvon 
Sanktusík a  také umíráček z  roku 1650 
byly v r. 1942 zabaveny pro vojenské úče-
ly. Renesanční zvony sv. Jakub z  r. 1596 
a sv. Václav z r. 1597 tam dodnes zůstaly.

Ke kněžišti dal František Antonín při-
stavět kapli, které se říká „černá“. V ní na-
lézáme dvě černá zrcadla, šedý mramor 
– to vše jako symbol pomíjivosti života, 
konaly se zde totiž pohřby. V bočních lo-
dích se nachází ještě deset oltářů. Zná-
mý je např. oltář sv. Jana Sarkandra, kte-
rý býval holešovickým farářem v letech 
1616–1620. V  roce 1860 se dočkal bla-
hořečení a v roce 1995 dokonce svatoře-
čení. Je ochráncem holešovické farnosti.

Ve městě stojí ještě kostel sv. Anny, 
kaple sv. Martina a kaple sv. Kříže. Ty už 
jsme však pro nedostatek času nenavští-
vili, ale pokračovali jsme cestou do Vizo-
vic. Tam nás čekal objednaný výborný 
oběd v  místní restauraci U Tonka, milá 
obsluha, výborné jídlo a cenově to bylo 
velice příjemné, řekla bych, že i dokonce 
levné. Kolem nás výzdoba na poličkách 
ze starých džbánů, konviček, keramic-
kých vánoček, potřeb do kuchyně, které 
používaly naše pra/babičky, bylo to zají-
mavé i pěkné. Potom jsme se vydali, sice 
už ne všichni, na návštěvu vizovického 
zámku. Naše skupina měla štěstí na paní 
průvodkyni, která ještě v  důchodu vy-

ZÁJEZD DO HOLEŠOVA A VIZOVIC SE VYDAŘIL
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pomáhá a  mohu za sebe říct, že přiblí-
žení dějin v jejím podání nemělo chybu. 
Nádherný porcelán, překrásné obrazy, 
zrestaurované podlahy, malé postele 
(délka 180 cm) – spávali prý s  hodně 
podloženou hlavou. Údajně měli strach, 

že když budou ležet natažení, budou 
blíž ke  smrti. Já myslela, že dámy měly 
strach o účes, ale ony ze smrti… Po od-
chodu ze zámku jsme zakotvili v místní 
cukrárně a čokoládovně. To byla vlastně 
sladká třešinka na dortu našeho výletu.

Těšíme se na další putování po vlasti 
naší, ať jsou to Čechy, Morava či Slezsko. 
Souhlasím s Jaroslavem Seifertem, který 
napsal v básni o Řípu: „Maminko má, jak 
je to hezké u nás doma.“

Anna Nečasová

Skupina seniorů  z Pozořic, kterou 
vedla tamní paní místostarostka Tere-
za Jiráčková, navštívila Telnici v průbě-
hu krásného dopoledne 13. července 
2021. Prvním bodem programu bylo 
žehnání zvoničky P. Marie Přímluvkyně 
Na Lopatě, kterého se ujal telnický farář 
Oldřich Chocholáč spolu s pozořickým 
farářem Pavlem Lacinou. Za rodinu 
Rožnovských, která zde hostila účast-
níky žehnání, přivítal hosty z  Pozořic 
i místní seniory Jan Rožnovský a poté je 
pozdravil  také starosta obce František  
Kroutil.

Po žehnání měli všichni přítomní 
možnost se svést s  koňmi pana Fran-
tiška Vlacha, anebo si zazpívat lidové 
písně s Františkem Jahodou a jeho ky-
tarou. Pohodovou atmosféru doplnil 
i  malý košt telnického vína od Petra 
Sklenáře. Senioři také využili možnosti 

návštěvy muzea panenek, kde je vřele 
přivítala Monika Haniková.

Návštěva dále pokračovala cestou do 
centra obce a vyprávěním o historii Tel-
nice či jednotlivých staveb naší obce. 
Další zastavení proběhlo v  místním 
kostele sv. Jana Křtitele s  krátkým vý-
kladem o jeho historii, ale i o dějinách 
farní budovy. Odtud se výprava vydala 
do sokolovny, kde již byly připraveny 
babičky z  telnického KLASu, které se 
postaraly o vynikající program plný ve-
selých písní, scének či vtipů. Nechyběly 
ani hry, kterých se aktivně zúčastnili 
také naši hosté. Na tento milý a  vese-
lý program navázali krojovaní: lidový 
tanec z  oblasti Brněnska předvedli ve 
„svobodných“ krojích místostarosta 
Jan Dudák a  Iva Jahodová, která ná-
sledně také popsala svůj kroj všem pří-
tomným. Představení se dočkaly také 

ženáčské kroje, když je společně pre-
zentovali Adéla Palečková a  František 
Kroutil.

Celé setkání provázelo velmi chutné 
občerstvení z  dílny Miroslavy Rožnov-
ské, Moniky Součkové a  restaurace 
U  Seňora – velké díky! O  technickou 
přípravu setkání se postarala pracovní 
četa. Ze setkání byly pořízeny fotogra-
fie a  také videozáběry z  dronu, které 
pořídil František Kroutil ml., kroje skvě-
le připravila paní Renata Jahodová. Dě-
kujeme všem, kteří se jakkoliv podíleli 
na přípravě tohoto krásného setkání, 
které potěšilo nejen naše hosty z Pozo-
řic, ale i  členky místního KLASu, který 
byl při svých vystoupeních skutečně 
famózní! Velké díky!

Telnice se díky vzájemné spolupráci 
ukázala ve světle svých nejlepších tra-
dic pohostinnosti a přátelství.  FK

POZOŘIČTÍ SENIOŘI NAVŠTÍVILI TELNICI 
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V letošním roce opět nebylo dlouho 
jisté, jestli letní dětské tábory budou 
moci vůbec proběhnout, a  když, tak 
za jakých podmínek vzhledem k pan-
demii covid-19. Aby toho nebylo málo, 
celou situaci nám ještě zkomplikovala 
paní majitelka rekreačního střediska, 
kam jsme jezdili přes deset let. Nece-
lý měsíc před odjezdem nám sdělila, 
že pro nás v  tomto termínu nakonec 
místo nemá. Začal trochu závod s  ča-
sem a  hledání místa, kam bychom 
mohli na tábor jet. Nakonec jsme to 
dokázali a našli jsme nové místo, kte-
ré alespoň trochu vyhovovalo našim 
cenovým podmínkám. Naše táborové 
dobrodružství jsme nakonec prožili ve 
velmi pěkném rekreačním středisku 

Úsvit nedaleko města Telče. Rádi by-
chom tímto poděkovali Sokolu Telnice 
za poskytnutí dotace na dopravu, po-
něvadž místo bylo asi o  80 kilometrů 
dál, než bylo původně v  plánu a  díky 
poskytnutí této finanční pomoci jsme 
mohli nakonec bez problémů tábor 
uspořádat. Sokolský tábor probíhal 
v termínu od 10. do 17. července 2021 
a zúčastnilo se jej 40 dětí jak z Telnice, 
tak i širšího okolí.

Po celou dobu pobytu jsme měli v cel-
ku štěstí na krásné slunečné počasí, tak-
že jsme na novém místě zažili spoustu 
vodních radovánek. Hned pod naším 
táborem se totiž nacházel krásný ryb-
ník, který jsme měli v  podstatě jen pro 
sebe. Probíhaly zde různé vodní bitvy, 

závody v plavání i výpravy na lodích do 
tajemných zákoutí okolo rybníka. Jed-
nou za čas jsme zažili i větší bouřky, ale 
trvaly vždy jen chvíli a rozhodně nás ne-
odradily od zažívání dalších táborových 
dobrodružství. Protože jsme na tomto 
místě tábor absolvovali poprvé, podni-
kali jsme často výlety na prozkoumává-
ní okolí. Příroda okolo Telče byla velmi 
krásná. Starší oddíly dokonce podnikly 
celodenní pochod plný různých šifer 
a  rébusů s  návštěvou zříceniny hradu 
Roštejn. Proběhla tradiční Táborová 
olympiáda i  menšími dětmi velmi ob-
líbený Pohádkový les. Díky občasným 
bouřkám jsme uspořádali dvě táborové 
diskotéky i  se zábavnými scénkami. Ta-
neční kreace některých odvážlivců byly 
neskutečně zábavné. Samozřejmě ne-
směla chybět i obávaná Stezka odvahy, 
kterou všichni stateční táborníci zvládli 
na jedničku.

Byl to skvělý týden plný sportovních 
zážitků a tajemných dobrodružství. My-
slím si, že i přes všechny překážky, kte-
ré jsme museli ze začátku překonat, se 
letošní tábor velice vydařil a děti i jejich 
táboroví vedoucí byli nadšeni. Tímto 
bych ráda poděkovala všem vedoucím 
a  mým spoluorganizátorům, kteří od-
vedli velmi dobrou práci a  krásně se 
o naše malé i velké táborníky postarali 
a zajistili pro nás dostatek sportovního 
vyžití a zábavy! Všichni už se těšíme zase 
za rok na další táborová dobrodružství!

Veronika Slezáková, jménem vedou-
cích Sokolského tábora

SOKOLŠTÍ TÁBORNÍCI SE LETOS VYDALI NA VYSOČINU
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Letošní dívčí tábor se uskutečnil na 
faře v Březí. V neděli 11. července 2021 
jsme přijeli a  vybalili si. Následoval tá-
borák, u kterého se holčičky dozvěděly 
téma tábora – Agenti. Měly projít agent-
ským výcvikem zakončeným závěrečný-
mi zkouškami. Také byly rozděleny do 
týmů. Dostaly za úkol do rána vymyslet 
názvy týmů: modrý tým si dal jméno 
„Prokop dveře“, červená děvčata byla 
„Červené panterky“ a zelená se pojme-
novala jednoduše jako „Zelené agentky“.

V pondělí si kadetky zdobily trička, 
vlajky a  vaky a  pak vyrazily na čelen-
kovanou do nedalekého lesa, večer se 
hrála pantomima. Co všechny překva-
pilo, byla noční hra. Ta se i přes sprchu 

zavlažovaného fotbalového hřiště velmi 
vydařila.

Následující den proti sobě holky sou-
těžily v kvízu a hrály hru s názvem uklí-
zečka. Když přišly na faru, čekalo na ně 

další překvapení – všechny si musely 
sbalit pyžama, kartáčky a polštáře a vy-
razit na cestu. Po cestě plnily různé úko-
ly a pak se všechny shromáždily na lou-
ce. Všechny už byly smířené s tím, že se 
bude spát pod širákem. To ale netušily, 
že je vedoucí trošku převezly – nakonec 
se totiž vrátily na faru.

Ve středu se psaly dopisy a přijel pan 
farář, který pro nás sloužil mši. Odpole-
dne si holky lámaly hlavy nad šiframi. 
Den vyvrcholil divadlem, které se velice 
povedlo. Měla se napodobovat příšera, 
která skoro každou noc strašila vedoucí 
spící ve stanu.

Ve čtvrtek přijela vzácná návštěva – 
holky Jahodovy. Celý den se hrály hry 
a pak v noci přišla obávaná stezka odva-
hy. Tu naštěstí všechny holčičky zvládly 
dokonce samy a bez baterek.

V pátek se konaly závěrečné zkoušky 
výcviku a holky musely předvést, co se 
za celý tábor naučily. Večer přišlo na 
řadu vyhlášení – vyhrál červený tým, 
druhé místo obsadil tým zelený a  třetí 
modrý. Po vyhodnocení byl připraven 
jarmark, na němž si každý mohl vybrat 
ceny, které si vezme s  sebou domů. 
Všechno to bylo zakončeno diskotékou.

A pak přišel poslední den – sobota 
a všichni se museli balit, uklízet a hlavně 
se loučit. Po skupinkách jsme odjížděly 
zpět domů, do všech koutů republiky. 
Doufám, že si všechny holky tento tábor 
užily a snad se zase uvidíme na příštím.

Agent 011

NA DÍVČÍM TÁBOŘE SE CVIČILY NOVÉ AGENTKY
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11. ročník Letního dětského tábo-
ra Draci z Tennessee se odehrával od 
17. do 24. července 2021 asi 8 km od 

Strážnice v rekreačním středisku Hut-
ník. Samotné ubytovací středisko se 
nachází v  zalesněné oblasti Tvarožná 

Lhota/Lučina v  blízkém sousedství 
s rybníkem Lučina. Atmosféra se nes-
la ve sportovním duchu, program byl 
bohatý, ceny se do poslední rozdaly. 
Letos jsme s dětmi navštívili rozhled-
nu Šumárník a  Travičnou, také jsme 
zavítali na Koňskou farmu paní Říhové 
ve Tvarožné Lhotě a výlet jsme zakon-
čili pochodem ve Strážnici. Naši ve-
doucí dělali pro děti možné i nemož-
né, aby měly na co vzpomínat, i když 
to nebylo vždy vůbec jednoduché. 
Můžeme říci, že se letošní ročník per-
fektně vydařil, a  i když to kvůli covi-
du dlouho vypadalo, že vůbec žádný 
tábor nebude, děti si nakonec tábor 
užily a  bavily se každý den. Na konci 
tábora na všechny rodiče čekalo men-
ší překvapení, které si připravily děti 
s pomocí vedoucích jako poděkování. 
Termín příštího tábora je 16.–24. čer-
vence 2022 (v RS Hutník).

Olga Netolická, Draci z Tennessee

Týden telnického „veselovědního“ 
tábora v  místní základní škole je za 
námi. Děkujeme všem malým tábor-
níkům za fajn společně prožité dny 
od 2. do 6. srpna. Na táboře děti zaži-
ly mnoho nového a  radost z  objevů, 
poznání či přátelství. A  co jsme tedy 
společně objevili, co nám udělalo ra-

dost? Během dne dobrot  jsme zjistili, 
že věda je všude, i v kuchyni – bádali 
jsme a  ochutnávali. O  vzdušném dni 
jsme prozkoumali vzduch a  trochu 
si vyzkoušeli i  létání. Při vodním dni 
jsme  zkoumali vodu ze všech úhlů – 
už víme, že umí pohánět motory a že 
není bez chuti. Den přírody jsme zase 

strávili pátráním po zajímavostech 
z  rostlinné i  živočišné říše v  našem 
okolí. Těšíme se na setkání s místními 
nadějnými vědeckými talenty i v příš-
tím roce, a  to v  termínu 8.–12. srpna 
2022. 

Jindřiška Kouřilová, 
www.veselaveda.cz

LETNÍ TÁBOR DRACI Z TENNESSEE

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR VESELÁ VĚDA
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Hned na začátku srpna jsme se jako 
mládež z  naší farnosti (někteří už jako 
starší mládež) vydali do Prasklic na Kro-

měřížsku. Byl to týden plný sportování, 
stolních her, hudby, modlitby, zajímavých 
aktivit a hlavně společně prožitého času. 

Celkem nás na faře v Prasklicích bylo 14, 
ale kdybychom přičetli pár návštěv – jako 
byl náš úžasný otec Oldřich, nebo šikov-
ná instruktorka výroby „barefootových“ 
bot Anička, nebo náš milý Jiřina – bylo 
by nás 17, takže akorát. Díky našemu ku-
chařskému umu nebyla nouze o  dobré 
jídlo a závěr pobytu jsme dokonce zakon-
čili grilovačkou. Moc jsme si to spolu užili, 
děkujeme všem, co na nás mysleli, a  za 
rok třeba zas!  Lucie Jahodová

Ve středu 11. srpna 2021 přijel do Tel-
nice mikrobus, ve kterém přicestovali 
členové Parkinson klubu Brno v  čele 
s  předsedkyní Evou Vernerovou. Chtěli 
se podívat do mého muzea panenek. 
Vzhledem k  tomu, že prostory muzea 
nejsou moc velké, se skupinka rozděli-
la: jedni šli na panenky a druzí popojeli 
k Božím mukám Na Lopatě.

Návštěvníci byli vesměs dámy, ale 
byli mezi nimi i pánové. Pozorně si pro-
hlédli všechny panenky, kočárky a různé 
další staré exponáty. Povyprávěla jsem 
jim něco o mém sbírání panenek a taky 
o  panenkách samotných. Jedna starší 
paní byla na vozíku a kvůli několika málo 
schodkům se bohužel nemohla do mu-
zea podívat. Proto jsme jí několik pane-
nek vzali ven, aby viděla aspoň některé.

Mezitím si druhá skupinka hostů pro-
hlížela Boží muka Na Lopatě, kde se jí 
ujala paní Eva Kořalníková. Hostům po-
vyprávěla něco o místě, kde se nachází, 
o bitvě z roku 1805 a na ukázku přinesla 
některé artefakty ze sbírky pana Ladi-
slava Kořalníka. Poté se obě skupinky 

vyměnily. Od paní Vernerové jsem do-
stala do sbírky její starou panenku. Já 
jsem zase všem předala jménem naší 
obce na památku Telnický zpěvník ho-
dových písní a propisku s logem Telnice.

Chci poděkovat panu Jiřímu Netolic-
kému, který tuto akci před časem do-
mluvil, paní Evě Kořalníkové, že se ujala 
hostů Na Lopatě, a mému bratranci Ši-

monovi Markovi, že nám udělal na pa-
mátku hezké fotky. Zápis paní Vernero-
vé v návštěvní knize svědčí o tom, že se 
jim u  nás líbilo: „Děkujeme za krásnou 
prohlídku Vašeho ,minimuzea‘ a za pod-
nět k zavzpomínání na naše mladá léta. 
Přejeme mnoho krásných zážitků s no-
vými přírůstky do vaší sbírky.“

Monika Haniková

Sobotní ráno 21. srpna 2021 (v pa-
mětní den neblahé okupace) nás přiví-
talo krásným počasím, a  tak jsme byli 
rádi, že naše připravená akce Veterán 
Bus Kříž (4. ročník) bude doprovázena 

sluníčkem a dobrou náladou zúčastně-
ných. A skutečně! Na parkovišti u soko-
lovny a blízkém okolí bylo pro návštěv-
níky připraveno devět historických au-
tobusů (5x Škoda 706 RTO, 1x RO a 3x 

Karosa ŠL11), k  tomu další nákladní 
i  vojenská technika (např. V3S, Škoda 
RTD valník – pivní speciál Krokodýl), 
osobní veteránská vozidla, motorky atd. 
Za zmínku stojí ještě oranžové nákladní 

FARNÍ MLÁDEŽ SI V PRASKLICÍCH UŽILA SKVĚLÝ TÝDEN 

MILÁ NÁVŠTĚVA ČLENŮ PARKINSON KLUBU BRNO

VETERÁN BUS KŘÍŽ
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vozidlo Praga S5 – historický zametací 
vůz. Po celý den si mohli návštěvníci na-
blýskaná vozidla zblízka prohlížet, děti 
se mohly vyřádit na velkém skákacím 
hradě, velmi chutné občerstvení bylo 
zajištěno díky restauraci U Seňora.

Ve 14 hodin jsme vyrazili všemi au-
tobusy na projížďku do zámku ve Slav-
kově u Brna, lidé je kompletně obsadili 
a užili si krásné atmosféry v zámeckém 
parku. Tentokrát to ale pro nás byla do-
cela dramatická jízda. Cestou tam jsme 
museli doslova vykličkovat v  úzkém 
profilu opravované silnice ve Slavko-
vě, kde šlo snad jen o centimetry, aby-
chom naše veterány neodřeli. Povedlo 
se to i díky tomu, že je řídili opravdoví 
profesionálové. To cesta zpět přinesla 
i  malé drama. Poslednímu autobu-
su v  naší koloně praskla pravá přední 
pneumatika, což je u každého vozidla 
velmi nebezpečná situace. Řidič však 
zkušeně zvládl autobus udržet na silni-
ci a kromě vylekání cestujících se snad 

nikomu nic vážného nestalo. Museli 
jsme přeložit cestující do dvou jiných 
autobusů a ručně nasadit rezervu. Vše 
dobře dopadlo, určitě ale na tyto dra-
matické chvíle a  velkou ránu, kterou 

prasklá pneumatika vytvořila, budou 
všichni dlouho vzpomínat.

Když se opravený autobus vrátil zpět 
na sokolovnu, dočkal se bouřlivého po-
tlesku. Parta chlapů, kteří pomáhali kolo 
vyměňovat, dojela pořádně zašpině-
ná, tak si to opravdu zasloužili. Však se 
o tom nakonec ještě celý večer hovořilo, 
bylo to jedno z témat, které rezonovalo 
veselým večerním programem. O dob-
rou muziku se postarala osvědčená 
kapela Hamrla Boys, která nejdříve od  
18 hodin hrála pro děti, následně také 
pro všechny ostatní. Asi tři stovky lidí se 
dobře bavily a užily si pěkného vyvrcho-
lení celého slavnostního dne. 

Chtěli bychom poděkovat všem, kte-
ří nám s akcí pomohli, i těm, kteří se za 
námi zastavili. Je to taková spousta lidí 
a  organizací, že si je dovolíme nejme-
novat, určitě bychom na někoho zapo-
mněli. Takže všem velké díky a těšíme se 
zase příští rok – v sobotu 20. srpna 2022 
na shledanou.

Rodina Křížova

Týden před nedělí 29. srpna 2021 
jsme bedlivě pozorovali předpovědi 
počasí a ty nevěstily nic dobrého. Závěr 
srpna totiž připomínal aprílové období 
se vším všudy. Ani „naše“ neděle nemě-
la být jiná. Rozhodnutí o  konání akce 
se odložilo až na nedělní ráno, kdy už 
se začaly deštivé výhledy umoudřovat, 
jenže pak bylo všechno zase jinak. Asi 
tak polovinu času konání poctivě pršelo 
a člověk by si řekl, že taková kulisa si vy-
nutí zrušení akce. 

Opak byl pravdou! I v mokrém dni do-
razilo na padesát rodin, které si náram-

ně užily bohatý program Dne pro celou 
rodinu. Vše začalo představením oblí-
beného a veselého malíře Adolfa Dud-
ka, který rozesmál snad i ten stan, který 
nad rodinami stál, aby nezmokly… Po 
jeho vystoupení se všichni vydali do 
ulic a plnili úkoly na jednotlivých stano-
vištích. Na parkovišti u sokolovny si do-
spělí řidiči z každé rodiny zajezdili v tat-
rováckém speciálu „z cesty kolem světa“ 
Zdeňka Kříže z  Jindřiše u  Jindřichova 
Hradce: Kdo chtěl, svezl si své děti v pa-
rádním návěsu, odborně na ně dohlížel 
Jarda Slezák. Před školou se skákali ve-

selí panáci autorky Markéty Kroutilové. 
Z kostelního nádvoří se pak linuly tóny 
pěvecké soutěže Noty pro celou rodinu 
v režii hudební školy Yamaha a paní Bo-
ženy Küfhaberové. 

V podloubí u Šatlavy zadávaly babič-
ky z  KLASu úkoly a  hlavolamy chytrým 
hlavičkám. V obecním dvoře se vyrábě-
lo a  tvořilo o  sto šest: hmyzí domečky, 
ptačí budky a  krmítka se připravovaly 
na umístění do parku v Nádražní čtvrti, 
to vše s pomocí Honzy Dudáka a Fran-
tiška Kroutila – děkujeme za předchys-
tání Vojtovi Frýbortovi. V  Růžové ulici 

DEN PRO CELOU RODINU PŘINESL RADOST 50 RODINÁM
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upravila opičí dráhu Marta Klanicová 
aktuálním možnostem kluzkého povr-
chu. U  rybníka se pak skvěle prezento-
vali vodáci z  klubu Vorvaň Tennessee 
pod vedením Štefana Chovance. Kromě 
plavby telnickým oceánem na dvou raf-
tech si mohly rodiny dát skvělý guláš 
nebo na ohni pečenou makrelu z dílny 
Michala Kašpara a čepované občerstve-
ní od pana hostinského Tomáše Václav-
ka. Rodina Kašparova pak připravila i su-
chou variantu programu pro ty, kteří se 
do lodě ve vydatném dešti neodvážili. 
Hned v parku u rybníka si Pavla Chovan-
cová z Telnického sluníčka připravila ro-
dinné hry ze světa, přičemž počasí roz-
hodlo o tom, že si účastníci mohli zahrát 
pouze discgolf, což jim určitě nevadilo. 

Motoristickou nabídku připravili mo-
torkáři ze Štramberka, kterým sekundo-
val Vašek Kroutil: u  čističky odpadních 
vod si pak mohl každý vyzkoušet malou 
krosovou motorku a  jízdu vlhkým teré-
nem. O sto metrů dál rozložil své nádo-
bíčko pan Martin Zehnal z Hrušek a při-
pravil pro všechny své cyklokuriozity. 
Možností jízdy na netradičních bicyklech 
byla spousta, někteří si vyzkoušeli oprav-
du všechny, soutěžní body tu tak s  ra-
dostí mohla rozdávat Markéta Kyzlinko-
vá (děkujeme za zázemí mlynářské rodi-
ně Netolických). Malá okružní procházka 
Telnicí končila opět na sokolovně, kde 
v  sále připravila Monika Haniková svůj 
svět panenek a s ním související úkoly. 

Za získané body si mohli všichni u re-
gistračního stolu „nakoupit“ odměny 
v  podobě stolních her, knih, hraček, 
ale i  praktických věcí pro sport či do-
mácnost. A kdo měl hotovo, jistě ocenil 

ještě návštěvu výstavy obrazů Mariana 
Michellera v  sokolském Pekle či další 
výstavy v sále sokolovny: výstavu pane-
nek a kočárků Evy Divácké a Moniky Ha-
nikové či sokolskou výstavu k 90. výročí 
položení základního kamene sokolovny 
a k 130. výročí narození Františka Perny, 
kterou připravila Eva Kořalníková. Vše 
doplnila starými telnickými pohledni-
cemi rodačka Marta Korábová.

To ale ještě nebylo vše. Venku u podia 
byly připraveny Ivana Mifková a  Ivana 
Dvořáková se speciálním  geronto-ob-
lekem, který pro tyto účely zapůjčila 
humanitární a  rozvojová organizace 
ADRA Česká republika. Kdo chtěl, mohl 
si vyzkoušet, jaké je to cítit se 80letým. 
A kdo se chtěl cítit nazdobeným, mohl 
využít nabídky paní Holubové a nechat 

si pomalovat obličej či nakreslit tetová-
ní. No a komu bylo na zemi moc mok-
ro, mohl si prohlédnout Telnici či okolí 
z  ptačí perspektivy vrtulníku Robinson 
R44 společnosti Blue Sky Service, který 
vzlétával z našeho přírodního heliportu 
u Božích muk Na Lopatě. 

Jak je vidět, připraveno toho bylo pro 
naše rodiny opravdu hodně (a to jsme 
nakonec s  ohledem na počasí ani ne-
vytahovali skákací hrad). Středobodem 
celé akce byl registrační stůl, který ob-
sluhovaly Jana Budíková s  Veronikou 
Slezákovou.

V  rámci Dne pro celou rodinu také 
vždy oceňujeme rodinu, která se akce 
zúčastní v  největším a  generačně nej-
širším počtu. Tentokrát vítězství patřilo 
rodině Strakatých (9 členů, 3 generace, 
viz foto), za kterou těsně následovala 
rodina Michnova (8 členů, 3 generace). 
Vítězná rodina získala poukaz na jeden 
vyhlídkový let vrtulníkem. Gratulujeme!

I když pršelo, byl do krásný den. Na 
tvářích zúčastněných rodin bylo vidět 
nadšení a  radost z  prožitého odpole-
dne. I  když ten déšť nebyl příjemný, 
teplota vzduchu taky nebyla nic moc, 
přesto jsme si to užili. Díky všem, kdo 
se zapojili a  jakkoliv pomohli. Děkuje-
me také Sokolu Telnice za poskytnutí 
areálu a  technickou spolupráci, taktéž 
telnické farnosti. Díky také pracovní-
kům a  brigádníkům pracovní čety za 
přípravu akce. A  konečně díky Ivaně 
Mifkové za největší díl organizace. Fo-
tografické vzpomínky na toto rodinné 
odpoledne naleznete na 3. straně obál-
ky, děkujeme za ně fotografovi Jiřímu 
Roznosovi.   FK
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Výstavu panenek a  kočárků jsme plá-
novaly spolu s Evou Diváckou už od jara, 
jen jsme neměly datum a  místo konání. 
Zanedlouho poté se naplánoval Den pro 
celou rodinu. Tak jsme si řekly, že by se vý-
stava mohla udělat spolu s touto akcí na 
sokolovně. Jenže navozit panenky a  ko-
čárky na sokolovnu na jedno odpoledne 
se nevyplatí, protože je to hodně pracná 
a časově náročná akce. Tak jsme se s Evou 
dohodly, že výstavu uděláme rovnou na 
celý víkend (27.–29. srpna 2021).

Každá jsme přivezla část své sbírky, 
nakonec jsme měly na výstavě 210 pa-
nenek a  28 kočárků. Panenky byly od 
roku 1900 až po současnost. Kočárky 
byly taky ze začátku minulého století až 
po 80. léta. Už během pátečního odpo-
ledne začali přicházet první návštěvníci. 
V sobotu bylo taky hodně návštěvníků, 
ale nejvíc jich přišlo v neděli, protože se 
konal Den pro celou rodinu. Jedno sta-
noviště pro soutěžící rodiny jsme udě-
lali i u panenek pod názvem: Kouzelný 
svět panenek. Po vyslechnutí krátkého 
výkladu o  historii panenek a  kočárků 
dostali všichni účastníci kontrolní otáz-
ky, a pokud odpověděli správně, dostali 

do svých soutěžních kartiček razítka. 
Všichni byli velice pozorní poslucha-
či, protože znali odpovědi na všechny 
otázky. Některé otázky se týkaly také 
dalších výstav, které byly v  sále. Líbilo 
se nám, že se do odpovídání zapojovali 
nejen děti, ale i maminky a tatínkové.

Marta Korábová přivezla svoji sbírku 
starých telnických pohlednic a taky ko-

pii katastrální mapy Telnice z roku 1825. 
Bylo zajímavé si zase připomenout na 
pohlednicích stará místa naší obce, 
protože postupem času se hodně míst 
změnilo skoro k nepoznání.

Další malou, ale neméně významnou 
výstavu připravila Eva Kořalníková. Tý-
kala se 90. výročí počátku výstavby bu-
dovy sokolovny. Dokumenty týkající se 

VÍKENDOVÉ VÝSTAVY V TELNICI

  UKÁZKA VÝCVIKU ASISTENČNÍCH PSŮ  
PROBĚHLA V PRUDKÉM DEŠTI

Dlouho jsme váhali, jestli ukázku asis-
tenčních psů v parku u rybníka ve čtvr-
tek 26. srpna 2021 nezrušíme, když od 
rána průběžně pršelo. Pak se předpově-
di umoudřily a s odpoledním sluníčkem 
svitla naděje na lepší počasí. Jenže přes-
ně ve chvíli, kdy dvě lektorky spolku Po-
máháme psím srdcem začaly se svým 

výkladem, spustil se déšť a  rovnou 
pořádný. Obě dámy ale se svými třemi 
pejsky ukázaly vše, co měly připrave-
né a  zasloužily si od desítek zmoklých 
účastníků velký potlesk a obdiv. A ten si 
po právu zasloužila i Bára Hrubá, která 
se svým Barneeyem předvedla i za deš-
tě a na mokrém a kluzkém hřišti nádher-

né kousky a vzájemnou sehranost. Však 
také byla oběma lektorkami pochvále-
na. Milé bylo také například i  to, jak se 
Barneey pokoušel předvést cvik, který 
předtím ukázaly cvičitelky asistenčních 
psů – tedy jak přidržet kovovou lžičku. 
Na první pohled se to zdálo jako snadný 
úkol, ale skutečně se s ním musel i  tak 
dobře spolupracující a cvičený pes, jako 
je Barneey, pořádně poprat. I  za tuto 
snahu následoval potlesk. 

Děkujeme lektorkám za příjemné 
pozdní odpoledne na téma pes a  život 
se zdravotně postiženými lidmi. Je úžas-
né, kolik práce a trpělivosti věnují přípra-
vě psů, kteří pak celý svůj zbývající život 
pomáhají lidem. Děkujeme také Báře, 
která jistě všechny moc potěšila. A děku-
jeme všem, kteří dorazili a vydrželi až do 
konce i přes nepřízeň počasí. A nakonec 
mohu jen dodat, že se splnilo to, co jsme 
předpověděli – na otázku, kdy přesta-
ne pršet, jsme odpověděli, že ihned po 
skončení akce. A tak se taky stalo. Do ve-
čera už nepršelo a sluníčko krásně svítilo 
do promočené krajiny…  FK
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Slavnostního setkání po desetiletém 
trvání Klubu aktivních seniorů (KLAS) 
se účastnilo ve středu 9. června 2021 
celkem 16 členek. Z  pozvaných hostů 
to byla naše „nadřízená“  z  Brna, Tere-
za Kozderová (Spokojený senior – KLAS, 
z. s.), František Kroutil (náš pan starosta), 
Zdenka Karmazínová (animátorka KLA-
Su Kobylnice), Jiří Dudák (bývalý staros-
ta a místostarosta obce a účastník histo-
ricky prvního setkání telnického KLASu) 
a ilustrátor Adolf Dudek. Pozvání přijali 
také bratři Jahodovi a  konečně děti 
z  mateřské školy s  vedoucí učitelkou 
Veronikou Slezákovou a paní učitelkou 
Ivou Rakovskou.

Hned ráno bylo jisté, že nám počasí 
bude přát. Stoly s  přípitkem byly na-
chystány na nádvoří orlovny vedoucím 

této události doplnila několika kousky 
nábytku z prvních let sokolovny. Vedle 
těchto dokumentů nemohly chybět ani 
ty, které připomínaly další letošní výro-
čí. Je to 130. výročí narození pana Fran-
tiška Perny, který v  Telnici několik let 
působil jako učitel, kronikář, sbormistr, 
varhaník, cvičitel aj. Originál jeho obec-
ní kroniky je uložen v Památníku písem-
nictví v Rajhradě. 

Při skládání panenek si Eva Divácká 
vzpomněla, že má jednu malou, celu-
loidovou panenku v sokolských šatech 
z  roku 1948. Posadila ji proto mezi ex-
ponáty o Sokolu, jako dobový doplněk. 
Jaké bylo naše překvapení, když tytéž 

šaty v dívčí velikosti přinesla Eva Kořal-
níková z  domu. Takže výstava k  výročí 
zahájení výstavby sokolovny byla doko-
nalá. Nakonec jsme se ještě dozvěděli, 
že v těchto šatech cvičily sokolky v roce 
1948 a říkalo se jim chitonek.

Nesmím taky zapomenout na dal-
ší nádhernou výstavu, která se konala 
v Pekle (prostor pod jevištěm). Své krás-
né obrazy tam vystavoval telnický malíř 
Marian Micheller. Myslím si, že mnoho 
z nás ani netušilo, jakého máme v naší 
vesnici skvělého mistra. Prvotní myšlen-
ka této výstavy vznikla v hlavě Michala 
Sobotky a velkou pomoc našemu malíř-
skému talentu při přípravě poskytli i Ja-

romír Popela a Aleš Strakatý. Už v pátek 
v  Pekle proběhla parádní vernisáž, na 
které všechny přítomné příjemně pře-
kvapili živou muzikou členové tramp-
ské osady Trilobiti.

Počasí nám tento víkend moc nepřá-
lo, ale v  prostorech sokolovny jsme si, 
doufám, všichni užili hezké chvíle. Dě-
kujeme Sokolu za poskytnuté prostory 
a také všem, kteří nám s našimi výstava-
mi jakkoliv pomohli. Dobrovolné vstup-
né se nakonec vybralo ve výši  8 382 
korun a bylo předáno rodině zdravotně 
postiženého telnického chlapce Micha-
ela – všem děkujeme!
Za všechny vystavovatele Monika Haniková

TELNICKÝ KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ OSLAVIL 10. NAROZENINY
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restaurace Stanislavem Králem. Všech-
na místa se postupně zaplnila. S různým 
chystáním pomohla paní Ivana Mifková 
spolu s  panem starostou, vše bylo do-
mluveno tak, aby se akce vydařila.

Po krátkém zahájení se slova ujal pan 
starosta. Došlo také na srdečný přípi-
tek. Po něm vystoupil ilustrátor Adolf 
Dudek. To už byly všem rozdány psa-
cí potřeby s papíry a se zaujetím jsme 
sledovali vše, co u  tabule výtvarníka 
probíhalo. Také my jsme začali tvořit na 
vyzvání a nestačili se divit, co všechno 
lze ze základních geometrických tvarů 
stručně nakreslit. A že těch zajímavostí 
bylo! Díky humoru tohoto pána jsme 
s úsměvem na tváři sledovali jak výtvar-
nou část, tak i vtipný slovní doprovod. 
Pan fotograf Jiří Roznos veselého ilust-
rátora skoro ani nestačil fotit a natáčet. 
Sklidil od nás zasloužilý potlesk. 

Potom se dostavili Toník, Josef a Fran-
tišek Jahodovi. Pan František se chopil 
kytary a Toník začal vyvolávat jednotlivé 

členky, které měly „zadané“ oblíbené li-
dové písničky a po nádvoří se začal rozlé-
hat opravdu krásný zpěv, přičemž vynik-
ly hlasy oněch tří bratří. Opravdu krásné! 
Hlas jako by jim nestárnul, asi dál zraje 
jako víno… Moc děkujeme ještě jednou 
za ochotu přijít a zazpívat si s námi.

Pak za námi přišla skupinka dětí se 
svojí paní učitelkou, prošly uličkou mezi 
našimi stoly a  zazpívaly několik písni-
ček – odměnou jim byl velký potlesk. 
Dokonce přidaly i  nedávno naučenou 
českou hymnu – bylo to krásné a dojem-
né… Ještě jednou velký dík, moc nás 
to potěšilo. Odměnou jim byly drobné 
sladkosti.

Nadešla chvíle gratulace ze strany 
pana starosty a  naší nadřízené z  Brna, 
předání květin a dárku s praktickým vy-
užitím, v dalším období nám bude věno-
váno pět vzdělávacích přednášek. Všem 
členkám KLASu byla předána květina a 
„vysvědčení“, které bylo velmi vtipné! Při 
tom byla také zohledněna docházka za 

uplynulých pět let a tři nejlepší obdržely 
dárek navíc.

A konečně také došlo na dort, který 
nám věnovala šikovná telnická cukrářka 
Monika Součková. Ozdobený byl obil-
nými klasy, obecním znakem a  přáním. 
Byla skoro škoda jej rozkrájet. Porcování 
se ujala slečna Terezka a každá z účastnic 
s sebou obdržela marcipánem zdobenou 
dobrotu… Na závěr si ještě každá z  nás 
měla možnost vybrat z připravených kní-
žek – šlo převážně o tituly se zábavnými 
úkoly pro seniory. Vždyť přece kdysi pla-
tilo heslo: Knihu za dobré vysvědčení! 
Všechny jsme totiž dostaly samé jedničky. 

Do naší klubovny jsme si odnesly za-
rámovanou památeční kresbu s  osob-
ním věnováním od pana Dudka. Určitě 
si na tohoto optimismem sršícího pána 
všechny rády vzpomeneme. Za mož-
nost uskutečnit toto setkání po deseti 
letech srdečně všem, co se na tom po-
díleli, děkujeme!
Za KLAS Telnice Marie Fialová, animátorka

Dne 22. června 2021 se Klub aktiv-
ních seniorů (KLAS) sešel mimořádně 
v  prostorách restaurace na orlovně. 
Byl k  tomu důvod: hned čtyři senior-
ky slavily svá výročí. Začaly jsme jako 
vždy písní. Mile jsem byla překvape-
na kytičkou a  poděkováním od jedné 
ze seniorek. Následovalo procvičení 
paměti a  hlavně fantazie doplňová-
ním věty, jejíž část byla děvčatům na-
diktována. Pokračovalo se vždy po 
kontrole a  zdá se, že fantazie nikomu  
nechyběla.

Také při procvičování asociací před-
stav to dopadlo dobře: k danému výra-

zu, který jsme si napsaly, jsme vymýšlely 
alespoň tři slova, která k sobě významo-
vě patří (škola: učebnice, pravítko, sešit).

Poté přišla na řadu gratulace s přáním 
toho hlavního, zdraví, a předáním kytič-
ky. Přípitek nás osvěžil, zakously jsme 
se do zákusků, přinesených oslavenky-
němi. Po nějaké době nás čekal velmi 
chutný oběd.

V hlavním tématu bylo slovo dáno 
všem, které chtěly  sdělit své zážitky 
z  dovolené, a  že jich bylo! Také jsme 
měly možnost přitom porovnávat ně-
které věci z  doby minulé s  tou dnešní. 
To už se přiblížila doba zmíněného 

obědu a  zanedlouho poté se dosta-
vil pan starosta, který poděkoval paní  
D. Staňkové za deset let vedení kroniky 
KLASu a  předal jí krásnou kytici. Vrátili 
jsme se se starostou k hodům: jaké kdo 
měl zážitky z hudby, z průvodu a krojo-
vaných… Pan starosta nás informoval 
o  možné návštěvě z  Pozořic, která se 
v září loňského roku musela odložit. Na-
stínil, co a  jak by mělo probíhat, a ptal 
se, zda by byl i  KLAS ochoten „vystou-
pit“. Už ale bylo nutno debatu ukončit, 
přestože nám spolu bylo i v novém pro-
středí dobře.
Za KLAS Telnice Marie Fialová, animátorka

TELNICKÝ KLUB AKTIVNÍCH SENIORŮ POKRAČOVAL V OSLAVÁCH



  PLÁN SETKÁVÁNÍ KLASU PRO PRVNÍ POLOLETÍ  
ŠK. ROKU 2021/2022

Telnický zpravodaj – září 2021 Společnost a kultura 53

RYCHLÝ DROBENKOVÝ KOLÁČ 
Potřebujeme: 

30 dkg mouky hladké
30 dkg mouky polohrubé
25 dkg cukru
25 dkg tuku
3 celá vejce
prášek do pečiva

Ti, kdo jsme se narodili před válkou, 
pamatujeme, že okem každé vesnice 
byl rybník na návsi, kde se scházely husy 
a kachny ze všech chalup, domků a do-
mečků, ale také statků a velkých hospo-

dářství. To bývalo křiku, radosti a kejhání 
při ranním setkání! Některá hejna byla 
větší, jiná malá a měla třeba jen dvě husy. 
Byl jich plný rybník, potápěly se a dová-
děly, pak vylezly na břeh, strčily zobáky 

pod křídla a odpočívaly. To byl signál pro 
nás, děti. Naskákaly jsme do špinavého 
rybníka zvířeného bahnem a  plného 
peří a  oči nám zářily blahem. Dováděly 
jsme a skotačily a nikdo nedostal ekzém, 
ani nepoužíval kosmetické krémy. Babič-
ka nás natřela sádlem a bylo to. Pak jsme 
vylezly, udělaly husám opět místo, po-
padly koše a  běžely husám na bodláky 
a kopřivy či na klásky na posečená pole 
a  radovaly se, kdo nasbíral větší kytici 
klásků. Vše bylo pro nás hrou. Celé léto 
jsme běhaly bosy. Ne proto, že by to bylo 
zdravé, ale prostě to patřilo k létu. 

Jen v  neděli jsme nazuly bílé ponož-
ky a  obuly sandálky a  šly do kostela na  
„hrubou“. Na ranní mši chodily hospody-
ně, aby se stačily vrátit na přípravu oběda 
a na hrubou hospodáři a mužská chasa, 
která zatím obsloužila dobytek. Z  koste-
la se šlo rovnou na hřbitov a  potom do 
hospody, kam jsme směly i my, děti, do-
staly jsme sodovku žlutou nebo červenou 

LAVIČKA VZPOMÍNEK

RECEPTY Z KLASU

Na vál dáme mouku a  ostatní a  ze 
všeho uděláme ručně drobenku. Rozdě-
líme na polovic a do jedné půlky může-

me přidat 2 lžíce kakaa v prášku. Tuto 
první polovinu rozprostřeme na plech 
a mírně pomačkáme dlaní. Pak dáme 
náplň – různé ovoce bez pecek. Vý-
borný je s  tvarohem nebo padanými 
strouhanými jablky. Poté pokryjeme 
druhou polovinou drobenky. Pečeme 
ve středně vyhřáté troubě do zlatova. 
Výborný je druhý den, když se rozleží. 
Vyzkoušejte a budete spokojeni.

Dobrou chuť přeje Dara Staňková

V prvním pololetí školního roku 2021/2022 se telnický 
Klub aktivních seniorů bude scházet tradičně každé dru-
hé a čtvrté úterý v měsíci s těmito tématy:

14. září: Bylinky

28. září: státní svátek (nesejdeme se)

12. říjen: Z historie – o sv. Václavovi

26. říjen: Novodobé památky

9. listopad:  Návrat ke svátku Všech svatých – návštěva 
otce Oldřicha

23. listopad:  Kronika – beseda s paní Dagmar Čechovou

7. prosinec:  Tradiční řemesla (dnešní povolání) – návštěva 
umělecké kovárny

21. prosinec:  Blížící se Vánoce – tvoření

11. leden:   Co spojuje naši zemi se sousedními?

25. leden:   Vyznáme se ve slovníku mladé generace?
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Starší žáci 2021–2022

a nastal sváteční oběd a koláče, návštěvy 
a besedování pod lipami. To vše nás for-
movalo a  vytvářelo v  nás cit, který ještě 
nikdo nepojmenoval, ale je v něm láska, 
pokora, štěstí, uspokojení a vše dohroma-
dy. Je to pokrm naší duše dodnes. 

A dnes? Vesnice se úplně změnila. 
Z rybníků se staly požární nádrže nebo 
patří rybářům a  na břehu stojí cedule 
„Zákaz koupání“. Na hladině neplave 
peří, ale sinice nebo kvetou lekníny. Ko-
lem rybníka vždy rostly koberce moch-

ny, na kterých husy odpočívaly. Jestlipak 
se jim tam líbí i bez hus? Musím to zjistit. 
A  dvory? Už se nezametají pometlem 
ani koštětem, aby se nasypalo zrní sle-
picím a  holubům. Všude jsou anglické 
trávníky, jehličnany, túje a okrasné dře-
viny a  plno krásných květů, většinou 
i  kryté bazény se solárním ohřevem. 
Před domy stojí auto nebo dvě. Všude je 
slyšet zvuk sekaček, nikde klepání kosy. 
Husy i kachny si koupíme v obchodech, 
s droby i bez drůbků, peří se nedere, lidé 

se přikrývají lehoučkými přikrývkami 
bez roztočů. To tam je bohatství nevěst 
v navršených peřinách s výšivkami!

Život se rozběhl jiným směrem, dál od 
velké dřiny a blíž k radovánkám. A to je 
dobře. Jen lidé se jaksi uzavřeli za vyso-
ké ploty a  pořídili si zvonky, které ne-
jsou slyšet. Snad se zase budou někdy 
vzájemně potřebovat.

Na lavici vzpomínek tentokrát usedla 
Dara Staňková, členka KLASu.  

Kdo ji bude následovat?

Po dvou neúplných sezónách se už 
těšíme na start nového ročníku soutě-
ží v házené a věříme, že se jej už podaří 
zdárně dokončit. Do nadcházející se-
zóny připravujeme v Telnici kompletní 
řadu družstev. Se začátkem školního 
roku se rozeběhnou tréninky příprav-
ky a minižáků. 

Mladší žáci již srpnu absolvovali let-
ní kemp a  prázdniny ukončili na tur-
naji Rozhodni se sám v Novém Veselí, 
stejně jako starší žáci, kteří se netají 
ambicemi na postup do Žákovské ligy. 

V  kategorii mladšího dorostu se 
nám po nedokončených sezónách, 
kdy naši kluci hráli na špičce II. ligy 

o  postup, podařilo získat vstupenku 
do rozšířené I. ligy. V  moravské divizi 
nás čeká opravdová špička tuzemské 
házené: třeba hned v  prvním kole 
zajíždíme na palubovku legendární 
haly Stars v  Karviné. Starší dorost se 
v  nadcházející sezóně poměří v  mo-
ravské skupině II. ligy se „starými zná-
mými“ soupeři z  okolí Brna, ale také  
s celou řadou kvalitních týmů ze seve-
ru Moravy. 

Muži v částečně obměněné sestavě, 
do které se budou jistě tlačit i  talen-
tovaní dorostenci, zahájí tradičně se-
zónu vystoupením v Českém poháru, 
tentokrát na půdě motivovaných No-
vých Bránic. Ve druhé lize nedošlo po 
zrušeném loňském ročníku ke změ-
nám, a  tak se v Telnici opět můžeme 
těšit na souboje například s  nadu-
panými Bohunicemi, vždy nepříjem-
nými Ivančicemi, nebo atraktivním  
Holešovem. 

David Bím, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

HÁZENKÁŘSKÁ SEZÓNA 2021/2022 KLEPE NA DVEŘE

NÁŠ HERBÁŘ 
Mochna jarní  
a mochna husí

Mochen je u nás 26 druhů a ve svě-
tě devětkrát víc. Všechny patří mezi 
růžovokvěté s  pěti korunními plátky. 
Otevřenými jako talířky plné dobrot 
pro včelky a vosičky. Všechny kvetou 
žlutě, jen jeden druh bíle.  

Mochna bílá však netvoří skupiny, 
ale roste samostatně. Je to velká kra-
savice jako nevěsta.  Najdete ji v  su-
chém lese nebo na stráni.  Usmějte se, 
že jste viděli krásu a nechte ji být také 
pro druhé. Není jich moc.

Mochna jarní
Se drží a může mít květ na květu. Dove-
de se rozsvítit i na podzim a její květy se 
dovedou smát i ze sněhu.

Mochna husí

Roste hojně na mezích a lemuje ryb-
níky. Tvoří tam měkoučké koberce. 
Její listy vypadají jako peří, zespod 
stříbřité, proto se jí říká také stříbrni-
ce. Mochna husí nutí k zamyšlení nad 
proměnou venkova. Posaďme se na 
„Lavičku vzpomínek.“

Klidný a barevný podzim vám přeji holky z KLASu

• 
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SOKOL TELNICE – HÁZENÁ – PODZIM 2021

ROZLOSOVÁNÍ JML MLADŠÍCH ŽÁKŮ

Datum Čas Domácí Hosté
 1. NE  19.9. 12:00 Sokol Sokolnice Sokol Telnice
 2.  – – – –
 3. NE  3.10. 09:00 Tatran Bohunice Sokol Telnice
 4. SO  9.10. 11:00 Legata Hustopeče Sokol Telnice
 5. NE 17.10. 10:00 Sokol Telnice HK Ivančice
 6. NE 24.10. 12:30 SK Kuřim Sokol Telnice
 7. NE 31.10. 10:00 Sokol Telnice SHC Maloměřice
 8. NE 14.11. 13:30 Újezd u Brna Sokol Telnice
 9. NE 21.11. 10:00 Sokol Telnice SKKP Brno
10. SO 27.11. 09:30 Sokol Juliánov Sokol Telnice
11. NE  5.12. 10:00 Sokol Telnice Hostěrádky-Rešov

TURNAJE MINIŽÁKŮ A PŘÍPRAVKY

Minižáci a přípravka odehraji sezónu formou
turnajů, o  termínech  v Telnici vás budeme informovat.

ROZLOSOVÁNÍ II. LIGY MUŽŮ

Datum Čas Domácí Hosté
 1. SO  18.9. 16:00 Sokol II.Prostějov Sokol Telnice
 2. NE  26.9. 17:00 Sokol Telnice Sokol Velké Meziříčí
 3. NE  3.10. 17:00 Tatran Bohunice Sokol Telnice
 4. SO  9.10. 14:00 SHC Maloměřice B Sokol Telnice
 5. NE 17.10. 17:00 Sokol Telnice HK Ivančice
 6. NE 24.10. 18:00 SK Kuřim Sokol Telnice
 7. NE 31.10. 17:00 Sokol Telnice Kostelec na Hané
 8. NE 14.11. 17:00 Újezd u Brna Sokol Telnice
 9. NE 21.11. 17:00 Sokol Telnice HBC Olomouc
10. NE 28.11. 17:00 Sokol Juliánov Sokol Telnice
11. NE  5.12. 17:00 Sokol Telnice TJ Holešov

ROZLOSOVÁNÍ II. LIGY STARŠÍHO DOROSTU
Datum Čas Domácí Hosté

 1. NE  19.9. 15:00 KH Vsetín Sokol Telnice
 2. NE  26.9. 15:00 Sokol Telnice Rožnov p.R.
 3. NE  3.10. 15:00 Nový Jičín Sokol Telnice
 4. SO  9.10. 14:45 Legata Hustopeče Sokol Telnice
 5. NE 17.10. 15:00 Sokol Telnice Sokol Ostrava
 6. NE 24.10. 16:00 SK Kuřim Sokol Telnice
 7. NE 31.10. 15:00 Sokol Telnice Tatran Litovel
 8. SO 13.11. 10:00 SK Pema Opava Sokol Telnice
 9. NE 21.11. 15:00 Sokol Telnice SK Žeravice
10. SO 27.11. 15:30 Velká Bystřice Sokol Telnice
11. NE  5.12. 15:00 Sokol Telnice TJ Holešov

ROZLOSOVÁNÍ I. LIGY MLADŠÍHO DOROSTU

Datum Čas Domácí Hosté
 1. SO  18.9. 12:30 HCB Karviná Sokol Telnice
 2. NE  26.9. 13:00 Sokol Telnice Žďár n.S.
 3. SO  2.10. 13:00 KH Kopřivnice Sokol Telnice
 4. SO  9.10. 13:15 Frýdek - Místek Sokol Telnice
 5. NE 17.10. 13:00 Sokol Telnice Sokol Ostrava
 6. SO 23.10. 10:30 HAOLK Sokol Telnice
 7. NE 31.10. 13:00 Sokol Telnice HC Zubří
 8. NE 14.11. 13:00 Sokol Telnice HCB Karviná
 9. SO 20.11. 15:00 Žďár n. S. Sokol Telnice
10. NE 28.11. 13:00 Sokol Telnice KH Kopřivnice
11. NE  5.12. 13:00 Sokol Telnice Frýdek-Místek

ROZLOSOVÁNÍ JML STARŠÍCH ŽÁKŮ

Datum Čas Domácí Hosté
 1. NE  19.9. 14:00 Sokol Sokolnice Sokol Telnice
 2.  --
 3. NE  3.10. 10:30 Tatran Bohunice Sokol Telnice
 4. SO  9.10. 12:30 Legata Hustopeče Sokol Telnice
 5. NE 17.10. 11:30 Sokol Telnice HK Ivančice
 6. NE 24.10. 14:00 SK Kuřim Sokol Telnice
 7. NE 31.10. 11:30 Sokol Telnice SHC Maloměřice
 8. NE 14.11. 15:15 Újezd u Brna Sokol Telnice
 9. NE 21.11. 11:30 Sokol Telnice SKKP Brno
10. SO 27.11. 11:00 Sokol Juliánov Sokol Telnice
11.  --

NA BOUŘLIVOU ATMOSFÉRU NEJEN V TELNICKÉ NAFUKOVAČCE SE TĚŠÍ HÁZENKÁŘI

DĚKUJEME ZA VAŠI PODPORU! WWW.HAZENATELNICE.WBS.CZ
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Na letní soustředění mladších žáků 
navazoval prestižní třídenní turnaj 
Rozhodni se sám 2021 v Novém Veselí. 
Vyrazili jsme na něj v  pátek 20. srpna 
2021 brzy ráno společně se staršími 
žáky. V kategorii mladších žáků se hrá-
lo systémem každý s  každým a  hned 
první den nás čekala tři utkání s  týmy 
Liberec Handball, HK Ivančice a domá-
cím družstvem TJ Sokol Nové Veselí. Na 
světelných tabulích byly vidět všechny 
varianty koncovek – výhra, prohra i  re-
míza. V páteční podvečer se ještě kluci 

zúčastnili soutěží v  hodu na přesnost 
a na rychlost. 

Druhý den se na nás připravoval je-
den z  favoritů turnaje, TJ Sokol Cent-
rum Haná, který svoji roli nakonec bez 
zaváhání potvrdil. Abychom si udrželi 
naději na bednu, museli jsme si pora-
dit s týmem KH Kopřivnice. Podařilo se. 
V neděli přišla na řadu poslední utkání 
a  už se dalo odhadovat, jak to asi do-
padne. Podařila se povinná výhra nad 
TJ JM Chodov a  o konečném pořadí 
měl rozhodnout poslední zápas. Pokud 

bychom v  něm překvapili TJ Kovofiniš 
Ledeč n. S. (tým, který na turnaji ani jed-
nou neprohrál), cinklo by to bronzem. 
Zázrak se však nekonal, a tak si z první-
ho turnaje odvážíme nepopulární bram-
borovou příčku. Měli jsme určitě na víc, 
ale i čtvrté místo je pro nás úspěchem 
a příslibem do nadcházející sezóny. 

Gratulujeme starším žákům, kteří na  
turnaji nedali soupeřům sebemenší  
šanci a  dokráčeli si s  přehledem pro 
zlaté medaile. Byla to úžasná podívaná 
sledovat jejich výkony (viz samostatný 
článek). 

Mladší žáci Sokola Telnice prochází 
výraznou proměnou. Lídři z  předcho-
zích sezón postoupili do starších žáků, 
naopak tým doplnili kluci z  kategorie 
minižáků. Noví jsou i  trenéři a  jejich 
pohled na hru. Mladší žáci tak hledají 
svoji novou tvář. Ta byla na turnaji ješ-
tě trošku nejistá a  ustrašená. V  hráčích 
však dřímá obrovský potenciál, který je 
potřeba správně uchopit a  rozvinout. 
Potom je jenom otázkou času, kdy se 
výraz změní na bojovný a sebevědomý. 

Sestava: Burian Kryštof, Jestřebecký 
Adam, Sekanina Marek, Prášek Nicolas, 
Hemzal David, Habiger Patrik, Žák Ma-
těj, Linhart Viktor, Nezval Matyáš, Horák 
Adam, Řezníček Vojtěch, Mrkvica Tobiáš.

Martin Žák, trenér mladších žáků, oddíl 
házené TJ Sokol Telnice

Ve dnech 20.–22. srpna 2021 se starší 
žáci zúčastnili prestižního turnaje v No-
vém Veselí. Na turnaji se prezentovalo 
10 mužstev, které byly rozděleny do 
dvou skupin. V  základní skupině jsme 

všechny své soupeře porazili: SKKP Brno 
23:11, Nové Veselí 24:15, Liberec 25:13 
a Jiskru Havlíčkův Brod 21:15.

Po velmi dobrých výkonech jsme 
svou skupinu vyhráli a v semifinále jsme 

narazili na velmi silný celek Centrum 
Haná, který je složen z  hráčů Kostelce 
na Hané a  Prostějova. Do utkání jsme 
ale vstoupili s  takovým sebevědomím, 
že soupeř nestačil čelit našemu tlaku 
a  bez problému jsme výrazně zvítězili 
22:8 (v poločase 12:7).

Ve finále jsme se utkali s vítězem dru-
hé základní skupiny: s celkem z pražské-
ho TJ Jižní Město Chodov, který měl ve 
své sestavě nejlepšího hráče turnaje. Po 
kolektivním výkonu celého týmu jsme 
svého soupeře přehráli a  zaslouženě 
zvítězili 22:16 (12:9) a stali se vítězi tur-
naje Rozhodni se sám. 

V průběhu celého turnaje jsme podá-
vali velmi dobré výkony, ale nesmíme 
tento úspěch přeceňovat, čeká nás totiž 
další cílevědomá příprava, neboť naším 
cílem pro letošní rok je účast v Žákovské 
lize. 

Miloslav Hrdlička, trenér starších žáků, 
oddíl házené TJ Sokol Telnice

MLADŠÍ ŽÁCI NA TURNAJI ROZHODNI SE SÁM

STARŠÍ ŽÁCI VYHRÁLI TURNAJ ROZHODNI SE SÁM
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Mladší žáci Sokola Telnice začali po-
zvolna trénovat se začátkem srpna. 
V  polovině měsíce přišlo na řadu letní 
soustředění. Jeho první část (čtvrtek 
a  pátek) byla především seznamovací. 
Do týmu totiž přišli noví trenéři i  noví 
mladší spoluhráči. Náplní prvních dvou 
dnů strávených v  areálu Sokola tedy 
byla spousta pohybových her, při nichž 
byla potřeba komunikace a spolupráce 
v  družstvech. Zapracovalo se i  na vý-
bušnosti, dynamice a  orientaci v  pro-
storu. V tréninkových pauzách nesměly 
chybět nesmrtelné čelenky. Páteční do-
poledne si vzali na starost odchovanci 
telnické házené, bratři David a  Marek 
Popelovi. Ti se nezapomněli se všemi 
účastníky vyfotit a předali jim podpiso-
vé karty. Mnohým už tyto dva dny ubra-
ly spoustu sil, proto následoval oddech 
v podobě víkendu.

Druhá polovina kempu (pondělí 
a  úterý) byla více házenkářská. Hned 
v  pondělí ráno jsme se na kolech pře-
sunuli do Kobylnic na hřiště plážového 
volejbalu. Už chůze v takto nestabilním 
podloží je náročná. My jsme si to okoře-

nili štafetami, plážovou házenou a  fot-
bálkem. Silovou složkou byly souboje 
muže proti muži. Stejně jako ručkování 
na přilehlém workoutovém hřišti. Ná-
sledovala odměna ve formě koupání 
v  tamním biotopu. Kolmo jsme se po 
obědě vydali na druhou stranu, do nové 

sportovní haly v  Měníně. V  ní už jsme 
se soustředili vyloženě na házenkářské 
dovednosti. Na úterní dopoledne bylo 
pro kluky připravené další překvapení: 
hostem byl boxer SKP Kometa Brno Mi-
roslav Pauler. Dal klukům pořádně do 
těla. Nejenže si mohli vyzkoušet údery 
v boxerských rukavicích, ale především 
jsme se soustředili na práci nohou. I on 
byl ochotný se vyfotit a  podepsat na 
památku. Odpoledne pak znovu Měnín. 
Házená je halový sport, tak i  nasávání 
této atmosféry je důležitou součástí pří-
pravy.

Bohužel na poslední chvíli se nám 
kvůli pracovní vytíženosti omluvili další 
dva hosté. Jaroslav Kratina, trenér Cross-
Fitu (Elite Gym Brno), a Ondřej Zdráhala, 
prezident ČSH a  bývalý kapitán repre-
zentace. Oba však přislíbili účast na ně-
kterém tréninku v průběhu sezóny.

Děkujeme všem sedmnácti klukům, 
kteří soustředěním prošli, dále pak všem 
zúčastněným hostům, zázemí areálu 
Sokola a  vynikající kuchyni restaurace 
U Seňora, která se nám po celou dobu 
starala o vyváženou stravu. 

Martin Žák, trenér mladších žáků,  
oddíl házené TJ Sokol Telnice

LETNÍ SOUSTŘEDĚNÍ MLADŠÍCH ŽÁKŮ 

V sobotu 5. června 2021 jsme na tel-
nickém Víceúčelovém hřišti u sokolov-
ny uspořádali nohejbalový turnaj dvojic 
pod názvem Mičuda Cup. Nohejbalo-
vého klání se účastnilo 16 dvojic rozdě-
lených do dvou skupin, ze kterých prv-

ní čtyři postupovaly do play off a čtyři 
nepostupující hrály o pohár v tzv. LEM-
MER SERIES. Tato varianta se nám velice 
osvědčila a  zcela určitě zůstane v  této 
podobě zachována i  pro další ročníky. 
V krásném počasí se ve formě občerst-

vení a úžasných pochutin o nás vzorně 
starali pracovníci z hospůdky U Seňora, 
za což jim tímto děkujeme. Sehrálo se 
spoustu vyrovnaných bitev, nicméně 
do finálového boje se mohli dostat jen 
ti nejlepší: David a Adam Florianovi vs. 

MIČUDA CUP 
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Pavel Ondráček a Martin Šíla. Ve vyrov-
naném zápase byli nakonec úspěšnější 
bratři Floriánovi a po zásluze letos celý 
turnaj vyhráli. LEMMER SERIES vyhrála 

dvojice ve složení Ondřej Trnavský, Fi-
lip Houra. Všem vítězům gratulujeme 
za skvělé výkony, které předvedli na 
hřišti. Rád bych poděkoval všem zú-

častněným za hojnou účast, skvělou 
a  přátelskou atmosféru. Pevně věřím, 
že se uvidíme opět za rok na Mičudě.  
Nohu vejš!  Michal Uher

Během druhého srpnového víkendu 
proběhl na Víceúčelovém hřišti za so-
kolovnou dvanáctý ročník nohejbalo-
vého turnaje. Letos nastoupilo pouze 
17 týmů, ale s velkou účastí telnických 
hráčů. Doufejme, že tomu tak bude 
i  nadále. Během soboty se stihly ode-

hrát všechny zápasy základní skupi-
ny a  neděle začala rozhodujícími sety 
o  umístění a  následovalo osmifinále. 
Po oba dny byly k vidění nejen perfekt-
ní výkony, ale i komické zákroky. 

Hodně vyrovnaný a  napínavý sou-
boj o třetí místo vyhrál tým Bad Boys 

(M. Šíla, D. Florián, J. Janoch) nad tý-
mem T.H.D., který loni skončil dru-
hý. Do finále se probojoval tým ze 
Žatčan (R. Osička, P. Fábry, R. Husák 
a L. Kalvoda) a domácí obhájci z  loň-
ského roku Mrďas a  Police (M. Knol, 
P. Ondráček a  J. Štefke). Štěstí letos 

NOHEJBALOVÝ TURNAJ TENNESSEE CUP XII.

Nejlepší hráč turnaje Pavel Ondráček   
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V sobotu  17. července 2021 byl na 
kurtech za sokolovnou uspořádán prv-
ní ročník tenisového turnaje smíšených 
dvojic za účasti hráčů a hráček z Uničo-
va, Olomouce, Blanska, Brna,  Nosislavi, 
Rajhradu, Modřic, Újezdu u Brna a Telni-

ce. Osm dvojic byl ideální počet a každý 
odehrál 7 plnohodnotných setů. Po ce-
lém dnu se projevila nejen fyzická kon-
dice všech účastníků turnaje, ale hlavně 
tento systém je spravedlivější, jako když 
se hraje na skupiny. Všechny páry, které 

se turnaje účastnily, podávaly výborné 
výkony a do poslední chvíle nebylo roz-
hodnuto o vítězi.

Turnaj vyhráli při stejném počtu 
6  bodů na vzájemné zápasy Zuzka 
Novotná z  Olomouce a  Zdeněk Kubí-
ček z  Telnice.  Druhé místo obsadili se 
6  body Marie Pilátová a  Ladislav Lang 
z Nosislavi, třetí místo patřilo páru An-
drea Rusínová a  Petr Necek z  Uničova. 
Další pořadí: čtvrté místo Marie a  On-
dřej Chumelovi z  Nosislavi, páté místo 
Libuše Řičařová  z Uničova a  Radek La-
komý z Újezdu u Brna, šesté místo Ive-
ta Salajková z Rajhradu a Martin Flekač 
z Nosislavi, sedmé místo Miroslava a Fi-
lip Škodovi z Uničova a na osmém místě 
skončili Ariana Habrová z Brna a Zdeněk 
Kotlán z Modřic.

Poděkování patří obci Telnice za pro-
nájem kurtů a drobné ceny pro zúčast-
něné tenisty a panu Jaroslavovi Salajko-
vi za velkou pomoc při organizaci teni-
sového turnaje.  Zdeněk Kubíček

stálo na straně Žatčan a Telničáci zís-
kali krásné druhé místo. Ale nejen 
tento místní tým odešel z  turnaje 
s  pohárem. Titul Největší tragédi si 
odnesl Sk8team, ve složení J. Holča-
pek, A. Demek, M. Jirgala, P. Blažek.  
A  stejně jako v  předešlých letech si 

nejlepšího hráče a  hráčku po hlaso-
vání zasloužili Pavel Ondráček a Barča 
Krestová. 

Na organizaci turnaje se podílel Sbor 
dobrovolných hasičů Telnice a o občer-
stvení se nám starali zaměstnanci re-
staurace U Seňora. Akci finančně pod-

pořila obec Telnice. Děkujeme všem, 
kteří se podíleli na organizaci, a  všem 
účastníkům za skvěle, nejen sportovně 
strávený víkend, a těšíme se na třináctý 
ročník 13. a 14. srpna 2022. 

Romana Vymazalová, 
SDH Telnice

PRVNÍ ROČNÍK TENISOVÉHO TURNAJE SMÍŠENÝCH DVOJIC
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POZDRAV STAROSTY OBCE ŽATČANY

ŽATČANY

Milí sousedé,
tak vás oslovuje pan starosta z Telnice, 
ale dnes jsem si dovolil toto oslovení 
užít i já. Nejsme tak velcí jako obce So-
kolnice a Újezd u Brna, které mají s vaší 
obcí širší vztahy, ale přesto nás společně 
váže tisícileté soužití vedle sebe.

Já ještě vzpomínám na doby, kdy jsme 
s  Telnickými bojovali o  Písky. Teď nám 
z  nich udělali chráněný přírodní útvar. 
Obě obce spojuje cesta kolem „Ropy“, 
která slouží také jako cyklotrasa. Tím 

bych také mohl uvést své pozvání do 
Žatčan. Dominantou obce je starodáv-
ný kostel Nejsvětější Trojice s  kaplí Maří 
Magdaleny a  památkově chráněný ba-
rokní kříž u vchodu do kostela. Další vý-
znamnou stavbou je mlýn „Na hrázi“. To 
je ta ne moc reprezentativní budova při 
vjezdu do obce. Celý areál byl navrácen 
původnímu vlastníku, biskupství Brněn-
skému, které se pustilo do rozsáhlých 
oprav. S Telnicí nás spojuje také slavkov-
ské bojiště, kterého je i naše obec součás-

tí. Mnozí z vás si možná ještě vzpomenou 
na školní léta strávená v žatčanské škole. 
A  abych završil výčet toho společného, 
připomínám, že předkové telnického du-
chovního správce pocházejí ze Žatčan.

V době babího léta si vás dovolím po-
zvat na procházku nebo cyklovýlet do 
naší obce plné zeleně a věřím, že se zde 
budete cítit dobře na těle i  na duchu 
a budete se sem rádi vracet.

František Poláček, 
 starosta obce Žatčany

Podle jména náleží Žatčany k  nej-
starším moravským osadám. Jméno lze 
odvodit buď od zakladatele rodu Žatce, 
jehož potomci se nazývali Žatčané, ane-
bo méně pravděpodobně od zaměstná-
ní obyvatel, kteří byli žatci. První zmínku 
o obci nacházíme v listině biskupa olo-
mouckého Jindřicha Zdíka z roku 1131, 
v níž se vypočítává církevní majetek Mo-

ravě. Býval tu trh na lovnou zvěř. Ves čí-
tala 300 obyvatel, což bylo na onu dobu 
mnoho. Na panství se nacházely čtyři 
rybníky. Chov ryb byl významným pod-
nikáním. Rybami z těchto rybníků se zá-
sobovalo celé Brno, a dokonce se dobře 
prodávaly i do Vídně. Na obecní pečeti 
z  poloviny 16. století nacházíme nápis 
„S. DIEDIN SSACZAN“ a obraz dvou ryb 

křížem přes sebe položených. Ty může-
me vidět i na nynějším znaku a prapo-
ru obce. Od 1. ledna 1949 se staly sou-
částí obce Žatčany také Třebomyslice, 
které v roce 1785 založil hrabě Dubský 
z Třebomyslic, na jejichž pečeti byl tříra-
menný dub. Do Žatčan vedou z Telnice 
rovnou tři cesty. První je po státní silnici 
směr Hodonín, druhá se nabízí kolem 
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Žatčanský rybník Na Loučkách   

vlakového nádraží a  následně doprava 
po silnici směrem dolů a  opět dopra-
va a  třetí je zpevněná cesta vinoucí se 
od Božích muk Na lopatě směrem dolů 
mezi poli, která je pro procházku nebo 
jízdu na kole k našim žatčanským sou-
sedům asi nejbezpečnější.

ŽATČANSKÉ RYBNÍKY
Žatčanské rybníky jsou zmiňovány 

již v  16. století jako součást vrchnos-
tenského statku. Můžeme jmenovat 
např.: Žatčanský, Nesvačil, Hraneč-
ník a  Jiřko (Jezírko).  Rybníky nabíze-
ly místním obživu nejen v  chovu ryb, 
ale také v zimních měsících v podobě 
košíkářství a pletení tašek z vrbového 
proutí a rákosu rostoucího podél ryb-
níků, který obyvatelé využívali k tope-
ní. V roce 1834 byl vypuštěn Žatčanský 
rybník a  další rybníky byly postupem 
času vysušeny pro pěstování cukrové 
řepy nebo zavezeny. V  letech 1965–
1967 byl jako závlahová nádrž vybu-
dován rybník Na  Loučkách, který je 
v současné době jediným žatčanským 
rybníkem.

PŘÍRODNÍ PAMÁTKA PÍSKY
Jedná se o  volnou plochu sypkých 

písků s rozptýlenými dřevinami o ploše 
2,24 ha v  katastrálním území Žatčany. 
Písky jsou tvořeny ostrůvkem vytěže-

ných písků z dřívější těžby ropy (ve 40. 
a  50. letech) s  volnými sypkými písči-
tými plochami s  rozptýlenými dřevina-
mi a  souvislejšími dřevinnými porosty 
podél okrajů. Hladina spodních vod je 
především při jižním okraji situována 
jen mělce pod povrchem. Lokalita je 
po celém obvodu obklopena plochami 
orné půdy. Dřeviny jsou zde zastoupe-

ny především topolem bílým, topolem 
černým, osikou obecnou, břízou bělo-
korou, bezem černým a  růží šípkovou. 
Významné druhy bylin zařazené na 
Červeném seznamu flóry ČR jsou za-
stoupeny bělolistem rolním v  okrajích 
území na styku s mechanicky obděláva-
nou ornou půdou. Přírodní památka je 
označena sloupky s malým státním zna-
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kem a hraničníky. V území je vyloučena 
jakákoli výsadba či kácení dřevin. Do vý-
chodního okraje katastru obce zasahu-
je okraj hořkovodního území minerální 
vody Šaratica.

KOSTEL NEJSVĚTĚJŠÍ TROJICE
Snad již v 11. století stával na tomto 

místě menší kostel (nebo románská 
kaple), který byl později přebudován 
a  rozšířen v  gotickém slohu. Z  této 
doby se dochovala část zdiva v  zákla-
dech kostela a  podpěrné pilíře u  ven-
kovní zdi. Tomu také napovídají vyko-
pávky v  těsné blízkosti kostela z  roku 
2020, kde byly odkryty pozůstatky 
staveb z doby Vekomoravské a osídlení  
z 11. až 14. století. Kostel byl prapůvod-
ně bez věže, ta byla přistavěna až ko-
lem roku 1660, kdy na ni byly zavěšeny 
čtyři zvony. Podle kroniky byly zvukově 
tak dobře sladěny, že prosluly v celém 
okolí. Původní kostel byl zasvěcen sv. 
Martinu. Teprve v  roce 1616, po velké 
morové epidemii, byl zasvěcen Nej-
světější Trojici. Kolem roku 1700 byla 
prováděna generální oprava kostela. 
Vnitřek kostela byl zrestaurován v  ba-
rokním slohu a  postaven hlavní oltář 
s  obrazem Nejsvětější Trojice. V  oz-
dobné tabuli nad oltářem je vepsáno  
„S. Trinitas unus Deus miserere nobis 
A. D. 1700“ (Svatá Trojice, jediný Bože, 
smiluj se nad námi). Kostel je chráně-
nou kulturní památkou a  dominantou 
obce. Proto si obec této stavby váží 
a podporuje farnost v její údržbě.

KAPLE SV. MAŘÍ MAGDALÉNY 
Kapli nechala postavit v  letech 1616 

až 1618 rodina Mensdorfova, z níž po-
cházel olomoucký biskup Ditrichštejn. 
Traduje se, že byla zbudována zbylými 
28 farníky, kteří v obci přežili morovou 
epidemii v  roce 1616. Je v  ní dřevěný 
oltář, upravený na Boží hrob a  za ním 
napodobení krápníkové jeskyně se so-
chou světice. Na břidlicové střeše je ko-
rouhev s letopočtem 1618 a se znakem 
rodu Ditrichštejnů. Při opravách kap-
le v  r. 1984 byla korouhev obnovena 
a  opatřena tímto ryteckým nápisem: 
,,Svatá Maří z Magdaly, svatí Sedmipo-
četníci, orodujte u Boha za Moravany“. 
Při opravách byla pořízena tato nová 
korouhev a dvouramenný Cyrilometo-
dějský kříž, jako věrná kopie původně 
zhotovené korouhve při zřízení kaple 
M. Magdalény L. P. 1618. Původní kříž 
s  korouhví byly umístěny v  chrámo-
vém depozitáři. Práci provedli Pavel 

Přírodní památka Písky   
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Husák z Nesvačilky a Bořivoj Opluštil ze 
Žatčan. Rytecké práce František Polák 
ze Šlapanic. V  letech 1997–1998 byla 
za přispění státu kaple znovu zvenku 
i zevnitř opravena, kolem ní zbudován 
vzduchový kanál proti zemní vlhkosti, 
provedeny vnitřní sanační omítky, na 
fasádě obnoveny původní ozdobné 
prvky a  fasáda barevně upravena po-
dle doporučení památkářů. Kaple je 
postavena v  barokním slohu a  je jako 
součást areálu kostela chráněnou kul-
turní památkou.

DĚKOVNÉ KŘÍŽE
V katastru obce je celkem 11 křížů   

a 1  sousoší, z  nichž 5  je postaveno 
uvnitř obce a 7 mimo obec. Naši zbož-
ní předkové vyjadřovali stavěním kří-
žů úctu k ukřižovanému Spasiteli, podě-
kování za přijatá dobrodiní a též je sta-
věli na znamení těžkostí pozemského 
putování. Většina křížů byla postavena 
ve 2. polovině 19. století, vesměs s ka-
menným (pískovcovým) podstavcem, 
na němž je umístěn kovový kříž s  Tě-
lem Pána Ježíše, u paty kříže se soškou  
P. Marie. Kříže nacházíme na význač-
ných místech v  obci, na křižovatkách 
silnic a polních cest. Z výše uvedeného 
počtu je nejstarším a  nejpamátnějším 
Floriánův kříž u vchodu na hřbitov. Da-

roval jej v  roce 1766 majetný pan Flo-
rián z  Újezdu, pocházející ze Žatčan. 
Je celý z  mušlového vápence a  jako 
umělecko-historická památka z  doby 
raného baroka je památkově  chráněn. 
Naposledy byl odborně  restaurován  
v r. 2015 akademickým sochařem Marti-

nem Kovaříkem ze Svratky a MgA. René 
Vlasákem. Na konci vesnice, směrem 
k  Telnici, můžeme vidět Vránův kříž. 
Nechal jej v roce 1835 postavit tehdej-
ší majitel mlýna „Na hrázi“, Němec Paul 
Wrana, s německo-českým nápisem.

Připravila Ivana Mifková

Jak vzpomíná na školní rok 1910/1911 
Pamětní kniha ZŠ Telnice? Citujeme 
z historického zápisu:

Tento školní rok započat v  pátek dne  
16. září 1910 slavnými službami Božími. 
Do I. třídy zapsáno 30 chlapců a 25 děv- 
čat = 55 žáků. Do II. třídy zapsáno  
25 chlapců a 38 děvčat = 63 žáků. Celkem 
55 chlapců, 63 děvčat, 118 žáků.

V  den nejvyšších jmenovin Jeho Veli-
čenství, dne 4. října, se zúčastnilo žactvo 
se sborem učitelským slavných služeb 
Božích za zvěčnělé Její Vel. císařovnu Alž-
bětu. Dekretem c. k. zemské školní rady 
v  Brně ze dne 10. listopadu 1910 číslo 
33971 ustanoven byl zdejší učitel 2. třídy 
Theodor Slouka učitelem 1. třídy při chla-
pecké škole obecné ve Šlapanicích, kteréž 
místo nastoupil dnem 1. března 1911. 
Jmenovaný narodil se 17. prosince 1884 
v  Adamově u  Brna jako pohrobek, který 
brzy na to ztratil i  matku. Vychován byl 
u své tety v Brně. Tam navštěvoval českou 
školu obecnou na Winterhollově náměs-

tí, potom 4. třídy na I. c. k. čes. gymnáziu 
a konečně c. k. ústavu ku vzdělání učitelů, 
který absolvoval roku 1904. Téhož roku (1. 
srpna) ustanoven byl zatímním učitelem 
na zdejší škole, po zkoušce učitelské způ-
sobilosti, již vykonal v listopadu roku 1906, 
ustanoven tu definitivním učitelem 2. tří-
dy. Na zdejší škole působil od 1. září 1904 
do 28. února 1911, tehdy 6 a půl roku. Byl 
učitelem horlivým a svědomitým, o čemž 
svědčí visitační a  inspekční zprávy. Sbor 
učitelský, žactvo i četní rodičové rozloučili 
se s horlivým tímto učitelem v neděli, 26. 
února. Bylo nápadno, že z  členů místní 
školní rady, ač k  tomuto aktu zdvořilosti 
a uznání pozváni byli, nikdo se nedostavil. 

Na uprázdněné místo jmenován výno-
sem c. k. okresní školní rady Brno-venkov 
ze dne 14. února 1911 č. 951/šk. jako za-
tímní učitel František Perna, který té doby 
ve stejné hodnosti působil v Oslavanech. 
Týž narodil se dne 4. října 1891 ve Střeli-
cích u  Brna. Chodil do 3  tříd měšťanské 
školy při c. k. ústavě školském v Brně a na-

byv výnosem c. k. zemské školní rady ze 
dne 3. srpna 1906 číslo 12  129 dispense 
od zákonitého věku, přijat byl za chovan-
ce jmenovaného pedagogia, kde obdržel  
8. července 1910 vysvědčení dospělosti 
pro školy obecné. První jeho působiště 
bylo na 6třídní škole obecné v Oslavanech 
od 16. 9. 1910 do 28. 2. 1911, druhé zde. 

Dne 10. ledna odpoledne visitoval 
zdejší školu pan c. k. okresní inspektor 
František Andrle a  byl přítomen vyučo-
vání v  obou třídách i  v  ženských ručních 
pracích. Zpráva o  visitaci této sdělena 
výnosem c. k. okresní školní rady ze dne  
21. 1. 1911 čís. 1/7, jest podobně jako v le-
tech předešlých velmi pěkná a k další prá-
ci vzpružující. 

Dne 26. června odpoledne podnikli žáci 
obou tříd se svými učiteli zábavně pouč-
nou procházku na bojiště pratecké, kde 
staví se mohutný pomník „Mohyla Míru“. 
Žactvo prohlédlo si velkolepou stavbu 
vně i uvnitř a pokochalo se krásným roz-
hledem do veliké dálky. V neděli 9. červen-

• 
TELNICE PŘED 110 LETY: ŠKOLNÍ ROK 1910/11
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ce uspořádána byla ve spodní prázdné 
třídě výstavka ženských ručních prací. 
Výstavka ukazovala rodičům žáků i jiným 

návštěvníkům, jak mnohému užitečné-
mu učí se dítky také v  tomto předmětu. 
Výstavka byla velmi ladně uspořádána 

a těšila se po celé dopoledne vzácné po-
zornosti čestných návštěvníků nejen míst-
ních, ale i okolních.

Na konci školního roku bylo v I. třídě 29 
chlapců a 23 děvčat = 52 žáků. Ve druhé 
třídě 21 chlapců a  31 děvčat = 52 žáků, 
celkem 50 chlapců a 54 děvčat = 104 žáků. 
Školní rok ukončen v  sobotu dne 15. čer-
vence 1911 slavnostními bohoslužbami, 
po nichž rozdány byly žactvu školní zprá-
vy a některým i vysvědčení propouštěcí. 

Dne 16. května 1911 řádila na západní 
i východní Moravě veliká bouře i s průtrží 
mračen a krupobitím. Naše obec postiže-
na jen lijavcem, který trval od úterka do 
soboty s přestávkou ve čtvrtek 18. 5. Zlatý 
potok tak se rozvodnil, že pozemky zvané 
„Loučka“, pastviska podél silnice k  Tuřa-
nům a „Lužánky“ byly proměněny v jeze-
ra. Telnický mlýn byl úplně vodou oblit. 
Tím způsobeny byly veliké škody. 

Za to měsíc červenec byl neobyčejně 
horký. Od 9. do 27. ani nekáplo. Teplota 
ve stínu dosahovala 36 °C a  na silnici až 
48 °C. Obilí sklidilo se pěkně a je ho dosti, 
naproti tomu okopaniny, které již z  jara 
utrpěly mokrem, poškozeny jsou opětně 
suchem. 

Výsledek sčítání lidu 31. 12. 1910 byl 
ve zdejší obci tento: 824 obyvatel vesměs 
Čechů – 822 katolíků, 2  evangelíci – 377 
mužských, 447 ženských – 315 ženatých, 
446 svobodných, 12 vdovců, 51 vdov, 154 
domů a v nich 194 stran – živnost provo-
zuje 28 – hospodářství 64 – továrních děl-
níků 126.

V  telnické škole se tehdy vystřídaly 
dvě významné osobnosti. Učitel Theo-
dor Slouka se v Telnici stihl před svým 
odchodem 20. října 1911 ještě oženit, 
pak odešel do Šlapanic. Tam se pozdě-
ji stal nejen učitelem, řídícím učitelem 
školy, místním kronikářem, ale i šlapa-
nickým a  sokolským starostou. Jelikož 
se zapojil do odbojové organizace 
Obrana národa, byl zatčen gestapem 
a 26. července 1944 zahynul v Bayreu-
thu (pobočka německého koncentrač-
ního tábora Flossenbürg). V uvedeném 
školním roce Theodora Slouku střídal 
František Perna, o jehož významu jsme 
v našem zpravodaji psali již mnohokrát. 

„Zajímavým“ byl jistě i  závěr toho-
to školního roku, kdy se v  květnu roku 
1911 musela Telnice potýkat s následky 
ohromné bouře. Extrémy počasí tedy pa-
matují i naše kroniky. Posuďte sami také 
ze záznamu této školní pamětní knihy 
o  deset let později, který pořídil v  roce 
1921 ředitel Octavián Chloupek. 

 FKZáznam o extrémním počasí v roce 1921

Theodor Slouka na snímku ze školního roku 1905/1906
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THEODOR SLOUKA SE DOČKAL SVÉHO KAMENE ZMIZELÝCH
Bývalý telnický učitel, varhaník a jed-

natel místního Sokola Theodor Slouka 
se dočkal ve Šlapanicích svého „kame-
ne zmizelých“. Takzvané Stolpersteine 

připomínají zmizelé oběti nacistického 
režimu. Město Šlapanice instalovalo 
celkem čtyři kameny, které připomí-
nají tamní zmizelé obyvatele. O vzpo-
mínku se na Theodora Slouku se za-
sadili místní kronikář Josef Kopecký 

a student šlapanického gymnázia Jan 
Mikulka. „Theodor Slouka byl šlapa-
nický starosta, učitel a starosta Sokola, 
který připravoval vojákům ilegální pře-
chody do zahraničí,“ popisuje kronikář 
Kopecký.   FK

Šlapanický starosta Theodor Slouka v  roce 1935 s  tamějším zastupitelstvem (sedí 
v první řadě čtvrtý zprava)

 Kámen zmizelých Theodora Slouky
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Opravená socha na novém místě  
v červenci 1931

LETOŠNÍ 90. VÝROČÍ SOCHY SV. JANA NEPOMUCKÉHO
Barokní socha sv. Jana Nepomuckého 

v Telnici pochází z roku 1740 a byla vy-
tesána z mušlového vápence (s kamen-
ným křížem v náručí), ovšem jméno její-
ho autora se nám nedochovalo. S odka-
zem na životní osudy tohoto známého 
českého světce si lidé jistě pamatují, že 

se jeho sochy obvykle stavějí k řekám či 
potokům, nejinak tomu bylo i  v  Telni-
ci. Socha původně stávala vedle školy 
– před tehdejším hostincem u Řičánků 
– a nebyla od vody příliš daleko. V roce 
1836 však byla na náklad obce (4 zlaté) 
přestěhována na druhý břeh Zlatého 
potoka, tedy do míst, kde za několik de-
kád vzniklo sokolské hřiště.

Po první světové válce se začal tel-
nický Sokol ještě více rozvíjet. Usne-
sením obecního zastupitelstva ze dne 
22. srpna 1921 získali sokolové od obce 
pozemek na hřiště a stavbu sokolovny 
se závazkem, že zde bude moci cvičit 
i telnická škola. Ve 20. letech 20. stole-
tí se začalo v Telnici v  této lokalitě (za 
mostem přes Zlatý potok) hojně stavět. 
První dům č. 180 (dnes na ulici Brněn-
ská) zde byl postaven rodinou Svobo-
dových v  roce 1921. Za ním se tedy 
rozléhalo sokolské hřiště tehdy sahající 
právě až za sochu sv. Jana Nepomucké-
ho (ta se již nacházela na novém sokol-
ském pozemku). 

V roce 1922 byla socha sokolskými že-
nami barevně natřena, avšak tato úpra-
va se příliš nevyvedla, jak píše kronikář 

František Perna: „Nátěr sochu velmi zo-
hyzdil.“ Sokolové velmi stáli o  to, aby 
byla socha z  okraje sokolského hřiště 
odstraněna. S  obcí probíhala jednání 
o  tom, aby náklady za přestěhování 
uhradil Sokol. O  tom však nepanovala 
v obecním zastupitelstvu shoda.

Tehdy však byli proti samotnému stě-
hování především místní farníci v  čele 
s panem farářem Janem Mahelem, úřed-
ní zamítnutí přišlo i z památkového úřa-
du. Jenže socha i její nejbližší okolí (včet-
ně lip) se stávaly častým terčem vandalis-
mu. Když pak pan farář Mahel v roce 1926 
zemřel, nastoupil po něm P. Josef Šťast-
ný. Ten čtyři roky pozoroval, jak socha 
dále čelí vandalským útokům (házením 
kamenů byl např. uražena část kříže či 
světcova brada). Rozhodl se tedy podpo-
řit přemístění sochy na jiné místo. A pod 
podmínkou řádné opravy sochy souhla-
sili nakonec i  památkáři, obec ochotně 
nabízela pozemky pro nové umístění.

V  úvahu připadala tři místa v  centru 
obce: na kostelním nádvoří (to se nelí-
bilo mnohým farníkům – proč krásnou 
sochu schovávat na nádvoří), nebo před 
hostinec Pavla Pokorného (dnes restau-
race U Laštůvků, to se ale nelíbilo panu 
hostinskému). Nakonec bylo rozhodnu-
to o umístění na náves: 15. června 1931 
byla socha přestěhována na dnešní Ma-
sarykovo náměstí, za tehdejší hasičské 
skladiště (dnes tam již hasička nestojí), 
tedy před faru.

Socha byla očištěna od nešťastného 
barevného nátěru. Poškozené části byly 
opraveny sochařem Emilem Skřivánkem 
z  Husovic, čímž, jak dodává Perna, „její 
vzhled velmi získal“. Oprava s přestěho-
váním sochy stála 1  659 korun (podle 
Perny), nový podstavec byl objednán 

Původní poloha sochy v telnické katastrální mapě z roku 1825 Socha na sokolském hřišti v červnu 1931 těsně před  
přestěhováním – patrné jsou i barevné úpravy
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u  stavitele Josefa Chudáčka z  Telnice 
za 397 korun, celkem tedy 2 056 korun. 
Základ pod podstavec připravil rolník 
Tomáš Šufr s podporou dalších farníků, 
na něm pak zedník Jan Vlach postavil 
„vlnitý“ podstavec. Za pomoci jeřábu 
pak byla socha z  původního podstav-
ce na voze Antonína Jeniše převezena 
a usazena na nový podstavec. Všechny 
práce byly skončeny 27. června 1931. 
Náklady na opravu sochy a přestěhová-
ní byly nakonec uhrazeny dobrovolný-
mi příspěvky při sbírce v kostele a dary 
jednotlivců. 

Dne 16. srpna letošního roku jsme si 
připomněli 90. výročí jejího posvěcení 
na novém místě, kterého se tehdy ujal 
P. Petr Hlobil, opat z Rajhradu, mši kon-
celebrovali telnický farář P. Josef Šťast-
ný a  P. Alois Svára, farář ze sousedních 
Žatčan. Zajímavé je, že tehdy obec při-
slíbila, že místo se sochou oplotí a míst-
ní pan farář dodal, že její okolí upraví 
jako park.

Na tomto novém místě spočívá socha 
až do dnešních dnů. Při porovnání sta-
rých fotografií je patrné, že později do-
šlo k navýšení okolního terénu o cca 20 

cm, takže původní sokl (schodek) je již 
dnes zarovnán s trávníkem. 

V roce 2012 nechala obec Telnice so-
chu pod dohledem Národního památ-
kového ústavu zrestaurovat akademic-
kým sochařem Radomírem Vavrušou za 
cenu 64 000 korun. Doplněno bylo také 
nové osvětlení, které za tmy sochu krás-
ně osvětluje. Historická socha se tak po 
dvojím stěhování stala jednou z  domi-
nant našeho náměstí.
Z  historických záznamů Pernovy kroniky, 
farní kroniky a z archivu historických obec-
ních fotografií připravil František Kroutil.

Svěcení sochy dne 16. srpna 1931

Kronikář a  sokol Jindřich Svoboda 
sepsal v obecní kronice základní fakta 
o výstavbě sokolovny v naší obci. V le-
tošním roce si připomínáme 90. výročí 
od této významné události. Dále citu-
jeme z autentického zápisu:

V okolních obcích měly již vlastní soko-
lovny: Újezd od roku 1924, Měnín 1927, 
Žatčany 1928, Sokolnice 1930. V  Telnici 
„čs. Orel“ zakoupil pozemek a budovu bý-
valého lihovaru a  postavil svoji budovu 
r. 1925. „Orel“ projevil značnou činnost 
divadelní, získával velkou návštěvnost při 
tanečních zábavách, zavedl „klub háze-
né“, méně se tělocvičilo.

„Sokol“ toužil postavit si vlastní stánek 
na hřišti, jenže nebyly finanční prostřed-
ky. Místnosti jakž takž stačily. V roce 1931 
nepohodli jsme se s hostinským Aloisem 
Řičánkem. V  největší hospodářské kri-
zi rozhodnuto „stavět“ a  pokladna byla 
prázdná. Architekt Vladimír Hůlka z Kro-
měříže vypracoval plány na stavbu a roz-
počet na 250.000 Kčs. Byla to riskantní 
odvaha. Župa nechtěla dát souhlas ke 
stavbě, že nemáme žádné reservní pení-
ze a pomoc nemůžeme očekávat. Během 
14 dní zámožnější členové složili 40.000 
Kčs hotovosti jako dar, a  půjčili dalších 
30.000 Kčs. Členové muži přislíbili zdar-

ma odpracovat po 300 hodinách, ženy 
po 100 hodinách, dorostenci 100 hodin. 
Sedm majitelů potahů zavázalo se pí-
semně dovézt materiál, v  Hospodářské 
záložně zajistila se výpůjčka 50.000 Kč na 
hypotéku. 

V září 1931 začaly se kopat základy, při-
vezlo se 300 fůr štěrkového písku, z obou 
stran budovány betonové základy 1  m 
hluboko a  1 m  nad zem. Během 6  sobot 
a 6 nedělí nastoupilo vždy na 60 pracov-
níků (i ženy) a  základy byly hotovy, vše 
zdarma.

Třetí neděli v  říjnu 1931 byla slavnost 
poklepu na základní kámen. Kámen 

ZAHÁJENÍ STAVBY SOKOLOVNY
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darován městem Táborem a  to z „Kozí-
ho hrádku“, kde kázával mistr Jan Hus. 
(Umístěn ve zdi vchodu.) Hlavními řeční-
ky byli: naši zakládající členové František 
Rokos, Theodor Slouka, zástupce župy, 
starosta jednoty Josef Kaplan a  staros-
ta obce Tomáš Sklenář. Účast domácích 
i přespolních značná. Při poklepu se získa-
lo na 5.000 Kčs (hodnota 150 q cementu).

Přes zimu zavezly se základy zevnitř 
500 fůrami hlíny, přivezlo se ještě 100 fůr 
písku, Josef Pecl, mlynář v  Újezdě, do-
dal se svými potahy 120.000 cihel (1000 
kusů á  240 Kčs), na 4letý úvěr na 4  %, 
jako garanci podepsali 4 členové směnku 
na 28.800 Kč (Antonín Rozkydal, Vojtěch 
Svoboda, František Svoboda a Jan Mrkvi-
ca, strojvůdce – Draha).

Na valné schůzi zvolen „stavební výbor“ 
se 12 členy, který pověřen vést stavbu, za-
opatřovat materiál, sjednávat smlouvy 
s  řemeslníky, dodávat, disponovat s  pra-
covníky, hospodařit s  penězi určenými 
na stavbu, platit účty, vše řádně s dokla-
dy zanášet v pokladní knize a protokole. 
Členové „stavebního výboru“ se zavazují 
provést stavbu co nejúspěšněji, čestně, 
zdarma, vše nezištně pro „Tělocvičnou 
Jednotu Sokol“ a  její členstvo. „Stavební 
výbor“ zůstane v činnosti i po dokončení 
stavby až do úplného zaplacení dluhů 
a povinností, váznoucích na realitě.

Členové „Stavebního výboru“: Svoboda 
František – předseda, Kaplan Josef – ná-
městek, Rozkydal Antonín, povozy, Svobo-
da Jindřich, účetní a opatřovač materiálu, 
Konečný Antonín, Draha, vedoucí stavby, 
Knoll František, zapisovatel protokolu, 

Mrkvica Jan, strojvůdce, Kolos Jan st., zapi-
sovač odprac. hodin a kontrolor přisunuté-
ho materiálu, Paseka Josef st. – pokladník, 
Křivánek Tomáš, Sklenář Tomáš.

Prozatímní sídlo pro schůze a  podniky 
bylo v hostinci pantáty Pavla Pokorného. 
Cvičící docházeli, jako hosté, do Sokolnic 
na sokolovnu. V  prosinci a  lednu připra-
ven celkový plán postupu a  výstavby. 
Vypracována dělba práce u  odborných 
pracovníků, kteří se písemně zavázali pro-
vést svěřené úkoly. Měli jsme k  dispozici 
na 150 osob. 

Zednické práce vykonali: Konečný An-
tonín, vedoucí, Bohuš Daniel, Antonín 
Kukla (dnes v  Mostě), František Kramář, 
Antonín Prax.

Šalovač betonu: lešenář František Fiala 
a 2 pomocníci.

Tesařskou práci: vedoucí tesař. mistra 
Cupáka z Újezda – Hnilica ze Žatčan, Cyril 
Kukla, Alois Kukla, Jan Rozkydal, Franti-
šek Chudáček.

Zámečnickou práci: Josef Mífek, stroj-
vůdce, František Pustina, Jan Mrkvica.

Kovářskou: Václav Havlíček, Ferdinand 
Veselý, František Daniel.

Elektrická instalace: Antonín Pelánek, 
pomocník Osvald Životský, pod dozorem 
správce, br. Kopřivy ze „Západnomor. 
elektrárny“, která dodala všechen elektro 
materiál v minimální ceně.

Stolařské práce zadány i s materiálem: 
okna Josefu Hlučkovi z  Újezda, dveře – 
mistru Hofírkovi z  Újezda, vypracováno 
dle nákresů arch. Hůlky. Sklenářskou zho-
tovil František Duchoň ze Šlapanic, klem-
pířskou z Újezda.
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PŘÍPRAVY STAVBY TELNICKÉ SOKOLOVNY

ZPRÁVA STAVEBNÍHO ODBORU 
SOKOLA V TELNICI ZA R. 1930

Bratři a sestry.
Stavební odbor utvořen po přání člen-

stva v  letním období za účelem zkoumati 
možnosti a činiti přípravy ku stavbě vlastní 
sokolovny. Je nesporné, že s  dosavadním 
nájemním stavem spokojeni nebudeme 
nikdy a  k  osamostatnění dojíti musí. Po 
několika jednáních utvořen 10členný vý-
bor a  první naše akce byla zjistiti finanč-
ní schopnost členstva. Počátky učiněny 
a  jsem přesvědčen, že v  případě nezhor-
šení hospodářských poměrů věc se nám 
zadaří. Situace však není dosud vyjasněna, 
a proto po uvážení Stavebního odboru na-
vrhuje se valné hromadě k započetí peněž-
ních sbírek a po nastřádání dostatečného 
kapitálu přistoupiti ku stavbě. Soupis úpi-
sů členstva z části proveden a také peníze 
se již scházejí. Bude to náš základní kapitál, 
s  nímž půjdeme ku splnění naších tužeb: 
mít vlastní sokolovnu.

K 1. lednu t. r. složeno na stavební fond 
za ½ měs. Kč 558,-. Plány stavební budou 
zhotoveny ještě v  tomto roce, abychom 
byli pro každý případ připraveni. Za touto 
věcí stojí nejen veškeré členstvo, ale i celá 
naše pokroková veřejnost, k  jejímuž pro-
spěchu naše sokolovna má sloužit. 

Ku konci své zprávy činím ještě výzvu na 
všechny, aby ti, kteří ještě neupsali svoji 
hřivnu, aby tak učinili a  pravidelně týdně 
skládali peněžní částku tak, jak již mnozí 
činí.

Přáním naším pak je, aby hospodářský 
mrak co nejdříve byl změněn v jas, jenž by 
nám umožnil dříve dosáhnouti vytčeného 
cíle. Vše pro zdar naší budoucí sokolovny. 

Na zdar! 
V Telnici, 18. 1. 1931 

František Svoboda, předseda

Materiál dodali:
Cihly Josef Pecl, Újezd, cement 160 q 

Hospodářské družstvo, dřevo – krovy 
– prkna – Borovička z  Rychmanova, ko-
vání, zámky – „Kovolet“ Vyškov za velko-
nákupní cenu, vápno – Čermotín u  Hra-
nic, štěrk, písek z  dolů Františka Krále  
č. 12 a Tomáše Sklenáře – zdarma. Železo, 
pruty od Františka Vichra, Brno, traversy 
– 3  kusy 10.80 m  dlouhé a  45 cm výška, 
2 kusy 2.8m, 28cm zakoupeny ve starém 
železe z  likvidovaných továren za třetinu 
peněz, 1 kg po 60–90 hal. v ceně 8.000 Kčs 
(nové měly stát 26.000 Kčs). Krytina Koku 

– 8.000 flakovek i s hřebenáči po 700 Kčs 
za 1000 kusů. Pozednicové a stropní trá-
my zakoupeny z likvidování sýpky v Mar-
tinicích za 2.800 Kčs, čtvrtina skutečné 
hodnoty. Dřevo se odváželo na třikrát na 
4 vozech, tj. 12 fůr a 6 pomocníků. Dovozy 
i práce s tím zdarma.

V  početně navštěvovaných plenárních 
schůzích členstva, dorostu, rodičů a  pří-
znivců zdůrazňovali jsme, že stavíme 
trvalý stánek pro tělovýchovu mládeže 
a  kulturní činnost, pro naše děti a  bu-
doucí pokolení, pro sebe, a  vše závisí na 
obětavosti každého jednotlivce, stavíme 

ve všeobecné hospodářské krizi, mnozí 
jsou nezaměstnaní a  nemohou přispět 
penězi, pro nás je cenná i  práce, čím víc 
odpracujeme zdarma, tím bude konečný 
dluh menší. Výsledek vidět za hotových 
základech. Máme nyní zajištěnou třetinu 
peněz a  prací dá se ušetřit další třetina 
nákladů. Když se podaří, nezůstane velký 
tíživý dluh. Nadšení a elán byly jedinečné 
a vše se dařilo.

Pokračování v  příštím vydání Telnic-
kého zpravodaje.

Připravil František Kroutil
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NAŠE NÁŘEČÍ

90 LET OD ZALOŽENÍ NAFTOVÉHO DOLU V BLÍZKOSTI TELNICE

Krása a pestrost nářečí patří mezi kul-
turní poklady, kterých bychom si měli 
vážit a  předávat alespoň střípky z  naší 
paměti dalším generacím. Osvěžovat 
si tak třeba vzpomínky na prarodiče, 
praprarodiče… Když jsme si k nám pra-
babičku vozili v  neděli na oběd a  ona 
se ptala, jestli budó jablóška, nevěděla 
jsem, že mluví o bramborách, ale měla 

jsem při zvuku toho slova velkou chuť 
jablóška ochutnat. Zde je tedy pár dal-
ších skvostů z dob dávných. Víte, co zna-
menají? Řešení je na straně 72. 

mívale
belo 
píkávale 
deš
štrycla

dům 
šporhert 
turkynisko 
vedlivá 
kastrhól 

kredenc 
nudlplét 
na prostředko 
piglovale 
firhaňke 
harmara 
krchov 
skrzevá 

ceďák 
bódka 
votýpka 
slipka 
lámó 
hutrhnite 
táhnó travnico 
skařúpky 

Připravila Ivana Mifková

Dobovými novinovými ústřižky si 
můžeme připomenout 90 let od zalo-
žení naftového dolu, který se nacházel 
v  blízkosti naší vesnice na katastrál-
ním území sousední obce Žatčany. 

V této lokalitě se dnes nachází přírod-
ní památka Písky. Samotní geologové 
(www.geology.cz) o ní hovoří takto: 

Přírodní památka Písky byla vyhlá-
šena v  roce 1990. Je tvořena ostrůvky 

Sokolové v roce 1930 – zleva: Jan Hekele, Lud. Popela st., Lad. Hekele, Frant. Hrdlička, 
Karel Hanák, Ant. Sekanina, Jaroslav Hekele, Frant. Svoboda, Frant. Popela;  
vpředu: Lud. Popela ml. (3 roky) a Alois Sekanina.

 Dne 20. září 1931 si připomeneme 90 
let od zahájení stavby telnické sokolovny 
poklepem na základní kámen. Přikládám 
proto některé dokumenty z doby, kdy se 
rozhodovalo o  postavení naší telnické 
sokolovny. Pamětníci toho okamžiku již 
nežijí, a tak si přečtěme zápisy o houžev-
natosti a  cílevědomosti našich předků 

v  nelehkých časech. Stavba sokolovny 
totiž byla zahajována ve chvílích, kdy 
všude panovala hospodářská krize. Sám 
základní kámen byl přivezen z  města 
Tábora, odkud nám byl darován. Je ze 
schodů Kozího hrádku, kde našel svoje 
útočiště mistr Jan Hus a kde také kázal. Eva Kořalníková, TJ Sokol Telnice

Těžařská technika firmy Artesia v dané lokalitě roku 1932
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Pozor, 1937

Národní osvobození, 8. ledna 1931

Umístění lokality Písky mezi Telnicí a Žatčany

Novinový článek z června 1939

z  hloubky vytěžených písků (pískových 
odvalů), které jsou inkrustované ro-
pou z dřívější těžby na ložisku Žatčany. 
Průzkumy zde prováděla firma Artesia 
Pardubice již od roku 1925. Intenzivní 
průzkum započal v  letech 1931–1934, 
ropu se však nalézt nejprve nedařilo. 
Nejhlubší vrt Arta-H2 prošel do hloubky 
650,8 m (r. 1932). Těžba byla zahájena 
v roce 1938, byla prováděna vyplavová-
ním kolektoru horkou vodou a  odlučo-
váním nafty od písku v sedimentačních 
nádržích. Silně viskózní ropa obsahova-
la vysoký podíl asfaltu, prosycení písků 
naftou se nacházelo v hloubce 89–93 m.  
Písek oddělený od ropy se vyvážel ne-
daleko na skládku, po ukončení těžby 
se do těchto míst rozšířila specifická 
pískomilná flóra a fauna. Např. v letech 
1940–1944 se vytěžilo asi 5 tisíc tun, těž-
ba však byla nerentabilní a  provoz byl 
ukončen v roce 1956.

 Připravil FK
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ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY

NAŠE NÁŘEČÍ – ŘEŠENÍ

O SVATBĚ
Byla jsem na svatbě sestřenici. Svatba 

byla v úterý 19. listopadu 1929. Den před 
svatbou nás maminka umyla. Druhý den 
ráno jsme se oblékli. Před desátou hodi-
nou jsme šli k Šufrům. Františka Galová 
nám rozdávala rozmarýny. O  tři čtvrtě 
na deset jsme šli pro ženicha. Když přišel 
ženich, tak jsme šli do kostela. V kostele 
hráli muzikanti. Když jsme šli z  kostela, 
starší ženy nás zalikávaly. Kdo dal něja-
ké peníze, dostal víno. Před polednem 
jsme se fotografovali. Když jsme oběd-
vali, chlapci dělali hlouposti, až rozbili 
talíř a  sklenici. Po obědě mě maminka 
nastrojila do kroje. O  třech hodinách 
jsme šli na orlovnu k muzice. V 8 hodin 
večer pan Komárek zatroubil, že mají 
děti sólo. Všichni jsme tančili a  zpívali 
jsme „Komáři se ženili!“ Nasmáli jsme se 
Jendovi Večeřovi, jak tancoval. Hopkal 
jak koroptev. Po půlnoci jsem šla domů. 

Josefa Mifková, 6. šk. rok, 1933

NEBEZPEČNÉ ŽERTY
Jednou jsem si hrála se sestrou na uli-

ci. Hráli jsme si na honěnou. Sestra mne 
chytila a  roztočila. Náhle mne pustila. 
Daleko jsem odletěla. Chtěla jsem vstát, 
ale nemohla jsem. Měla jsem celé kole-
no rozbité. Sestra mně pomohla a  za-
vedla domů. Doma jsem si koleno za-
vázala. Podruhé mne sestra nechala na 
pokoji. Kdyby si každý vzpomněl, jaké 
může míti žert následky, nepřihodilo by 
se mnohé neštěstí.

Alžběta Pešlová, 1929

VESELÁ PŘÍHODA VE ŠKOLE
Když jsem chodila do 3. třídy, stala 

se nám tato příhoda: Poslední hodinu 
v  pondělí jsme měli krasopis. V  kraso-
pise jsme psali Nazaret. Zelená místo 

Nazaret napsala Namazat. Paní učitelka 
se jí ptala, jestli jí má namazat. Všichni 
jsme se dali do smíchu.

Terezie Vlachová, 6. šk. rok, 1929

NEPOSMÍVEJ SE CHYBÁM 
DRUHÉHO

Jednou ve  slohu napsal Kratochvíl, že 
jejich kohout „krchá“. Mrkvica se mu smál. 
Potom ve slohu sám místo pytlíky napsal 
„pylíky“. Potom jsme se mu všichni smáli.

Hynek Vágner, 7. šk. rok, 1929

VESELÁ PŘÍHODA VE ŠKOLE
Předloni jsme se učili ve škole o dvou-

kopytnících. Jmenovali jsme zvířata, kte- 
rá k  nim patří. Daniel se hlásil, přeřekl 
se a pravil: „K dvoukopytníkům rohatým 
patří kožorozec.“ Všichni jsme se smáli.

Marie Vlachová, 8. šk. rok, 1929

VESELÁ PŘÍHODA ZE ŠKOLY
Jednou v  mluvnici psal Kratochvíl 

něco o  kohoutkovi, který kokrhal. On 
však napsal krchal, potom to opravil 
a  napsal kohout kotrhal, až potřetí to 
napsal správně. Když to pan učitel četl, 
všichni jsme se tomu smáli.

M. Konečná, 8. šk. rok, 1930

CO SE PŘIHODILO VE ŠKOLE  
PŘED VYUČOVÁNÍM

O půl osmé hodině přišla jsem do školy. 
Děvčata stála v hloučku. Šla jsem mezi ně. 
Chvíli jsme se bavili. Přišla Danielová. Šla 
mezi nás. Začala vykládat, co se její sestře 
zdálo. Šla prý ke dveřím a volala: „Mami, 
otruby, mouky, šrot!“ Zvonila osmá hodi-
na. Šly jsme všecky na svá místa. 

Božena Knollová, 6. šk. rok, 1930

POTRESTANÁ NEPOSLUŠNOST
Jednou šla maminka na pole a uložila 

mně, abych jí nachystala pro dobytek. 

Když maminka odešla, šla jsem za děv-
čaty za splávek. Když jsem maminku 
viděla, že jde z  pole, honem jsem šla 
strouhat řepu. Jak jsem rychle strouha-
la, strouhla jsem se do prstu. Když jsem 
to mamince řekla, ještě jsem dostala.

J. Kramářová, 7. šk. rok, 1930

ŠKOLA
Prázdniny nám uplynuly. Po prázdni-

nách nám nastala zase škola. Poslední 
dny o  prázdninách již jsem se nemohla 
dočkati školy. V  pondělí ráno jsem ne-
mohla spáti. Stále jsem myslela na školu. 
Oblékla jsem se a pospíchala do školy. Na 
cestě jsem se sešla se svými spolužačka-
mi. Nejprve jsme šly do kostela. Nemohly 
jsme se konce mše dočkati. Po mši jsme 
rychle šli do školy. Ve škole bylo čisto, ta-
bule byly nově natřeny a podlaha naole-
jována. Umínila jsem si ve třídě zachová-
vat čistotu. Vyučování jsme neměli. Pan 
učitel nám pověděl, jaké si máme na příš-
tí dny přinést knihy a pověděli jsme si, jak 
se máme chovati ve škole a mimo školu. 
Druhý den jsme již měli všechno v pořád-
ku. Tímto dnem počalo vyučování.

Marie Sklenářová, 8. šk. rok, 1929

NÁŠ PES
Máme doma silného vlčáka. Jmenuje 

se Zora. Chováme ho, aby hlídal stavení. 
Je zlý a ostražitý hlídač. Nikdo cizí nesmí 
sám na dvůr vkročit. K domácím je veli-
ce přítulný. Drůbeži a  ničemu neublíží. 
Největší radost z  něho máme, když si 
s  ním můžeme pohrát. Všechno nám 
najde, co mu hodíme kamkoliv. S  na-
šimi kočkami si hraje, ale cizí kočka se 
u nás nesmí ukázat.

Vladimír Jeniš, 1930

Připravila Marta Klanicová

mívale – mívali, měli, vlastnili
belo – bylo
píkávale – pekli
deš – když
štrycla – bochník chleba
dům – domů
šporhert – sporák
turkynisko – zbytky po kukuřičném klasu
vedlivá – vedle
kastrhól – hrnec
kredenc – kuchyňská linka
nudlplét – dřevěná deska na válení těsta

na prostředko – uprostřed
piglovale – žehlili, uklízeli
firhaňke – závěsy, záclony
harmara – skříň
krchov – hřbitov
skrzevá – kvůli
ceďák – cedník
bódka – budka
votýpka – svázané klestí nebo sláma
slipka – slepice
lámó – lámou
hutrhnite – utrhněte

táhnó travnico – táhnou travnici
skařúpky – skořápky vajec

Poznali jste všechna slova? Nebo byla 
některá úplnou „novinkou“? Doufám, 
že jsme se s  nářečím v  21. století ještě 
nerozloučili a že i naše děti a vnoučata 
občas ještě zaslechnou nějaké slůvko, 
které jejich předci mají zažité. Přeji ná-
řečí, ať v nás žije dál, jako pozdrav z dob 
minulých, jako dědictví našich předků, 
jako vzpomínka, kterou nám nikdo ne-
vezme.   Ivana Mifková
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MOBILNÍ SBĚR 
NEBEZPEČNÉHO ODPADU

sobota 16. října 2021
10.00–10.45 na parkovišti U Laštůvků
10.50–11.15 před budovou nudlárny

Obec Telnice ve spolupráci se společností KTS Ekologie pro své občany 
připravila mobilní sběr nebezpečného odpadu: odevzdat bude možné 
bezplatně: oleje, plechovky od barev, baterie všeho druhu, kyseliny 
a zásady, barvy a ředidla, teploměry, kosmetiku, pesticidy, fotochemikálie, 
léky, lepidla, desinfekční prostředky, čistící prostředky na okna a  WC,  
laky, zaolejované hadry, nádoby se zbytky chemikálií apod.
Upozorňujeme občany, že sběr pneumatik proběhne ve stejném termínu jako sběr 
stavební suti na obecním dvoře (9.–16. října 2021), takže je spolu s tímto sběrem 
neodebíráme. Nefunkční elektrospotřebiče, tonery do tiskáren, baterie, žárovky, 
zářivky a výbojky je možné odevzdávat průběžně na obecním dvoře v běžnou oteví- 
rací dobu sběrného místa: sobota 10–12 h, středa 15–17 h. Děkujeme za pochopení.
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do telnického futsalového oddílu
Futsalový oddíl 
TJ SOKOL TELNICE
zve všechny děti, které 
nehrají házenou 
anebo se chtějí naučit 
zacházet s fotbalovým 
míčem, na nábor 
do futsalového oddílu, 
který hraje 
juniorskou Bambini
ligu a pravidelně 
trénuje v telnické
sportovní hale.

Nábor se týká dětí, 
které absolvují 

základní školu, tedy 
ročníky narození 
od 2003 až 2013.

Sraz v pondělí
24. září 2018 v 17 h.

v klubovně 
Sokola Telnice.

Je třeba, aby děti 
dorazily v doprovodu 

alespoň jednoho 
z (pra)rodičů.

Bližší informace na tel.: 725 33 00 44, kontaktní osoby: P. Toužín, F. Kroutil

N Á B O R   D Ě T Í
Futsalový oddíl 
TJ SOKOL TELNICE 
zve všechny děti, které  
nehrají házenou   
anebo se chtějí naučit 
zacházet s fotbalovým 
míčem, na nábor 
do futsalového oddílu, 
který hraje dětskou 
futsalovou ligu  
a pravidelně trénuje 
v telnické sportovní 
přetlakové hale.

Nábor se týká dětí, 
z Telnice či okolí,

které absolvují 
základní školu, tedy 

ročníky narození 
od 2015 a starší.

Přijít můžeš kdykoliv  
na náš trénink ve středu 
a pátek okolo 16 hodiny.

Je třeba, aby děti poprvé 
dorazily v doprovodu 

alespoň jednoho  
z (pra)rodičů.

Bližší informace na tel. 725 33 00 44, kontaktní osoby: F. Kroutil, T. Václavek

TJ Sokol Telnice oddíl házené  

zve všechny šikovné děti  
od 5 let na 

které probíhají každé pondělí a středu  
od 17.00 do 18.00 hodin v areálu Sokola Telnice.

Chceš být jedním z nás? Přijď to taky zkusit! Čeká tě spousta zábavy, 
dobrá parta, turnaje, soutěže, výlety, minikemp a další  

zajímavé aktivity. Těšíme se na tebe.

Začínáme v pondělí 30. 8. 2021
Více informací na www.hazenatelnice.wbs.cz

Kontakt: Leona Bímová 777 158 460, e-mail: bimoval@seznam.cz

tréninky miniházené
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Jóga  spojuje fyzické, duševní zdraví a 
duchovní růst, rozvíjí intuitivní chápání 
sebe a světa a je životním stylem. 
Praktikování jógy znamená uvést mysl, 
emoce a tělo do harmonického celku. 
Lekce Power vinyasa yogy budují sílu, 
flexibilitu, redukují stres a vyznačují se 
dynamickým cvičením jógových pozic 
sladěných s dechem. Výhodou kurzu je 
návaznost, postupnost a osobní 
motivace. 

Cena celého kurzu: 2600- Kč/ 20 lekcí 
                   1400,-Kč/10 lekcí 
Jednorázový vstup: 150,- Kč  

(v prosinci cvičíme naposledy 21.12.) 

Kurz je vhodný pro  všechny, muže i ženy 
jakéhokoliv věku, pro začátečníky i pokročilé. 
Některé pojišťovny poskytují na takové kurzy 
příspěvky . 

KURZ POWER 
VINYASA YOGY 
V ORLOVNĚ TELNICE 

OD 7.9.  2021 DO 25.1. 2022 

 http://www.yogify.cz 

TĚŠÍME SE NA VÁS  
lektorka Tonička 

Orel jednota Telnice pořádá v sobotu 

9.10.2021

Sraz ve 14:00 hod. 

na cestě k Signetu 

u Božích muk Na lopatě

Za nepřízně počasí 
(např. déšť) 
akce neproběhne.

www.oreltelnice.cz

Orel jednota Telnice, Masarykovo nám. 7, Telnice 664 59

Činnost organizace podporuje obec Telnice.
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- individuální a pohodový  přístup ve výuce 
- spolupráce se školní družinou a ZŠ  
- příprava k přijímacím zkouškám z hudební teorie 
- hudební zábava po celý kalendářní rok 
- výuka bez rozdílu věku a ceny 

!!! MÁME STÁLE VOLNÉ MÍSTA !!!

Hudební škola R. Meluzína 
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Nabídka programů hudebního vzdělávání 

v HŠ Yamaha Telnice
Určeno pro děti od 4 měsíců do 6 roků – školní rok 2021/2022

1.  ROBÁTKA – program pro děti (4 měsíce – cca 1,5 roku)
Zajímavé a neobvyklé aktivity nejmenších dětí s maminkami (babičkami…). Vloni jsme 
v  Telnici vyzkoušeli a děti zaznamenaly úžasné pokroky ve vývoji. Účast maminek  
(tatínků) ve výuce je nutná.

2.   PRVNÍ KRŮČKY K HUDBĚ – zařazení dětí  
do PK 1–3 je podle věku:

Pro nejmenší děti 1,5–2,5 roku První krůčky 1. Děti (v doprovodu maminky, tatín-
ka, babičky…) se tu učí vnímat hudbu, reagovat na ni pohybem, používají dětské 
hudební nástroje (rytmická vajíčka, rolničky, tamburínky) a mají první možnost ko-
lektivního vyžití bez stresu a nejistoty. Pro výuku používáme žluté leporelo s pís-
ničkami, básničkami a obrázky, zde také malujeme, lepíme… Výuka bude letos  
i v dopoledních hodinách.
Pro děti 2,5–3,5 roku je určený  program První krůčky 2. Aktivity podobné jako  
v PK 1, jen jsou dětem jinak nabízeny. Součástí výuky je hnědé leporelo s novými 
písněmi, básničkami a obrázky. Kromě zpívání hrajeme na dětské hudební nástroje, 
tančíme, malujeme…
První krůčky 3 jsou určeny pro věkovou kategorii 3 – 4 roky.  Zde se děti učí nové 
písně, náročnost v pohybovém zpracování je vyšší, posílena je zejména rytmická 
stránka.
Podmínkou otevření programu je přihlášení alespoň sedmi dětí, protože výuka je 
založena právě na vzájemné spolupráci dětí. Ty se zde naučí zcela přirozenou for-
mou sociální návyky, získávají nové kamarády a přitom mají vedle sebe maminku, 
tatínka nebo babičku…

3.  RYTMICKÉ KRŮČKY – program pro děti 4 – 6 roků
I v tomto programu je nutná přítomnost rodiče (prarodiče). Děti se učí základy hry 
na zobcovou flétnu, rytmicky doprovází znějící píseň, zpívají, pohybem zachycují 
hudbu a naučí se poznat noty. Pomocí kartiček s notami dokážou sestavit rytmus, 
který následně použijí v písničce. I zde je výuka vedena příjemnou formou imitace 
učitelky. Děti si také rády zahrají na keyboard či boomwackery (moderní hudební 
nástroj – ozvučené trubice). Získají tu průpravu pro následnou výuku v jiném oboru 
např. zobcové flétny, hry na keyboard nebo populárního zpěvu.
Výuka všech oborů probíhá v  Telnici v  učebně farního úřadu (žlutá budova na  
náměstí).
Pro nové uchazeče doporučujeme ukázkovou hodinu (zdarma). Pro PK a RK to bude 
první vyučovací hodina, bude se konat v týdnu od 13. 9. 2021 – pokud se s dítětem 
přihlásíte, dostanete oznámení o přesném konání úvodní hodiny. Přihlásit se může-
te písemně na mail bozena@kuf.cz nebo elektronicky na adrese hskuf.cz.  Jakékoliv 
další informace získáte na adrese bozena@kuf.cz nebo na čísle 777 648 772.       
   
 Božena Küfhaberová, učitelka HŠ Yamaha Telnice
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komunikace s týmem
–  7. 11. 2021, 13.00 až 19.00  //  sokolovna telnice  –

– BRNěNSKÁ 244, TELNICE U BRNA –

cena: 350 kč  //  PřIHLÁŠKY POSÍLEJTE NA ADRESU DUFKA.T@SEZNAM.CZ
kapacita semináře je omezená

akci podporují:

Michal Šafář  //   Základy sportovní psychologie, mentální trénink,  
  leadership a práce s talentem

Jana harvanová  // Psychika sportovců u dětí, dorostu a dospělých,  
  komunikace a vztah trenér – sportovec – rodič

Práce s týmem. Jak poskládat úspěšný tým?

Michal Ježdík  //  Budování efektivních týmů
Lubomír Veřmířovský  // Jak buduji úspěšný tým

Seminář pro trenéry a rodiče ii.

obec telnice a oddíl házené sokol telnice pořádají
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Michal šafář

Jana harvanová

Michal ježdík

Lubomír veŘmířovský

budování efektivních týmů

je děkanem Fakulty tělesné kultury na Univerzitě Palackého v Olomouci a od roku 2011 předsedou 
Asociace psychologů sportu ČR. V praxi spolupracuje s řadou českých sportovců, především  
z oblasti tenisu, cyklistiky, lyžování, házené a fotbalu. V letech 2009 – 2015 spolupracoval s Petrou 
Kvitovou a aktuálně se stará o pohodu např. reprezentačního týmu plavců či ženské házenkářské 
reprezentace. 

Michal Šafář očima Simony Kubové: „Myslím, že Michal Šafář je tady naprosto nepostradatelný.  
A příští rok na olympiádě to bude ještě mnohem těžší, protože tlak na nás bude zvenčí a budeme 
si ho vyvíjet i sami na sebe. Doufám, že s námi v Tokiu psycholog bude v týmu. Michal je pro mě 
před startem důležitější  než trenér. Trenéra znám dvacet let a poznám na něm, když cokoliv není 
úplně v pohodě. Michal s námi umí pracovat a je to lepší. Nejen pro mě, myslím, že u něj byli asi 
všichni plavci. Před startem mi říkal, že jsem šikovná, že mi to jde, že mám natrénováno, že jsem 
odolnější, než jsem bývala, a že to zvládnu.“

je odborným asistentem na Fakultě tělesné kultury na Univerzitě Palackého v Olomouci, kde 
přednáší psychologii. V rámci poradenské praxe se specializuje na individuální poradenství, na 
psychologickou přípravu sportovců, práci s trenéry a poradenství sportujícím dětem a jejich 
rodičům. Je členem Asociace psychologů sportu ČR a České asociace transakční analýzy.

Patří k největším postavám naší basketbalové historie. Je bývalým ligovým hráčem a střelcem 
reprezentace. Za svoji trenérskou dráhu vedl několik ligových týmů a basketbalovou reprezentaci 
ČR. Byl členem trenérského týmu vítěze NBA Detroit Pistons v rámci Summer League, člen stáže  
v Unicaja Malaga a dalších. Nasbíral obrovské znalosti a nyní přednáší na téma coachingu  
a vytváření efektivních týmů. Je autorem a prezentujícím na International Coaches Clinic. Dále 
mimo jiné působí také jako sportovní ředitel ČBF, člen výkonného výboru ČOV a tajemník České 
trenérské akademie.

začínal s házenou v Kopřivnici, odkud v dorostenecké kategorii odešel do Karviné. Z Karviné 
už následovala cesta do zahraničí, kde deset let působil ve Španělsku (Malaga, Naturhouse 
La Rioja, SD Teucro, Globalcaja Ciudad Encantada, ARS Palma del Rio) a čtyři roky v Německu 
(Sinzheim, Willstat Schuterwald, HSG Romerwall). V roce 2016 se vrátil do Karviné a po začátku 
studií trenérských licencí se definitivně vrátil do rodné Kopřivnice, kde aktuálně působí jako trenér 
extraligového týmu a předseda oddílu. Pod jeho křídly se kopřivnická házená opět vrací na výsluní 
a mezi českou házenkářskou elitu.

„Potenciální úspěch leží v rukou Vašich lídrů a efektivní tým Vám zajistí lepší budoucnost. Není to ale jen 
o kombinaci skupiny lidí se správnými dovednostmi. Předám Vám své osobní zkušenosti a poznatky ze 
setkání s úspěšnými lídry sportovních týmů. Ty v zásadě fungují všude stejně. Všichni chceme posilovat 
smysl pro týmovou práci a hledáme individualitu, která nám rozhodne utkání, inspiruje a motivuje ostatní 
k maximálním možným výkonům. Věřím, že postřehy Vám mohou pomoci položit základy pro vysoce úspěšný 
tým, který dokáže komunikovat, spolupracovat a inovovat v atmosféře vzájemné důvěry a respektu.“
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1 Získejte si co nejvíce informací a zůstaňte v kontaktu s odborníky 
Ujistěte se, že dobře rozumíte diagnóze – ptejte se lékařů na prognózu, možnosti podpůrné léčby, rehabilitace či 
snížení míry bolesti. Po určitém čase si vyžádejte kontrolní vyšetření. Pokud máte pocit, že se vám s lékařem nedaří 
spolupracovat, nebojte se ho změnit. Vytvořte spolu tým, jehož cílem je dobrá péče o nemocného. Sdílejte dílčí úspěchy.

2   Pozorujte, naslouchejte a ptejte se
Váš blízký je tím nejcennějším zdrojem informací o tom, co skutečně potřebuje. Všímejte si, kdy je 
spokojený. Ptejte se, jaká forma pomoci je pro něj přijatelná a úlevná. Buďte trpěliví k němu, ale i k sobě.

3 Zvažte možnosti financování pomoci 
V situaci péče o blízkého můžete využít � nanční příspěvek od státu. Nejčastěji se jedná o tzv. dlouhodobé ošetřovné 
(pozor, k žádosti budete potřebovat vyjádření lékaře ještě před propuštěním z nemocnice) a příspěvek na péči.

4 Každá rodina je jedinečná
Péče o blízkého se velmi obtížně zvládá v jednom. Neostýchejte se říct si o pomoc příbuzným či přátelům, 
aby vás vystřídali. Neodmítejte nápady druhých, ač se zdají nestandardní. Důležité je, že fungují.

5 Nemocný potřebuje cítit oporu
Každý člověk potřebuje cítit, že je respektovaný. Pomoc a podporu nabízejte, ale nenuťte ji násilím. Pokud zrovna 
nějaký úkon nejde provést, zvažte, zda je nezbytné udělat ho právě teď, a to i za cenu ztráty pohody a klidu. 

6 Superhrdiny můžete být jen chvíli
Je důležité si uvědomit, že i přes všechna naše přání nejsme superhrdinové, ale lidé. Pokud 
se vám někdy něco nepodaří podle očekávání, nevyčítejte si to. Je normální cítit vztek, zlost 
i zoufalství. V takových chvílích je užitečné vyhledat podporu či odbornou pomoc. i zoufalství. V takových chvílích je užitečné vyhledat podporu či odbornou pomoc. i zoufalství

7  Nezapomínejte na sebe
Být oporou někomu dalšímu je velmi náročné. V rámci plánování péče proto myslete také 
na své potřeby. Nechte se vystřídat, dovolte si nechat si odborně pomoci. 

8  Zvažte možnost institucionální péče
Odlehčit vám může pečovatelská služba nebo krátkodobý respitní pobyt. Možná nastane chvíle, kdy bude pro všechny lepší, pokud 
váš blízký půjde do domova pro seniory nebo hospicu, kde ho budete navštěvovat. Nedávejte si za vinu, že jste péči nezvládli sami.

9 Inspirujte se u druhých
Nemocný vaši péči možná náležitě neocení. Budou se střídat dny, kdy budete vděční a šťastní, že jste se 
rozhodli pečovat, a dny kdy budete cítit vztek či lítost a zoufalství. Sdílejte svou zkušenost s lidmi, kteří 
také pečují nebo pečovali. Inspirujte se u druhých: Co pomáhalo jim? V čem pro ně byla zkušenost 
cenná? Oporou vám mohou být svépomocné skupiny pro pečující, ale i literatura nebo � lmy.

10 Užívejte si společné okamžiky 
Nenechte si kazit společné chvíle potížemi v každodenním fungování, ani nereálnými očekáváními od okolí i sebe 
samých. Společně strávený čas a sdílená radost budou jednou těmi nejcennějšími vzpomínkami.               

Ať se při péči o blízkého člověka potýkáte s jakoukoliv výzvou, Linka seniorů 800 200 007 
je vám k dispozici 365 dní v roce od 8 do 20 hodin. Je anonymní a zdarma. 

Vážná nemoc či úbytek psychických i fyzických sil
mohou znamenat nutnost požádat své blízké o pomoc. 
I takové chvíle patří k životu. A mají řešení.
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